
نگاهی به نمایش تیم ملی برابر هنگ کنگ؛ 

 واکنش عجیب آقای مربی
در حالی تیم ملی برابر هنگ کنگ، با وجود پیروزی، نمایش پر از اشکالی داشت که امیر قلعه نویی معتقد بود شاگردانش بازی خوبی انجام داده اند و تنها در زدن ضربات 
آخر ناموفق بودند. تیم ملی فوتبال جمعه شــب در دومین دیدار در جام ملت های آســیا برابر هنگ کنگ با یک گل پیروز شــد تا با ثبت دومین برد متوالی، صعودش را به 
مرحله حذفی قطعی کند. دو برد در دو مسابقه، عملکرد قلعه نویی و شاگردانش تا اینجای حضور در قطر است، نتایجی که روی کاغذ به او و تیمش نمره قبولی می دهد. 

با این حال مرور نمایش تیم ملی برابر هنگ کنگ با وجود پیروزی که به دست آمد، نگرانی ها را نسبت به تیمی که می خواهد برای قهرمانی بجنگد، بیشتر می کند...

متن کامل  در صفحه 6

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

از برآورد سود 423میلیارد تومانی تا پاسخ صدا و سیما؛

حاشیه های کسب درآمد تلویزیون از انتخابات

صفحه 3

کیومرث منشی زاده؛

ی که دوست نداشت   شاعر
شعرهایش سیاه   و سفید باشند

از سدهای خالی تا چاه های بی آب

تشدید تصاعدی بی آبی

آیا ساماندهی کودکستان ها نظارت ها را افزایش می دهد؟

یستی  عبور کودکستان ها از بهز
ورش و رسیدن به آموزش و پر

بازار خودرو صبر و تحملش را نسبت به
 عدم تحقق وعده ها از دست داده  است

خیال  خام کاهش قیمت ها

گزارش

گزارش

گزارش

چهره

عرصه براصلاح طلبان
 هر روز تنگ ترمی شود

صید میرزا بزرگ تبار/ فعال رسانه ای 
همچنــان که همگان مشــاهده مــی کنند 
زوراصلاح طلبان به هسته قدرت انحصارطلب 
نمی رســد واین ترمیدور وپروســه به صورت 
روتیــن ادامــه دارد، اینکــه این ایــده های 
اقتدارگرایــی وانحصارطلبــی تــا کــی لبه 
تیزقیچیش، اصلاح طلبــان را درومی کند و 
آنها را ازصحنه دورنگه می دارد،همچنان برای 
مــا هم نامعلوم ومبهم اســت که این قــدرت هیروهیتویی تا کی زو 
رو زرش را برجدار اصلاح طلبان مــی خواهدقالب بکند وبرآنه ابتازد 
خروجی و تداعی این رویکرد برای مردم این است که آش خاله است 

بخوری پات است ونخوری پشیمان می شوی!! ...

تنها راه نتانیاهو ؛ وارد کردن آمریکا به درگیری با ایران

فرار اسراییل از باتلاق جنگ
 به پرتگاه ترور

عبدالرحیم انصاری
 ایران امروز در میانه یک جنگ ترکیبیِ پیچیده است که در آن همه 

گزینه های یک نبرد واقعی فعال شده است...

۳۰۰ میلیارد تومان پاداش صرفه جویی 
برق برای تهرانی ها
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تصمیم های لحظه ای به بازار سرمایه  ضربه  می زند
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مهدی زاده  -  شهردار ارومیه

نوبت اول

مدیر انرژی و سیالات فولاد مبارکه: 

هزینه انرژی صنایع فولادی طی سه سال گذشته 
۱۰ برابر افزایش داشته و به نرخ های جهانی رسیده است

سید امیر طباطبائیان مدیر انرژی و سیالات فولاد مبارکه 
در گفت وگو با خبرنگار فولاد در پاسخ به این مطلب 

افزایش   ۱۴۰۲ پاییز  در  مبارکه  فولاد  که 
مصرف انرژی داشته است، اظهار کرد: فولاد 

تولید  در  مختلفی  فرایندهای  مبارکه 
اینکه  به  باور  و  دارد  انرژی  و مصرف 
کل انرژی ورودی باید به محصول و 
یا آهن اسفنجی و فولاد خام تبدیل 

شود اشتباه است. 
سید امیر طباطبائیان مدیر انرژی و 
سیالات فولاد مبارکه در گفت وگو با 

خبرنگار فولاد در پاسخ به این مطلب 
که فولاد مبارکه در پاییز ۱۴۰۲ افزایش 

مصرف انرژی داشته است، اظهار کرد: فولاد 
مبارکه فرایندهای مختلفی در تولید و مصرف 

باید به  انرژی ورودی  اینکه کل  به  باور  انرژی دارد و 
محصول و یا آهن اسفنجی و فولاد خام تبدیل شود اشتباه است.

وی افزود: در واقع سایر فرایندها مانند نیروگاه، نورد گرم و سرد واحدهایی 
هستند که در مصرف انرژی تأثیرگذارند؛ بنابراین تمام انرژی مصرفی فولاد 
مبارکه نمی تواند به همان میزان به صورت خطی با رشد محصولات در یک 

راستا قرار گیرد.
اختصاص حجم زیادی از گاز خریداری شده فولاد مبارکه برای تولید برق 

توسط نیروگاه داخلی
طباطبائیان ادامه داد: در حال حاضر در تولید اسلب و آهن اسفنجی در 
پاییز امسال در مقایسه با مدت مشابه سال قبل به ترتیب ۸.۴ و ۴ درصد 
رشد تولید داشتیم و گاز و برق خریداری شده نیز ۱۲.۷ و ۱ درصد رشد 
داشته است. در واقع در پاییز امسال نسبت به سال گذشته تولید برق 
در نیروگاه داخلی افزایش یافته تا بتوانیم واحد فولادسازی را به عنوان 

بزرگ ترین مصرف کننده برق، پشتیبانی کنیم.
مدیر انرژی و سیالات فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: حجم زیادی از گاز 
خریداری شده در پاییز امسال بابت تولید برق استفاده شده و اگر حجم گاز 
مصرفی نیروگاه در تولید برق از کل گاز خریداری شده را کم کنیم، کل گاز 
مصرفی در فرایند تولید حدود ۷.۳ درصد بوده است که با افزایش تولید 

آهن اسفنجی و فولاد خام تناسب دارد.
وی افزود: بنابراین تحلیل با اتکا به یک گزارش از شبکه کدال صحیح نیست 
و مصرف انرژی ارتباط مستقیم با تولید ندارد، زیرا نوع انرژی و مصرف در 
فرایندها متنوع است و با توجه به نیاز خط تولید و میزان دسترسی به شبکه 
برق و گاز سراسری و محدودیت های انرژی، میزان انرژی دریافتی و تولید 

متفاوت است.
طباطبائیان در پاسخ به اینکه گفته شده انرژی ۲۳ میلیون نفر در صنعت 
فولاد گم می شود، گفت: به طورکلی طبق آمار وزارت نیرو ۳۳ درصد برق 
کشور در بخش خانگی مصرف می شود و ۱۷.۵ درصد در بخش عمومی 

و ۱۴.۷ درصد در بخش کشاورزی و سهم صادرات ۲.۳ 
است و مابقی این عدد ۳۳ درصد در بخش صنعت 
است و از این مقدار تنها ۶ تا ۷ درصد در کل 
صنعت فولاد کشور مصرف می شود و سهم 
درصد   ۲ تا   ۱.۵ معادل  مبارکه  فولاد 

است.
مصرف برق در فولاد مبارکه ۱۰ درصد 

کمتر از استانداردهای ملی است
مدیر انرژی و سیالات فولاد مبارکه با 
تأکید بر اینکه مصرف برق در فولاد 
ملی  استانداردهای  با  مطابق  مبارکه 
استاندارد  همین  طبق  گفت:  است، 
به ازای هر تن فولاد خام ۸۰۰ کیلووات 
ساعت انرژی الکتریکی مصرف می شود که 
خوشبختانه این مقدار در فولاد مبارکه ۱۰ درصد 
هم کمتر است و از زمان راه اندازی فولاد مبارکه تاکنون 

همواره مصرف برق پایین تر از حد استاندارد بوده است.
وی با بیان اینکه اصطلاحاً از این انرژی در قسمت مولد استفاده می شود 
و در ازای مصرف انرژی، تولید ناخالص ملی ایجاد شده است، تصریح کرد: 
فولاد مبارکه به تنهایی ۱.۵ درصد تولید ناخالص ملی )GDP( کشور را 
ایجاد می کند؛ درصورتی که در واحدهای غیرمولد مثل خانگی و عمومی در 

قبال مصرف انرژی، تولیدی انجام نمی شود یا بسیار ناچیز است.
طباطبائیان مدیریت انرژی را در فولاد مبارکه از ابتدای راه اندازی یک 
موضوع نهادینه شده عنوان کرد و گفت: در همین راستا کمیته عالی انرژی 
از سال های اول بهره برداری تشکیل شده و سیاست آن تأمین و بهینه سازی 
-ISO انرژی در تمام دوران بهره برداری بوده و از سال ۹۴ هم استاندارد

پیاده سازی شده که هرساله توسط مراجع ملی و  ۵۰۰۰۱ در شرکت 
بین المللی پایش و اندازه گیری شده و طبق همین استاندارد برنامه ریزی 

برای کاهش مصرف انرژی برای سال های آینده انجام می شود.
از پیش تعیین شده جهت  برنامه های  به آن  نتوانیم  اگر  ادامه داد:  وی 
اما  نمی شود،  تمدید  استانداردها  کنیم  پیدا  دست  انرژی  بهینه سازی 
خوشبختانه این مهم انجام و از سال ۹۴ به بعد هرساله استاندارد مدیریت 
انرژی را کسب و تثبیت کرده ایم. در واقع با این استاندارد نشان دادیم که 
اهمیت انرژی برای فولاد مبارکه و همچنین در دیگر صنایع، زیاد است. از 
سوی دیگر هزینه های انرژی به شدت افزایش پیدا کرده و از سال ۱۳۹۹ 
به بعد بیش از ۱۰ برابر افزایش داشته و به نرخ های جهانی رسیده است و 
تصور اینکه انرژی ارزان و بدون ارزشی به صنایع فولاد تحویل داده می شود 
اشتباه است، بااین حال بهینه سازی مصرف انرژی همواره اهمیت زیادی 
داشته و نشان آن پروژه ها و اقدامات انجام شده طی دوران بهره برداری و 
با مصوبات کمیته عالی انرژی است. به طوری که طی ۲ سال گذشته بر 
اساس همین برنامه ریزی ها و پیاده سازی استاندارد مدیریت انرژی بیش از 

۲ میلیون و ۸۰۰ هزار گیگا ژول انرژی مصرفی کاهش یافته است.

یادداشت

بی تردید تولید نوآورانه در شرکت های پیشرو، نقطه 
قوت در توسعه فروش در بازار است و یکی از مهم ترین 
پیش نیازهای دوام شــرکت های تولیدی و بنگاه های 
اقتصادی به شــمار می رود که رقابت پذیــری را در 
بازار جهانی تضمین می کند. در این راســتا، توجه به 
تولیدات نوآورانه و توسعه محصولات جدید به عنوان 
یکــی از راهکارهای افزایش مزیت رقابتی در محیط 
کسب وکار امری اجتناب ناپذیر است. در حال  حاضر 
نوآوری پاشنه آشیل صنایع کشور است و بهره گیری 
از نوآوری و خلاقیت برای توسعه برند، کاهش هزینه 
و توسعه فرهنگ صنعتی در سازمان در راستای ارائه 

راه حل برای رفع مشکلات است. 
در شرایط رقابتی بازارهای امروز، تولیدکنندگان در 
راســتای ایجاد مزیت رقابتی گام برمی دارند تا سهم 
بیشتری از بازار را به خود اختصاص دهند. بدون شک 
تولید نوآورانه و توسعه محصولات جدید مقدمه ورود 
به بازارهای رقابتی داخلی و خارجی اســت. بیشتر 
شرکت های پیشــرو نیز به این امر واقف هستند که 
توانمندی در طراحی و عرضه محصول جدید به بازار 
پیش از رقبا، مهم ترین عامل موفقیت و برتری آنها در 

بازار رقابتی است.
 فرآیند تولید مبتنی بر دانش و توسعه محصول جدید 
برای ســازمان های مختلف تولیدی و خدماتی یک 
مزیت رقابتی محسوب می شود. در این میان، توجه به 
خواسته ها و نیازمندی های مشتریان و بهبود مستمر 
کیفیت محصولات از اصلی ترین عوامل انگیزشی برای 
ارائه محصول است. نوآوری در فرآیند طراحی و تولید 
محصول با ایده های نوآورانه مزایای رقابتی را افزایش 
می دهد؛ بنابراین لازمه حمایت از کالاها و محصولات 

تولیــد داخل، حمایــت از مصرف کننــده و توجه و 
تامین رضایت مصرف کنندگان است. در واقع، آنچه 
موجب رونق بازار تولیدات و صنایع داخلی می شود، 
پاسخگویی به نیازهای مشــتری و احترام به حقوق 
مصرف کننده اســت. از این منظر که ارتقای کیفیت 
مقدمه مشتری مداری است، مهم ترین عوامل توسعه 
تولید، ارتقای کیفیت تولید و توجه به تولید نوآورانه 
اســت که موجب توســعه بازار و پویایی کسب وکار 

خواهد شد.
 تولید برای حرکت به سمت نوآوری نیازمند »نوآوری 
صنعتی« است، چنانچه توسعه صنایع داخلی نقش 
مهمی در اشــتغالزایی، رشــد اقتصادی و توســعه 
کســب وکار در کشــور دارد. به جرات می توان گفت 
ناکامی بسیاری از مدیران حوزه صنعت کشور زاییده 
کم توجهی یا بی توجهی به نوآوری در تولید بوده است. 
نوآوری نوعی تغییر اســت، اما هــر تغییری نوآوری 
نیست. نوآوری عبارت است از بهره برداری از ایده های 
جدید؛ به نحوی که ارزش افزوده و مزیت رقابتی ایجاد 
کند. در واقع، نوآوری صنعتی یک موضوع اساسی در 
رشــد اقتصاد و حرکت به سمت خودکفایی صنعتی 
است و در کشورهای صنعتی موجب توسعه اقتصادی 

و اجتماعی بلندمدت می شود. 
اهمیت نوآوری را می توان در واژگان تام پیترز )خطاب 
به ســازمان های صنعتی( خلاصه کرد: »یا نوآوری یا 
مرگ«! نوآوری نه به معنای »تحقیق و توسعه« است 
و نه به معنای علم و فناوری پیشــرفته. زمانی که از 
مبحث نوآوری سخن به میان می آید، اذهان ناخواسته 
بر نوآوری محصــول و گاه فرآیند تولید آن متمرکز 
می شود. حتی در بعضی مواقع درباره نوآوری خدمات 
هم صحبتی به میان نمی آید، در حالی که ما در این 
برهه از زمان به نوآوری در کل فرآیندهای ســازمان 
یعنی فرآیندهای پشتیبانی، عملیاتی و به ویژه فرآیند 
مدیریتی نیاز داریم و در عمل، بدون سامان دادن به 

این فرآیندها نوآوری صنعتی و تولید محصولی مفید 
و موثر نخواهیم داشت.پیش زمینه نوآوری، حاکمیت 
فرهنگ نوآوری در ســازمان اســت. پس از چندین 
سال تحقیق و مشاهده، دلایل متعدد و به طورتقریبی 
مشابهی برای به نتیجه نرسیدن نوآوری ها به دست آمده 
است.  به طورکلی در فرآیند نوآوری در سازمان های 
مختلف ۳ نکته حائزاهمیت وجود دارد که عبارتند از: 
۱- توانمندی و تواناسازی که همان منابع است. ۲- 
فرهنگ سازمان ۳- سیستم ها و ابزارهایی که در آن 
سازمان وجود دارد. درباره ویژگی های محیط نوآوری 
باید در نظر داشــت که نوآوری را فرآیند، محصول و 
سازمان ایجاد نمی کند، بلکه پرسنل ایجاد می کنند و 

این همان مدیریت نوآوری است.
 مسئولیت مدیران ارشد یا پرسنل یک سازمان این 
اســت که محیطی را برای نوآوری فراهم کنند. برای 
ایجاد چنین محیطی، ۸ شــرط لازم است: ریسک، 
اعتمــاد بین افراد، رک گویی، تعهد افراد نســبت به 
شــغل و سازمانی که در آن مشغول فعالیت هستند، 
دادن آزادی و اختیار عمل به افراد برای تصمیم گیری، 
سرزندگی و وجود روحیه خوب در افراد یک سازمان، 
گفت وگوی باز برای ایجاد ســینرژی و پشتیبانی از 
ایده منابع. توســعه نوآوری در بخش تولید و رشــد 
تولیدات مبتنی بر دانش مســتلزم اســتقرار نظام و 
سیســتمی در زمینه »نوآوری صنعتی« است و این 
نظام ضمن اینکه الگوهــای موثر ممالک صنعتی و 
پیشــرفته جهان را در خود دارد، انعطاف پذیری لازم 
را نیز برای بومی ســازی و انطباق داراســت. در این 
الگو، سیستم ملی نوآوری دارای ۳ گروه بازیگر اصلی 
است که عبارتند از: واحدهای صنعتی، مرکز توسعه 
منابع انسانی و موسسات فناوری و دانش. این عوامل 
برای تحقق 2 هدف کلیدی فراهم کردن منابع علم 
و فناوری و تخصیص و بکارگیری این منابع با یکدیگر 
تعامل دارند. استفاده از فناوری های نوین و احساس 
مسئولیت از پیش شــرط های مهم تولید مبتنی بر 

دانش است.

نقش تولید نوآورانه در ایجاد مزیت رقابتی

ë شهرام شیرکوند-پژوهشگر و مشاور صنعت

روزنامه یادگار امروز
منتظر ارائه پیشنهادات

 و نظرات شما می باشد 

yadegar.emroz@gmail.com
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تنها راه نتانیاهو ؛ وارد کردن آمریکا
 به درگیری با ایران

فرار اسراییل از باتلاق جنگ
 به پرتگاه ترور

عبدالرحیم انصاری
 ایران امــروز در میانه یک جنگ ترکیبیِ پیچیده 
اســت که در آن همه گزینه های یک نبرد واقعی 
فعال شده است؛ اما اینکه مردم احساس می کنند 
جنگی وجود ندارد، ثبات برقرار است و ترورهای گاه 
و بیگاه را عجیب می دانند، این دیگر هنر جمهوری 
اسلامی است که علیرغم قرار داشتن در کانون اصلی 
تحولات و نبردهای سخت غرب آسیا، کشتی خود 
را از این تلاطم های شدید به گونه ای آرام و مطمئن 
عبور داده است که کمترین تکانه ها برای مردمش 

عجیب و غیر قابل انتظار به نظر می رسد. 
حال آنکه هر کشور دیگری اگر می خواست به جای 
جمهوری اســلامی اینچنین آشکار پنجه در پنجه 
آمریکا و ناتو بیندازد، اســرائیل را به ورطه نابودی 
بکشــاند و مسئولیت آن را نیز شــجاعانه بپذیرد، 
حتی اگر تسلیم نمی شد، احتمالا اکنون به ویرانه ها 
شــباهت داشــت، نه آنکه مردمش در شبکه های 
اجتماعی کیفیت رفاه اجتماعی را به بحث بنشینند!

و اما کشــوری که در نبرد علیه باطل است، در راه 
اهداف بلند خود خون هم می دهد و این شهادت ها 

در یک نبرد مستمر امری طبیعی است. 
اگر ایران را با آمریکا مقایســه کنید، آنها هم مکرر 
تلفات می دهند، خسارات سنگین متحمل می شوند 
و تقریبا در همه طرح هایشــان نــاکام مانده اند و 
اگر ســطح تلافی را در قواره رژیم صهیونیستی و 
شرایطش در جنگ ارزیابی نمایید، باید بگویم این 

کجا و آن کجا؟ 
یکی پایتختش روز و شب زیر موشک ها و راکت های 
مقاومت است، بنادرش تعطیل، اقتصادش مختل، 
شهرک نشینانش آواره، ارتشش درگیر، استیصال 
بی سابقه تجربه می نماید و با افکار عمومی در داخل 
و خارج طرف اســت، دیگری هم خیلی آسوده و با 
تمرکز کل جبهه های منطقه را در آرامش مدیریت 
می کنــد، در حالــی که خط مقدم فرســنگ ها با 
مرزهایش فاصله دارد و صد البته گاهی شــهدایی 
را نیز تقدیم می کند و اگر این نباشد نامش جنگ 

نیست! اما بعد...!

ë نتانیاهو با این ترورها واقعا به دنبال چیست؟
واقعیت این اســت که او خود و اســرائیل و حتی 
آمریکا را در یک مخمصه عجیب قرار داده اســت. 
توقف جنگ برایشان شکســت است؛ ادامه جنگ 
دردی از دردهایشان دوا نمی کند و مکرر هزینه های 
جدید می سازد و محاصره را تنگ تر می کند، علاوه 
بر تلفات زیاد و ضررهای مالی فراوان، به اختلافات 
داخلیِ مردم و سیاســیون، و سیاسیون با هم نیز 
دامن زده است؛ آمریکا نیز صراحتا اعلام کرد ادامه 

جنگ بی فایده است. 
بلینکن به ســران رژیم گفته مطابق ارزیابی های 
ما این جنگ به نابودی و شکســت حماس منتج 
نمی شود و بهتر اســت که از آن دست کشید. این 
یعنی آمریکا نیز چشم انداز مثبتی در ادامه نبرد غزه 
نمیبیند! فشارهای داخلی و خارجی نیز بر نتانیاهو 
افزایش یافته اســت و هر روز ملت ها و کشورهای 
دیگری به جمع مخالفان رژیم اشغالگر می پیوندند. 

علاوه بر آفریقای جنوبی مکزیک و شیلی نیز سخن 
از شکایت از اسرائیل نزد دادگاه کیفری بین المللی 
برای نسل کشی در غزه به میان آورده اند، و جالب 
آنکه سوئیس که خود در ایران حافظ منافع آمریکا 
است، لب به شکایت از اسرائیل گشوده و این رژیم را 

تهدید به شکایت کرده است. 
این ها باعث شــده تا نتانیاهو بیش از پیش عصبی 
شود و قطعا بانی تمام این بدبختی ها را جمهوری 
اســلامی ایران می داند. جنگ متوقف شــود، عمر 
سیاســی نتانیاهو پایان خواهد یافت، و به احتمال 
زیاد وی را محاکمه خواهند کرد. هم به خاطر سهل 
انگاری هنگام وقوع حادثه هفتم اکتبر و ناتوانی در 
مدیریت جنگ، و هم پرونده های قضایی که پیش از 

این حوادث داشت. 
او یک راه بیشتر ندارد، و آن هم وارد کردن آمریکا به 
درگیری با ایران است؛ به نحوی که جنگ در منطقه 
آن قدر گسترده گردد که نبرد غزه در میان آن گم 
شــود. به این شــکل هم آمریکا و غرب را بصورت 
واقعی کنار خود می آورد، و هم آســیب جدی به 
مقاومت می زند و هم اینکــه به خیال خام خود با 
بروز یک جنگ بزرگ اسرائیل را از کانون توجهات 

منطقه و دنیا خارج می کند. 
آمریکا به هیچ وجه این را نمی خواهد چون می داند 
جنگی را اگر شروع کنند پایانش را دیگران ترسیم 
می کننــد! در واقع این جنــگ یعنی نابودی همه 
امکانــات آنها...! او می داند که ایــران هم از چنین 
وضعیتی واهمه ندارد، اما چون ابتکار عمل در دست 
جمهوری اسلامی است، هیچ وقت ایران رسما و علنا 

ورود نخواهد کرد، اما می گوید بیا ما منتظریم! 
باور کنید یکی از زیباترین و دقیق ترین شیوه های 
مدیریت جنگ را این روزها ایران پیاده کرده است. 
همه جوره دشمن را به باتلاق کشانده و خود محکم 
و اســتوار با هیبتی قانونی، دیپلماتیک و عملا به 
عنوان سخنگوی مقاومت در جهان حرف منطقی 
می زند و حتی توانسته ذهنیت مردم دنیا را تا حدود 

زیادی به نفع مقاومت تغییر دهد.
گفتنی است در پی اقدام متجاوزانه رژیم ددمنش 
و جنایتکار صهیونیستی در حمله هوایی به دمشق 
۴ تن از مستشاران نظامی سپاه و مدافعین حرم و 
تعدادی از نیروهای ســوریه به درجه رفیع شهادت 

نائل آمدند.
 مدافع حرم »محمدامیــن صمدی« از مجروحان 
جنایت تروریســتی صهیونیســت ها بود که از زیر 
آوار این حمله موشکی زنده بیرون آمد، اما با وجود 

انتقال به بیمارستان به شهادت رسید.

خبر مهم رسانه روسی
 از 10 توافق  میان ایران و ترکیه

خبرگزاری تاس روسیه ضمن اعلام تاریخ سفر 
روســای جمهور ایران و روسیه به ترکیه اعلام 
کرد که احتمالا در ســفر رییس جمهور ایران 
به آنــکارا 10 توافق نامه همکاری امضا شــود. 
روزنامه »ترکیه« به نقل از منابع آگاه اعلام کرد 
مقامات ترکیه ای می گوینــد احتمالًا ولادیمر، 
پوتین، رییس جمهور روسیه 12 فوریه به آنکارا 
ســفر کند، درحالی که ســید ابراهیم رییسی، 
رییس جمهور ایران نیز 24 ژانویه )چهارشنبه( 
به ترکیه ســفر می کند. ایــن روزنامه جزییات 
بیشتری درباره سفر پوتین به ترکیه اعلام نکرده 
است. دیمیتری پسکوف، سخنگوی کاخ کرملین 
روز جمعه در گفت وگو با خبرنگاران اعلام کرد 
که هنوز زمان دقیق سفر پوتین به ترکیه و کره 
شمالی تعیین نشده؛ گفت وگوها درباره تعیین 
زمان دقیق این ســفرها از طریــق کانال های 

دیپلماتیک در جریان است.

لوکاشنکو خبر جنجالی 
را تایید کرد

رئیس جمهور بلاروس از دریافت ســامانه های 
موشــکی تاکتیکی-عملیاتی اسکندر از روسیه 
خبر داد. الکســاندر لوکاشنکو، رئیس جمهور 
بلاروس اعلام کرد مینسک از روسیه سامانه های 
موشکی اسکندر را دریافت کرده است.به نوشته 
خبرگزاری »نووستی« روسیه، لوکاشنکو گفت: 
»ما سامانه های اســکندر را با پرداخت پول آن 
از روس ها دریافت کرده ایم، هر چند که ما پول 
این سامانه ها را با حساب های دیگری پرداخت 
می کنیم. این سامانه یک سلاح خطرناک ویژه 
است و من حکمی را در خصوص نحوه استفاده 
از این ســلاح امضا کرده ام. این ســلاح تنها با 
دستور رئیس جمهور می تواند مورد استفاده قرار 
بگیرد.« رئیس جمهور بلاروس اظهار کرد: »من 
حتی اینجا صحبتی از تسلیحات هسته ای که 
هر کسی را سر جایش می نشاند، مطرح نخواهم 
کرد. به مجرد اینکه بلاروس تسلیحات هسته ای 
دریافت کرد، همه از جمله همسایگان بهت زده 

ما و دیگران حساب کار دستشان آمد.«

کابینه جنگ اسرائیل
 در آستانه فروپاشی است

روزنامه تایمز انگلیس به نقل از یک مقام امنیتی 
رژیم صهیونیستی فاش کرد کابینه جنگ این 
رژیم در آستانه فروپاشی است و نخست وزیر در 
تصمیم گیری های خود مردد است و وقت خود 
را تلف می کند.کابینه جنگ رژیم صهیونیستی 
با عجله توســط رقبای سیاســی سرسخت در 
روزهای پس از عملیــات »طوفان الاقصی« در 
هفت اکتبر تشکیل شد. کابینه جنگ اسرائیل 
که از پنجمیــن روز جنگ غزه مدیریت بخش 
نظامی جنگ را برعهده دارد، اکنون در مراحل 
پایانی خود قرار دارد. روزنامه انگلیســی تایمز 
در مقاله ای نوشــت: اکنون ســؤالاتی در مورد 
مراحل بعدی جنگ مطرح می شــود و باعث از 
هم پاشیدگی این کابینه می شود. این سؤالات 
عبارتند از »آیا اسرائیل باید به جنگ گسترده 
علیه حماس ادامه دهد یا آتش بسی را انتخاب 
کند که اجازه آزادی 136 زندانی اســرائیلی در 
غزه را بدهد. چه کســی در نهایت باید مسئول 
غزه باشد؟ در روز بعد از جنگ.« به نوشته این 
روزنامه، گادی آیزنکوت، رئیس ســابق ســتاد 
ارتش رژیم صهیونیستی و یکی از اعضای کابینه 
جنگ، بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر این رژیم 
را متهم کرد که در مورد اهداف نظامی در غزه 
حقیقت را نگفته است و این نشان دهنده تنش 

در کابینه است.

ادعاهای ارتش رژیم 
صهیونیستی درباره کشف

 تونل دیگر حماس
سخنگوی ارتش رژیم صهیونیستی مدعی شد 
که در داخل تونلی در شهر خان یونس، اتاقی را 
کشــف کرده که جنبش حماس در آن اسرای 
صهیونیســت را نگه می داشــت.  ارتش رژیم 
صهیونیستی عکس هایی را منتشر و ادعا کرد 
که آنها از داخل تونل کشف شده گرفته شده اند. 
همچنین این ارتش مدعی شــد که در داخل 
تونل یاد شــده بمب های دست ساز و درب های 
ضد انفجار وجود داشته است. به گزارش وبگاه 
العربی الجدید، دنیل هاگاری، سخنگوی ارتش 
رژیم صهیونیستی در ادامه اظهار کرد: این تونل 
به طول نزدیک به یک کیلومتر و در عمق حدودا 
20 متری زیر زمین احداث شــده و سربازهای 
ما در داخــل آن اتاق بزرگی را که پیش از این 

بازداشتی ها در آنجا بودند، پیدا کردند.

با بودجه ۸ هزار میلیارد تومانی  صداوسیما 
اقدامی را انجام داده و آن این است که به طور 
متوسط از هر نماینده رقم ۱۰۰ میلیون تومان را 
دریافت می کند تا تبلیغات او را در تلویزیون 

نمایش دهد. 

بودجه صداوسیما چقدر است؟ رقمی حدود هشت 
هزار میلیارد تومان. بــا آن چه کار می کند؟ تقریبا 
همه کار و هیچ کار. یعنی چه؟ طبق گفته جلیلی، 
تعداد بینندگان تلویزیون حدود ۲۴ درصد است، از 
ابتدای ســال تا کنون هم برنامه خاص و متمایزی 
را روی آنتن تلویزیون نبرده اســت امــا همواره از 
موقعیت ها بهترین و بیشــترین اســتفاده را کرده 
است. به طور مثال، سال گذشته سازمان صداوسیما 
قیمت تیزرهای تبلیغاتی اش را منتشــر کرد. تعرفه 
تبلیغاتی ای که صداوسیما داشت، در کم ترین حالت 
۷میلیــارد و ۲۹۰ میلیون تومــان و در بیش ترین 
حالت ۱۳ میلیارد و ۷۰۰ میلیــون تومان بود. این 
تعرفه ها برای ۲۰ ثانیه تبلیغات تعریف شده، در واقع 
صداوسیما برای هر یک ثانیه تبلیغات از شبکه سه 
در کم ترین حالت ۳۶۴ میلیون تومان و در بیش ترین 
حالت ۶۸۵ میلیون تومــان دریافت می کند. با این 
جدول مشخص می شود که صداوسیما هزینه پخش 
تبلیغات را دوبرابر کرده؛ پیش از پخش مســابقات 
جام جهانی گران ترین تبلیغات شبکه سه سیما برای 
زمان پخش سریال ثانیه ای ۳۲۷ میلیون تومان بود 
اما برای مسابقات فوتبال در کم ترین حالت از ثانیه ای 
۳۶۴ میلیون تومان شــروع می شود. همین مسئله 
نشان می دهد سودی که صداوسیما از پخش فوتبال 
به دست می آورد خیلی بیش تر از پخش سریال است.

در نهایت با اعلام صداوسیما به نامزدها برای استفاده 
از ۲۰۰ شــبکه محلــی، رقم دریافتــی از هر نامزد 
۵تــا ۷۰ میلیون خواهد بود کــه در تهران به بالای 
۱۰۰ میلیون می رســد؛ مثلا در مورد شهر تهران، 
نامزد انتخاباتی برای ثبت نام در سامانه تبلیغات ۲۰ 
دقیقه ای تلویزیون ویژه انتخابات مجلس، باید رقم 
۱۵۰ میلیــون تومان بپردازد. به عبارتی دقیقه ای ۷ 
میلیون تومان. طبق سخنگوی ستاد انتخابات کشور 
پس از اتمام فرصت ثبــت نام داوطلبان نمایندگی 
مجلس شورای اسلامی درباره تعداد نهایی ثبت نام 
کنندگان مشخص شــده که  ۲۴ هزار و هشتصد و 

بیست و نه نفر ثبت نام قطعی داشتند.
به طور میانگین حداقل ۴۲۳ میلیارد تومان درآمد 

سازمان از انتخابات مجلس دوازدهم خواهد بود.

ë اما جواب صدا و سیما چیست؟
حواشی ایجاد شده در پرداخت هزینه تبلیغات توسط 
نامزدهای انتخابات مجلس به صدا و سیما، واقعیت 

این موضوع را از اذهان عمومی مخفی کرده است.
طبق ماده ۱۴ قانون اصلاح موادی از قانون انتخابات 
مجلس شورای اسلامی مصوب ۱/۵/۱۴۰۲ مجلس 
شورای اسلامی، ســازمان صدا و سیمای جمهوری 
اسلامی ایران مکلف است به منظور ترویج هنجار های 

انتخاباتی و نهادینه کــردن آن در فرهنگ عمومی 
نسبت به تبیین جایگاه مجلس، وظایف نمایندگان 
و فرایند انتخابات اقدام نماید و همچنین برنامه های 
آگاهی بخشی و آموزش انتخاباتی را که وزارت کشور 
یا هیأت مرکزی نظارت بر انتخابات ضروری تشخیص 
می دهند و نیز کلیه اعلامیه ها و اطلاعیه های مربوط 
به انتخابات را از شبکه های سراسری یا محلی صدا و 

سیمای جمهوری اسلامی ایران پخش نماید.
رسانه ملی به منظور رعایت عدالت در حق نامزد های 
انتخابات مجلس شورای اسلامی اقدام به راه اندازی 
دویست شبکه تلویزیونی در شهر های مختلف کشور 
کرد تا نامزد هــای انتخابات از فرصتــی برابر برای 
تبلیغات برخوردار شوند. پیمان جبلی، رئیس سازمان 
صــدا و ســیما در ۲۵ دی در برنامه گفتگوی ویژه 
خبری شبکه خبر گفت: پیش از این امکان استفاده 
از ظرفیت صداوسیما برای تبلیغات انتخابات مجلس 
وجود نداشت که با اصلاح قانون انتخابات، اجازه ای 
برای استفاده از صداوسیما برای تبلیغات داده شد و 
تصمیم بر آن شد در کنار شبکه های استانی و ملی 
دویست کانال انتخاباتی راه اندازی شود تا با استفاده 
از این ظرفیت اقدامی برای گســترش عدالت فراهم 
شود. وی درباره برنامه های رسانه ملی برای تبلیغات 
کاندیدا های انتخابات اظهار کرد: در هفت روز فرصت 
تبلیغات انتخاباتی این کانال های انتخاباتی به صورت 
۲۴ ساعت در اختیار تبلیغات نامزد ها قرار می گیرد 
یعنی به طور متوســط ما پانصد دقیقه در ۱۰ هزار 
دقیقــه در طول این هفــت روز در اختیار خواهیم 
داشت. هر نامزدی بیســت دقیقه فرصت تبلیغات 

تصویری دارد که محور های آن هم مشخص است.
رئیس رسانه ملی درباره نحوه ثبت نام برای تبلیغات 
انتخاباتــی در صدا و ســیما بیان کــرد: یک وبگاه 
)ir.em۱۴۰۲( معرفی کردیم که هر نامزد انتخاباتی 
با شــماره تلفن همراه خود وارد این وبگاه می شود. 
کدی برایش ارســال می شود و وارد وبگاه می شود و 

آنجا باید مبلغی را پرداخت کند.
جبلــی توضیح داد: قانون به ما اجازه داده که هزینه 
تمام شــده را از نامزد ها دریافــت کنیم. حوزه های 
انتخابیه هزینه خاص خود را به نامزد آن حوزه اعلام 
کرده و این هیچ نسبتی با هزینه های تمام شده ندارد 
یعنی ما حداقلی را در نظر گرفتیم برای هزینه های 

انجام شده در آن حوزه انتخابیه و ارزش آنتن صدا و 
سیما در تمام حوزه های انتخابیه ای که هزینه ثبت 
نام و هزینه استفاده از این فرصت به نامزد های اعلام 
شده، بسیار بیشتر از رقمی است که اعلام شده است. 
این یک هزینه حداقلی است که قانون هم اجازه داده 
و رســانه ملی بر اساس حداقل هایی که برای هزینه 
تمام شــده محاسبه شده در حوزه های مختلف این 

هزینه را به نامزد ها اعلام کرده است.
 رئیس سازمان صداوسیما با اشاره به ظرفیت ایجاد 
شده در تلوبیون برای تبلیغات نامزد های انتخاباتی 
گفت: ما در تلوبیون به ازای هر نامزد تائید صلاحیت 
شده یک صفحه تصویری در اختیار او قرار خواهیم 
داد. پس از اعلام قیمت های تبلیغات که طبق قانون 
از کاندیدا های انتخابات مجلس اخذ می شود برخی 
رســانه ها اقدام به انتقاد از این اقدام صدا و ســیما 
کردند و به نوعی دریافت هزینه تبلیغات را غیرقانونی 
جلوه دادند. محمدصالح مفتاح، دبیر ستاد انتخابات 
سازمان صداوســیما با اشاره به هزینه های تبلیغات 
انتخاباتی در صداوسیما گفت: قانون انتخابات مجلس 
شورای اســلامی در ماده ۷۴ و ۸۱، ضوابط استفاده 
از بستر های عمومی برای تبلیغات را مشخص کرده 
است. در آیین نامه همین قانون که در هیأت دولت 
به تصویب رســیده است، شــرایط و ضوابط تعیین 
هزینه های تبلیغات تعیین شده و گفته شده که این 
مبالغ می تواند بر اساس هزینه تمام شده آن خدمت 
در نظر گرفته شــود. دبیر ســتاد انتخابات سازمان 
صداوسیما اضافه کرد: طبق قانون، تعیین هزینه های 
تبلیغات انتخاباتی صدا و سیما، به هیات های استانی 
بررسی تبلیغات و هیات های اجرایی استانی واگذار 
شــده اســت. وی با بیان اینکه صدا و سیما درباره 
این موضوع پیشنهاداتی داشت که به هیات اجرایی 
مرکزی انتخابات هم ارائه کرد، اظهار داشــت: ساز و 
کاری پیش بینی شده بود برای اینکه هم هزینه های 
بالایی گرفته نشود و هم امکان بهره مندی عموم افراد 
از این بســتر فراهم شود. بخشی از این پیشنهادات 

مورد تایید قرار گرفت و مبنای قیمت گذاری شد.
مفتاح گفت: مبنای محاســبه هزینه های انتخاباتی 
»بزرگی و کوچکــی یک حوزه انتخابیه«، »امکانات 
اجرایی مورد نیاز« و »میزان پوشش فرستنده هایی 

که شبکه ها را در اختیار مردم قرار می دهد« است.

دبیر ستاد انتخابات سازمان صداوسیما افزود: قاعدتاً 
ایــن هزینه ها، هزینه تمام شــده نیســت و هزینه 
تمام شده عدد بسیار بزرگتری برای ماست. اما آنچه 
کــه ما به دنبــال آن بودیم، این بود که یک بســتر 
جدیدی برای تبلیغات ایجاد کنیم؛ چیزی که از قبل 
نبوده اســت. یعنی این ۲۰۰ کانال که پیش از این 
وجود نداشته و فقط مخصوص انتخابات ایجاد شده 
تا به نامزد ها کمک کنیم کــه بتوانند از این امکان 
عمومی استفاده کنند. وی تصریح کرد: این موضوع 
قبلا در سیاســت های ابلاغی مقام معظم رهبری به 
عنوان سیاست های کلی انتخابات مطرح شده بود، 
اما امکان اجرایی نداشــت. ما در ایــن دوره تلاش 
کردیم امکان اجرایی را برای سیاســت های ابلاغی 
مقام معظم رهبری فراهم کنیــم. طبق بند ۳ این 
سیاست ها نامزد ها باید بتوانند بصورت عادلانه و برابر 
از فرصت های تبلیغاتی و عدالت انتخاباتی بهره مند 
شوند. مفتاح تاکید کرد: قیمت گذاری کسر کوچکی 
از هزینه هاست و قاعدتا اگر کسی بخواهد بداند که 
ارزش واقعی آنتن صداو سیما چقدر است، می توان 
آن را با قیمت تبلیغات تجاری مقایسه کرد. تبلیغات 
تجاری به صورت ثانیه ای محاسبه می شود که عدد 
بسیار بزرگی است، ولی ما بستری را ایجاد کردیم که 

رقابت و مشارکت در انتخابات افزایش یابد.
دبیر ســتاد انتخابات سازمان صداو سیما بیان کرد: 
در این قیمت گــذاری، اولا اگر بــه قیمت معمول 
تبلیغــات توجه کنیم، می بینیم کــه ۱۰۰ میلیون 
تومان نسبت به هزینه هایی که انجام می شود، عدد 
بزرگی محسوب نمی شود. اگر بررسی کنید که برای 
چاپ پوستر و تولید محصولات رسانه ای چقدر هزینه 

می شود، می بینید که این عدد، عدد بزرگی نیست.
مفتاح در پاسخ به انتقادات مطرح شده نسبت به این 
قیمت گذاری، گفت: اگر کسی بخواهد پیام خود را به 
مردم تهران که بالاترین قیمت را دارد برساند، چقدر 
باید هزینه کند؟ از این جهت، اعدادی که اعلام شده، 
قابل دفاع است که اگر کسی قصد حضور دارد باید 
این اعداد را برآوُرد می کرد. این اعداد برای خیلی از 

افراد اعداد بالایی محسوب نمی شود.
وی تاکید کرد: علاوه براین، عمده اعداد اعلام شده، 
در اکثر حوزه ها عدد های بسیار پایین تری است. یعنی 
متوســط قیمت ها بر روی ۲۰ تا ۳۰ میلیون تومان 
است و اینطور نیســت که برای کل کشور یکسان 
باشد. دبیر ستاد انتخابات سازمان صداوسیما تصریح 
کرد: ۱۰۰ میلیون تومانی که اعلام شــده مربوط به 
۱۲ تا ۱۳ حوزه انتخابیه اســت. برای حوزه انتخابیه 
تهران ۱۵۰ میلیون تومان و مابقی بسیار پایین تر از 
این اعداد است. بیشترین تکرار مربوط به حوزه های 
انتخابیه بین ۲۰ تــا ۴۰ میلیون تومان هزینه برای 

افراد است تا بتوانند تبلیغات خود را انجام دهند.
مفتاح در پایان اظهار کرد: اگر بر اساس اجازه قانون، 
مبنای هزینه را هزینه تمام شده قرار می دادیم، عدد 
بسیار بزرگتری می شد. ولی ما تلاش کردیم امکان 
تبلیغات را به نسبت هزینه ای که شده، شبه رایگان در 

خدمت نامزد های انتخاباتی قرار دهیم.

معــاون اول رییس جمهــور گفت: اگــر حق وتوی 
ســازمان ملل نبود، بســیاری از زنــان و کودکان 
فلسطین به خاک و خون کشیده نمی شدند. »محمد 
مخبر« و »آنتونی گوترش« دبیر کل ســازمان ملل 
متحد در حاشــیه اجلاس سران کشــورهای عضو 
جنبش عدم تعهد با یکدیگر دیدار و درباره مســائل 
مهم منطقه ای از جمله وقایــع اخیر غزه گفت وگو 
و تبــادل نظر کردند. معــاون اول رییس جمهور در 

این دیدار با بیــان اینکه آنچه امروز در غزه بر علیه 
مردم مظلوم این منطقــه می گذرد، موجب رنجش 
همه انسان های آزاده و وجدان های بیدار شده است، 
افزود: بمباران وحشــیانه و بی امان مناطق مسکونی 
و غیر نظامی، به خاک و خون کشــیدن هزاران زن 
و کودک بیگنــاه و پس از آن ممانعــت از هرگونه 
امدادرسانی به این منطقه جنایتی است که تاکنون 

سابقه نداشته است. 

معــاون اول رییس جمهور با تاکید بــر اینکه رژیم 
غاصب صهیونیستی به گواه همه دبیران کل سازمان 
ملل به هیچ یــک از قوانین و معاهدات بین المللی 
خصوصاً توقف شهرک سازی ها پایبند نبوده، افزود: 
از همین منظر جمهوری اســلامی راهکار دو دولتی 
را راهکار حل مسئله فلسطین نمی داند بلکه معتقد 
اســت بدون آنکه دیگران بخواهنــد برای این ملت 
تصمیم بگیرنــد مراجعه به آرای عمومی همه مردم 

فلســطین برای تعیین حق سرنوشت شأن، تنها راه 
حل دموکراتیک این مســئله است.مخبر همچنین 
ســاز و کار ناعادلانــه حق وتــو را موجب تضعیف 
جایگاه ســازمان ملــل خواند و گفــت: اگر چنین 
حق ناعادلانه ای وجود نداشــت امروز به واسطه وتو 
قطعنامه های شورای امنیت از سوی آمریکا بسیاری 
از زنان و کودکان فلسطین به خاک و خون کشیده 

نمی شدند.

گوترش: معاون اول رییس جمهور در دیدار با 

حقوتویسازمانمللنبود،بسیاریدرغزهبهخاکوخونکشیدهنمیشدند

از برآورد سود ۴۲۳ میلیارد تومانی تا پاسخ صدا و سیما؛

حاشیههایکسبدرآمدتلویزیونازانتخابات

کستان، با نصب  کستان وزیر سابق رفاه و جمعیت پا در اسلام آباد، پایتخت پا
گرفت. /گتی ایمیجز کستان را جشن  بنری پایان تنش میان ایران و پا

تظاهرات بزرگ هفتگی حامیان فلسطین
 در شهر لندن/ زوما

به روایت تصویر

یادداشت

کوتاه ازسیاست



پرتاب موفق ماهواره ثریا توسط ماهواره بر »قائم 
۱۰۰« نیروی هوافضای سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی بازتاب گسترده ای در رسانه های جهان 

داشت.
 ماهــواره  ثریا روز شــنبه بــا ماهواره بر قائم 
۱۰۰ به مدار ۷۵۰ کیلومتری پرتاب شــد. این 
ماهواره بر قابلیــت حمل محموله هایی تا ۱۰۰ 
کیلوگرم را دارد و در سومین پرتاب آزمایشی 
خود، یک محمولــه تحقیقاتی با جرم تقریبی 
۵۰ کیلوگرمــی را در مــدار ۷۵۰ کیلومتری 

زمین قرار داد و و رکورد جدیدی را ثبت کرد.
خبرگــزاری »رویترز« در پوشــش این اتفاق 
نوشــت ایران ماهواره ثریای خود را با موفقیت 

در مدار زمین قرار داد.
 این رســانه همچنین مدعی شــد این اقدام 
»احتمالا نگرانی های غرب درباره جاه طلبی های 
هســته ای ایران را افزایــش می دهد«. ارتش 
آمریــکا مدعی اســت که فناوری بالســتیک 
بردبلنــد که برای قرار دادن ماهواره ها در مدار 
زمین از آن اســتفاده می شود، ممکن است به 

تهران اجازه دهد تا تسلیحات بردبلند بیشتری 
از جمله کلاهک های هسته ای را شلیک کند. 
ایران اما بارها این ادعاهای آمریکایی ها را رد و 
تاکید کرده به دنبال تولید تسلیحات هسته ای 

نیست. 
پخبرگزاری آمریکایی »آسوشــیتدپرس« هم 
نوشت ایران روز شنبه اعلام کرد پرتاب موفق 
ماهــواره خود به بالاترین مــدار را انجام داده 

است. 
این رســانه هــم پرتاب ایــن ماهــواره را به 

»نگرانی غرب بابت بهبود برنامه موشــک های 
بالستیک تهران« گره زده و خبر داده مقام های 
آمریکایی تاکنون به پرســش این خبرگزاری 
درباره این اقدام ایران واکنشی نشان نداده اند.

آسوشــیتدپرس همچنیــن نوشــته در زمان 
جمهوری  روحانی«،  »حسن  ریاست جمهوری 
اسلامی ایران از »بیم تشدید تنش ها با غرب« 
برنامه فضایی خود را کُند کرده بود اما »ســید 
ابراهیم رئیســی« از سال ۲۰۲۱ این برنامه را 

پیش برده است.

بازتاب پرتاب موفق ماهواره »ثریا« به فضا در رسانه های جهان
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عرصه براصلاح طلبان هر روز تنگ ترمی شود
صید میرزا بزرگ تبار/ فعال رسانه ای 

ادامه از صفحه یک - راهکارخروج ازاین وضعیت چیســت؟ 
پیامدهــای منفی ایــن وضعیت برای کشورچیســت؟ اصلاح 
طلبــان برای خالص ســازی خود ازچند بزنــگاه بایدعبورمی 
کردند تا به شــورای نگهبان می رســیدند که متاسفانه دراین 
اتوکراسی وگاگ سیاسی،چرخه جدایی طبقاتی با رویکردهای 
تمرکزگرایی باعث می شــود،این جریان فکری هیچ جایگاهی 
در بدنه سیاسی کشورنداشته باشد وانحصارطلبان بااستریلیزه 
ای که درفیلترهیئت های اجرایی وهیئت های نظارت وشورای 
نگهبان درسناریوی خود رفرنس داده اند،چشم انداز و دورنمایی 
بــرای اصلاح طلبان باقی نگذاشــته اند،دراین عرصه مشــت 
نمونه خروار اســت.اگربه طورتقریبی آماری بخواهیم ازچهره 
های شــاخص اصلاح طلب ارائه بدهیم شــاید این آماردرکل 
به پنج درصد هم نرســد. بااین تفســیرباتوجه به فرمایشــات 
مقام رهبری که تاکید داشــتند انتخاباتی رقابتی وحداکثری 
درجامعه به وجــود بیاید به طورحتم این پرســپکتیو بااتمیز 
کــردن به وجود نخواهد آمد وازاین منظر میزان مشــارکت به 
دلیل رقابتی نبودن وبااین فضای ســردی که برانتخابات حاکم 
است بســیارپایین خواهد بود.جزدرموارد استثنا،انتخابات این 
دوره نســبت به انتخابات ادوارگذشــته هم به دلیل مشکلات 
اقتصادی وهــم به دلیل رقابتی نبودن،» یــک انتخابی درون 
جناحی ودرون گروهی اســت« تاانتخابی چندطیفی وجریان 
سیاسی،کسانی پا به عرصه رقابت می گذارند که بارها امتحان 
پــس داده اند وکارنامه ای چهل و چهار ســاله در رزومه خود 
ثبــت کرده اند و خروجیش در ســفره های مــردم هم چون 
نقاشــی های لئوناردوداوینچی بولد وبرجسته است،هرچیزی 
تکرارمکــررش کســل کننده اســت آن هم زمانــی که این 
ســیکل،کانتکس فکریش ناکارآمد ومعیوب باشد اما متاسفانه 
تکراربعضی پدیده ها بردیگری ارجحیت دارد وتا وقتی که این 
المان تغییرنکند،مشکل به قوت خویش باقی می ماند.تازمانی 
که انحصارطلبان کرن دار وپرفکشنیسم این میدان هستند،این 
پارادایم شــیفت دراین ممروتونل بحران،راه به جایی نخواهد 
برد و چیزی تغییر نخواهد کرد،دراین برهه  حســاس نیازبود 
که همه جریانات فکری و جناحی باهرســلیقه و دیدگاهی به 
انتخابات راه داده شــوند وازمشکلات کشورگره گشایی بکنند 
امافیلترها همچنان روزبه روز تنگرمی شــوند وعرصه براصلاح 
طلبان تنگ ترمی شــود و....از دیدگاه انحصارطلبان مرغ یک 
پــا دارد و بس،ازدیدگاه پدیدارشناســی تا تغییــرات بنیادی 
انجام نپذیرد مشکلات جامعه لاینحل باقی خواهد ماند،بعضی 
ساختارهای هسته قدرت لازم است پوست اندازی کند ورویشی 
جدیدی به خود ببیند تابخشی ازمشکلات جامعه حل گردد.با 
یک تفکرخاص ویک دســت نمی توان کشوررا اداره کرد،جای 
نخبگان ومتخصصان دراین کرســی هاخالیست.جامعه بااهرم 
های پلوتوکراسی وانحصاری روی توسعه پایدار به خود نخواهد 
دید،قطعا اگرمااین منابع وذخایررانداشــتیم شــاخص فلاکت 
درکشــور ما باید درحد اریتره وسودان جنوبی می بود،زندگی 
بشریک متد قراردادی اســت. باید دراین متد افراد هرازگاهی 
جابجا شوند وکسانی باافکارنوپابه عرصه سیاسی بگذارند،افراد 
ناکارآمد باید کنارگذاشته شوند تا مسیرتوسعه توسط نخبگان 
جامعه دگردیســی گردد،بااین روندی که استمرار دارد امیدی 
به تغییرو پیشرفت نیست،بدون شک این اتوریته بااین پرگرام 
وبرنامه ای که پیش می رود  جامعه هرروزبیشــتردچار بحران 
های اقتصادی خواهد شــد، مشــکلات گرانی وتــورم جاری 
درجامعــه مصداق عینــی و گواهی براین رویکردهاســت که 
طبقات ضعیف وخاکستری درجامعه لمس می کنند وفتح قله 

ها توهمی بیش نیست.

رئیس ســازمان ملی بهره وری با اشاره به گسترش شــبکه ملی بهره وری در کشور، گفت: شرکت های دولتی در موضوع 
اتصال پاداش اعضای هیات مدیره با عملکرد بهره وری همکاری کردند و طی هفته جاری و آینده کارنامه بهره وری برای 
شرکت ها منتشــر و اعلام می شود.میرسامان پیشوایی اظهار داشت: یکی از اقدامات کلیدی در دولت سیزدهم گسترش 
چتر تنظیم گری سازمان ملی بهره وری است. بهره وری موضوع مهمی است؛ زیرا رشد اقتصادی در گرو آن است، حتی اگر 
مطابق سلیقه مدیر خاصی نباشد.وی افزود: ارتقای بهره وری در اسناد بالادستی و سیاست کلان کشور جایگاه مشخصی و 
برجسته ای دارد و در سیاست های کلی برنامه هفتم اعلام شده که هدف کلی و اولویت اصلی این برنامه ارتقای بهره وری و 
تحقق رشد اقتصادی مبتنی بر افزایش بهره وری است.وی با بیان اینکه کشور در حوزه سیاست گذاری مشکلی ندارد، گفت: 
بیشتر در لایه اجرا مشکل داریم و بر این اساس سازمان بهره وری تمام تمرکز خود را بر این قرار داده است که در اجرای 
سیاست ها ایفای نقش کند و این نیازمند چتر تنظیم گری است. پیشوایی اضافه کرد: دستگاه هایی که به تکالیف خود عمل 

نکنند به هیات دولت و رئیس جمهوری معرفی می کنیم.

سخنگوی سازمان امور مالیاتی گفت: ۳۰ هزار تخلف فرار مالیاتی از طریق سامانه سوت زنی طی ۲ سال گذشته گزارش 
شــده که ۷۵ درصد از آن ها مربوط به عدم استفاده از دستگاه کارتخوان است.طبق اعلام موحدی بک نظر سخنگوی 
سازمان امورمالیاتی کشور براساس گزارش های  مردمی واصله در سامانه سوت زنی سازمان امور مالیاتی، دو شرکت 
بزرگ در استان البرز مورد بازرسی ویژه مالیاتی قرار گرفتند و با بررسی اسناد فیزیکی و نرم افزاری پنهان شده مربوط 
به درآمد واقعی شرکت ها که ۴۰۰ میلیارد تومان بوده ، فرار مالیاتی بزرگی شناسایی شد.سخنگوی سازمان امور مالیاتی 
ادامه داد: برای این گزارش مردمی در مجموع منجر به صدور برگ تشخیص و مطالبه مالیات عملکرد و ارزش افزوده 
و جرایم متعلقه با مبلغی بیش از ۴۰۰ میلیارد تومان شد که بخشی از آن پس از طی فرآیند دادرسی قطعی و وصول 
شده و مابقی در فرآیند قطعیت است.وی  گفت :با توجه به امکان تشویق گزارشگران گزارش های موثق فرار از محل 
وصولی مالیات، با دستور سید محمد هادی سبحانیان، رئیس کل سازمان از گزارشگر تقدیر و با پرداخت مبلغ ۵۵۲ 

میلیون تومان قدردانی شد. 

ارتقا بهره وری شرط پرداخت پاداش به مدیران است۳۰ هزار فرار مالیاتی از طریق سامانه سوت زنی شناسایی شد

بازار خودرو، در روزهای اخیر با کاهش 
محصولات  از  برخی  در  جزئی  هرچند 
روبرو شــد، هرچند به اعتقاد فعالان 
این بازار، روند کاهش قیمت خودرو با 

دوام نیست.

  در همین رابطه، مســیح فرزانه، کارشناس 
خودرو در خصوص دلایل التهابات اخیر بازار 
خودرو گفت: بازار در دو تا ســه هفته اخیر 
حالت هیجانی داشته است؛ اما گفتنی  است 
که افزایش قیمت ها در بــازار خودرو عملا 
از مهر ماه شــروع شده اســت. این افزایش 
قیمت هــا در آن زمان خزنده بــود، ولی از 
ابتدای دی ماه شــکلی دیگر به خود گرفت 

و هویدا شد.
وی ادامه داد: همواره بخشی از شرایط بازار 
خــودرو درگیر فاکتور ارز اســت. در حوزه 
خودرو های وارداتی در یک ســال گذشــته 
حجم زیــادی از خبر درمانی صورت گرفته 
اســت، با توجه به اینکه اقتصــاد از قواعد 
خــاص خودش پیــروی می کنــد، طبیعی 
اســت که پس از مدتی بازار خودرو صبر و 
تحملش را نســبت به عدم تحقق وعده ها از 

دست بدهد.

ë  بازار خودرو مطابق فاکتور های اقتصادی
حرکت می کند

این کارشــناس بازار خودرو تاکید کرد: در 

حال حاضر به نظر می رســد که بازار خودرو 
مطابق فاکتور های اقتصــادی مانند تورم و 
رکــود توامان و همچنین نــرخ ارز حرکت 
می کند و نســبت تقاضــا و عرضه در حال 
اصلاح مسیر است. از اردیبهشت تا شهریور 
ســال جاری قیمت ها در بازار خودرو حدود 
۳۰ درصــد کاهش یافت و بــه اصطلاح در 
این دوره قیمت خودرو در کف قرار گرفت. 
این دوره زمان مناســبی برای خرید مصرف 
کننــدگان واقعــی بود.فرزانــه تاکید کرد: 
برخی تصور کردند بــا توجه به این کاهش 
قیمت، خودرو از لیست کالا های سرمایه ای 
در کشــور خارج شده است، اما این تصوری 

کاملا اشــتباه اســت.وی ادامــه داد: طبق 
وعده آقــای فاطمی امین قرار بود تا خرداد 
۱۴۰۲ حــدود ۴۰۰ هزار دســتگاه خودرو 
وارد کشور شود، اما این نکته را باید مدنظر 
داشته باشــیم که واردات خودرو حدودا ۶ 
سال متوالی ممنوع بوده و به ازای هر سال 
ممنوعیــت، تقاضا برای حدود ۱۰۰ تا ۱۰۲ 
هزار دســتگاه خودرو انباشــته شد. از این 
رو می توان گفت کــه هم اکنون ۶۰۰ هزار 
دستگاه کسری خودرو وارداتی داریم.فرزانه 
تصریح کرد: زمانی کــه وعده واردات ۲۰۰ 
هزار دستگاه از سوی دولتمردان مطرح شد، 
بســیاری از کارشناسان تذکر دادند که این 

وعده قابل تحقق نیســت و شرایط ارزی نیز 
اجازه چنین تحرکاتی را نمی دهد، اما دولت 
از طریق خبر درمانی موفق شد چند ماهی 
قیمت ها در بازار خودرو را متعادل نگه دارد؛ 
اما زمانی که این وعده ها به عمل نرســید و 
صرفا حدود ۳ هزار دستگاه خودرو وارد شد، 
بازار به روند صعودی وارد شد.این کارشناس 
اقتصــادی در ادامه  اظهار کرد: زمانی که با 
کسری ۶۰۰ هزار دستگاهی مواجه هستیم 
واردات ۳ هــزار دســتگاه خــودرو نه تنها 
قیمت ها را کاهش نمی دهد بلکه رانت زا نیز 
هست. مثلا برای برخی خودرو های وارداتی 
حاشیه سود ۶۰ درصدی از سامانه یکپارچه 

تا بازار وجود دارد.
وی ادامه داد: قانون ســپرده ۵۰۰ میلیون 
تومانــی نیز خود دلیلی برای افزایش قیمت 
خودرو های وارداتی شد، چرا که وارد کننده 
با توجه به قواعد اقتصادی هزینه این سپرده 
را نیــز به قیمت تمام خودرو اضافه می کند.

فرزانــه گفت: در بحــث خودرو های داخلی 
نیــز پس از روی کار آمــدن علی آبادی در 
ســمت وزیر صمت، تولید ۱ میلیون و ۶۰۰ 
هزار خودرو تا پایان اســفند سال ۱۴۰۲ در 
دستور کار خودروسازان قرار گرفت. اکنون 
که دی ماه به اتمام رســیده اســت، تولید 
خودرو به ۱ میلیون دســتگاه نرسیده است 
و می توان گفت که تولید خودرو حدود ۱۵ 
درصد از سال گذشــته نیز کمتر است.وی 

افزود: تمام این موارد سیگنال های افزایش 
قیمت را به بازار خودرو مخابره می کند و در 
این شرایط التهاب بازار کاملا طبیعی است. 
از دوران ریاســت جمهــوری احمدی نژاد 
بدعتی عجیب به نام شورای رقابت در بازار 
خودرو وارد شد و طی این سال ها مسئولیت 
قیمت گذاری دســتوری بین شورای رقابت 
و ســازمان حمایت دست به دست شد. این 
قیمت گذاری دســتوری باعث ضرر و زیان 

خودروساز شد.

ë پولی که به جیب خودروساز می رود
این کارشناس تاکید کرد: با توجه به کمبود 
ارز و زیان انباشته خودروسازان واضح است 
که تولیــد کنندگان خودرو بــرای جبران 
کســری نقدینگــی، برای رســاندن قیمت 
کارخانه و بــازار به یکدیگر تلاش می کنند. 
این همســان ســازی باعث کاهش قیمت 
خودرو نخواهد شــد بلکه صرفــا به جیب 
خودروســازان خواهد رفــت.وی افزود: در 
سال آینده ممکن اســت برای خودرو های 
مونتاژی چینی که حجم موتور بین ۱۵۰۰ 
تا ۲۰۰۰ ســی سی دارند نیز افزایش تعرفه 
داشته باشیم. به همین جهت اگر بخواهیم 
خوشــبینانه به نشــانه های اقتصــادی در 
صنعت خــودرو نگاه کنیــم، قیمت خودرو 
کاهــش نخواهد یافــت و در بلند مدت نیز 

افزایشی خواهد بود.

بازار خودرو صبر و تحملش را نسبت به عدم تحقق وعده ها از دست داده  است

خیالخامکاهشقیمتها
سرمقاله

اخبار  کوتاه

 کارگروه های نظارتی بر بازار شب عید تشکیل شده است
رئیس اتاق اصناف کشــور گفت: برای بازار شــب عید و ماه رمضان کارگروه هایی را توسط اتاق اصناف تشکیل 
داده ایم.رســتگار، گفت: هر زمانی که  دولت تنظیم بازار را به اتحادیه و بخش خصوصی واگذار کرد نتایج مثبت 
و دقیقی گرفته شــد اما زمانی که دخالت مستقیم و غیرمســتقیم در آن صورت گرفت نتیجه کار مطلوب نشد 
چراکه چند نرخی شــدن برخی از کالاها می تواند مشکل جدی برای سلامت ایجاد کند. در ادامه رستگار گفت: 

بازاری که رقابت در آن وجود داشته باشد نیاز است که  به بخش خصوصی واگذار شود.

موانع  صادراتی عامل قاچاق  زعفران
رئیس اتحادیه صادرکنندگان زعفــران یکی از راه های جلوگیری از 
قاچاق زعفران را فروش ارز حاصل از صادرات با قیمت توافقی عنوان 
کرد و گفت: دلیل قاچاق این محصول در کشــور ما موانع صادراتی 
است که با به کار بردن راهکارهایی می توان این معضل را تا حدودی 
مرتفع ســاخت.وی گفت: اداره اســتاندارد طبق ممیزیهای جهانی 
نسبت به صدور پروانه استاندارد و مجوز خروج محصول از گمرکات 
کشور اقدام می کند. غلامرضا میری در خصوص لزوم تشدید نظارت 
ها در گمرک گفت: امکان دارد با توجه به اینکه خراســان به عنوان 
قطب تولید زعفران کشــور اســت، نظارت ها در گمرک خراســان 
دقیق و کامل باشــد، امــا آیا این نظارت بر دیگــر مبادی خروجی 
کشــور مانند تهران، تبریز، اصفهان، شیراز، کرمان و دیگر گمرکات 
کشــور هم دقیق است؟ این نظارت ها باید به صورت یکپارچه و در 
تمام مبادی رسمی خروجی کشــور صورت پذیرد و این الزام فقط 
مربوط به گمرکات خراســان نباشد. نیاز اســت با برگزاری نشست 
های تخصصی با متولیان امر به راهکارهای مناسب برای رفع موانع 
صادراتی همچنین راه های جلوگیری از صادرات تقلبی دست یابید.

اثر عرضه سکه های بدون تاریخ  بر بازار

یک کارشــناس بازار سکه و طلا کشــور، ضمن تاکید بر اینکه عرضه 
ســکه های جدید بدون تاریخ، که قطعا نرخی متفاوت از ســکه های 
۱۳۸۶ به بعد و ســکه های مربوط به قبل از آن خواهد شد گفت: این 
عرضه از ارزش ذاتی قیمت ســکه  نخواهد کاست، اما قطعا حباب آن 
را کاهش خواهد داد.محمد کشتی آرای  اظهار کرد: از حدود دو هفته 
پیش تحت تاثیر عوامل مختلف، قیمت ســکه و طلا هم در بازار سیر 

صعودی به خود گرفت.
 این روند صعودی تا شنبه هفته  گذشته هم ادامه پیدا کرد و طی یک 
روز، بهای ســکه به بالاترین سطح خود )تا 3۴ میلیون تومان( رسید، 
اما بلافاصلــه پس از ابلاغ اطلاعیه بانک مرکــزی مبنی بر واگذاری 
شمش طلا در مرکز مبادله ارز و طلا و واگذاری سکه های جدیدِ بدون 
تاریخ، شــوک قیمتی به بازار وارد شد و در همان ابتدای امر، حدود 
۲.۵ میلیون تومان از بهای ســکه کم شــد. البتــه این ریزش قیمت 
سکه، تخلیه حباب سکه بود. اطلاعیه بانک مرکزی، سبب شد حباب 
سکه ابتدا به پنج میلیون تومان و سپس به ۴.۵ میلیون تومان برسد.

سیاســت گذار باید با تغییر شــرایط فعلی 
جذابیت های بازار سرمایه را به شدت افزایش 
دهد.علی فراقی کارشــناس بازار سرمایه در 
این  خصوص  با بیان این که در آخرین روز 
معاملاتی دی ماه شــاهد حرکتی پر عرضه 
در بازار بودیم، گفت: این هیجان باعث شــد 
نمادهایی کــه مدت ها صف فروش را تجربه 
نکرده بودند و بیشــتر در مدار تعادل بودند 
به صف فروش برسند و می توان در رأس آن 
نمادی مانند شستا را نام برد که در اکثریت 
چند ماه اخیر با تعادل مثبت و منفی به کار 
خود پایان داده بود و حال پس از گذشــت 
مدت زمان بسیاری دوباره صف فروش شدن 
را تجربــه کرد.فراقی افــزود: موردی که به 
میان می آید مقایســه چرخش اردیبهشــت 
ماه بازار است که پس از مدت زمان بسیاری 

شــفاف سازی نشان از تغییرات نرخ خوراک 
در صنایعی از بازار داشت که عملًا جز یکی از 
سود ساز ترین صنایع بازار بودند و باعث شد 
به وضوح شاهد تمایل دست درازی سیاست 

گذار به ســود این صنایع در بازار باشیم.این 
کارشــناس بازار ســرمایه افزود: نکته ای که 
مدنظر اســت در چنــد روز معاملاتی اخیر 
شاهد عرضه های بالقوه ای در بازار بودیم که 

باعث چرخش بازار از محدوده دو میلیون و 
صد و نود هزار واحد شاخص شکل گرفت و 
حتی برخــی از افراد که این موارد، خصوصاً 
عرضه شنبه را ناشی از تنش ها می دانستند 
ولــی به این موضوع دقت نکــرده بودند که 
مشــکل بورس بر اساس مشــکلات داخلی 
اســت نه مســائل بین المللی و منطقه ای.

فراقی با بیان این که شــاهد انتشار نامه ای 
افزایش نرخ خوراک پالایشی ها بودیم  برای 
کــه پــرده از عرضه های چنــد روز قبل را 
برداشت، گفت: چند روز قبل تر عرضه های 
نسبتاً شدت گرفته ناشــی از چه اتفاقی در 
بازار اســت و عملًا ریســک و توجه بازار به 
اتفاقات برون مــرزی و عملًا امنیتی نبود و 
بازار شــاهد تجربه ریســکی درون مرزهای 
خود از سمت سیاست گذار و مجری بود که 
برخی از افــراد را با توجه به اطلاع زودتر به 
ســمت فروش و عقب نشینی از بازار در این 

وهلــه که انتظار حرکتی دیگر و رو به بالا از 
بــازار می رفت هدایت کرد.فراقی با بیان این 
که در این ناحیه حســاس بازار شاهد تزریق 
بی اعتمادی در بازار هستیم، گفت: به خوبی 
می توان انتظار کاســته شدن عده زیادی از 
تقاضا کنندگان در بازار را دانســت که حتی 
به صورت دســته ای با رفتاری تکرار شونده 
به ســمت پله های خروج بازار حرکت کنند 
و هــم نظر روی دکمه فروش نمادهای خود 
در بازار بزنند موردی که شاید در نحوه رفتار 
افراد غیرمنطقی به نظر برســد ولی عملًا در 
وضعیت حاضر شکل گرفته بازار گزینه کنار 
رفتن از آن منطقی ترین باشــد و سیاســت 
گذار باید با تغییر شرایط فعلی جذابیت های 
بازار ســرمایه را به شدت افزایش یابد وگرنه 
رخ دادن اتفاقاتی مانند اردیبهشت امسال و 
خروج گروهی مردم از بورس دور از دسترس 

نیست.

تصمیم های لحظه ای به بازار سرمایه  ضربه  می زند

خود زنی  بورس 
گزارش

وحید بلالی /  گروه  اقتصادی 
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تربیت  و  پــرورش  که  کودک ها  مهد 
کودکان را در گذشته بر عهده داشتند 
به دلیل آنچــه که رهبر معظم انقلاب 
اسلامی از آن به عنوان رهاشدگی، یاد 
کردند پس از فراز و نشیب های فراوان 
در اواخر ســال 1399 از ذیل سازمان 
بهزیســتی خارج شده و مدیریت آن 
بــر عهده وزارت آمــوزش و پرورش 

گذاشته شد.

 شــیوع ویروس کرونا از یک سو و تاسیس 
ســازمان ملــی تعلیم و تربیــت کودک به 
عنوان یک نهاد جدیــد برای تولی گری در 
موضوع مهدکودک ها از سوی دیگر در کنار 
برگــزاری انتخابات خرداد 1400 و تغییر و 
تحولات دولت ها سبب شــد تا ساماندهی 
مهدکودک ها توسط آموزش و پرورش بیش 
از 2 سال به طول انجامد. آنچه که مشخص 
اســت اینکه فعالیت تمام مهدکودک ها که 
در رویکرد جدید به »کودکستان« تغییر نام 
یافته در سطح کشــور تحت نظارت وزارت 
آموزش و پــرورش بوده و صــدور هرگونه 
مجوز جدید برای تاسیس کودکستان نیز از 

طریق این وزارتخانه باید انجام شود.
اواخــر مــرداد ســال جــاری بــود کــه 
مجتبی همتی فــر )رئیــس ســازمان ملی 
تعلیم و تربیــت کودک( با اشــاره به آمار 
از  کشــور  در  موجــود  کودکســتان های 
شــروع فرآینــد تطبیق کودکســتان های 
موجود کشور در ســامانه این سازمان خبر 
داد و گفــت اکنون بــرای 31 هزار و 500 
تشــکیل شده  پرونده  فعال،  کودکســتان 
اســت.وی اظهار کرد: »یکی از چالش هایی 
که در کشور بود و نشان داد که دغدغه های 
بــه مهدکودک ها درســت اســت  مربوط 
این بود کــه مهدکودک ها رها هســتند و 
تا وقتی که ســازمان ملــی تعلیم و تربیت 
کودک تشــکیل شــود، نمی دانستیم چند 
مهدکــودک، کودکســتان، پیش دبســتان 
و مشــابه آن در کشــور وجود دارد و آمار 
کودکستان ها تا قبل از تاسیس سازمان ملی 
تعلیم و تربیت کــودک به صورت کاغذی و 

غیرمتمرکز انجام می شد و پایگاه داده ای در 
این زمینه وجود نداشــت«.همتی فر با بیان 
اینکه یکی از کارهــای خیلی مهم ملی که 
در فرآیند تطبیق مهدکودک ها انجام شــد، 
پروژه ساماندهی این مراکز بود، خاطرنشان 
کرد: »به طور مشخص و طبق پرونده ای که 
در سامانه سازمان تشــکیل شده 31500 
کودکستان در کشور وجود دارد که موسس 
آن مشخص اســت و فرآیندهای مربوطه را 
طــی می کند و در ادامه نیــز مکان، مدیر، 
انسانی، تجهیرات و نوع کودکستان  نیروی 
طبق داده هایی که ثبت می شود در سامانه 

مشخص خواهد شد. 
اکنون 31500 پرونده تشکیل شــده داریم 
یعنــی این تعــداد مراکز فعال هســتند و 
ممکن اســت مراکزی هم باشند که تعطیل 
و غیرفعال شــده اند که این مراکز از چرخه 

خارج شده اند«.

ë  پرونــده 25 هزار کودکســتان تعیین
تکلیف شد

رئیس سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک، 
آبان امســال با اشــاره به دوره انتقال این 
ســازمان طی 2 سال و 7 ماه گذشته گفت: 
بیش از 32 هزار درخواست در سامانه ثبت 
شده بود که تاکنون 25 هزار پرونده، تعیین 

تکلیف و مجوز کودکستان برای آن ها صادر 
شــده است. وی با بیان اینکه بخش تطبیق 
به اتمام رســیده است، اظهار کرد: ۲۵ هزار 
پرونده تعیین تکلیف شده و مجوز با الگوی 
جدید به آن ها داده شده است. بخشی نقص 
پرونده داشــتند که در همین یکی دو ماه 
اخیر به نتیجه می رسد.همتی فر در پاسخ به 
اینکه اگر کسی مرکزی به عنوان کودکستان 
داشته اما مجوز نگرفته باشد چه برخوردی 
با آن می شــود؟ گفت: مثل بقیه کســب و 
کارهاســت که البته اینجــا می گوییم یک 
کســب و کار تربیتی است که حتی درجه 
حساسیتش بالاســت. مجموعه فرصت ها و 
نگاه تمهیدی ایجاد شده تا شرایط مناسب 
را فراهــم کنیم. پــس قاعدتاً مثل هر کس 
دیگری فعالیتــش غیرقانونی خواهد بود و 

برخورد قانونی لازم با آن می شود.

ë  مرجع انحصاری راهبری، صدور مجوز و
نظارت بر کودکستان ها سازمان ملی تعلیم 

و تربیت کودک است
همانطور که گفته شــد شــاید تعدادی از 
فعالیت  فاقد مجوز  مهدکودک های ســابق 
قانونــی بوده اند و پــس از انتقال به وزارت 
آموزش و پرورش نیز در پی اخذ مجوز نبوده 
و کمــاکان به فعالیت خــود ادامه داده اند. 

مجتبی همتی فر، رئیس سازمان ملی تعلیم 
و تربیت کودک در خصوص آخرین وضعیت 
فعالیت کودکستان ها گفت:  ســاماندهی و 
»نزدیک به 40 هزار کودکســتان در سطح 
کشــور شناســایی شــده که از این تعداد، 
نزدیک به 32 هزار کودکســتان در فرآیند 
مجــوز تطبیق قرار گرفته و حدود 10 هزار 
متقاضی جدید برای تاســیس کودکستان 
در ســامانه ســازمان ملی تعلیــم و تربیت 
کودک ثبت نام کرده انــد«.وی در خصوص 
اقدامات این ســازمان بــرای جلوگیری از 
فعالیت کودکستان های غیرمجاز اظهار کرد: 
»دربــاره مراکز فعــال ارائه دهنده خدمات 
تربیتی، آموزشی و مراقبتی به کودکان زیر 
7 ســال که دارای مجوز رسمی از سازمان 
ملی تعلیم و تربیت کودک نیستند، پس از 
اخطار و عــدم رعایت ضوابط و مقررات و با 
هماهنگی دســتگاه قضایی، اقدام به پلمب 
کودکســتان صورت می پذیرد«. همتی فر با 
بیان اینکه نهادهای دیگری غیر از سازمان 
بهزیستی هم در گذشته برای کودکستان ها 
مجوز می دادند، خاطرنشان کرد: »در فقدان 
متولی واحد، نهادهــای متعددی از خلأها 
و ابهام هــای قانونی بهره  بــرده و مراکزی 
را راه انــدازی کــرده بودند که ایــن امر به 
رهاشدگی زیست بوم اوان کودکی و تداخل 

فعالیت ها انجامیده بود.
 بعد از تشکیل سازمان، راهبری و ساماندهی 
این کودکســتان ها طبق ضوابط و مقررات 
بــر عهده »ســازمان ملی تعلیــم و تربیت 
کودک« قرار گرفته اســت و این ســازمان، 
مرجع انحصاری راهبری، ساماندهی، صدور 
مجوز، هدایت و نظــارت بر امور، فرآیندها، 
محتواها و منابع انسانی شایسته برای تعلیم 
و تربیت کودکان تا 6 ســال تمام اســت«.

رئیس ســازمان ملی تعلیم و تربیت کودک 
با بیــان اینکــه هم اکنون مجوز تاســیس 
کودکستان جدید در کشور صادر می شود، 
گفت: »تاکنون حدود 10 هزار نفر متقاضی 
جدیــد برای دریافت مجوز تاســیس، ثبت 

درخواست اولیه کرده اند. 
صــدور مجــوز به صــورت الکترونیکی و از 

طریق درگاه ملی مجوز ها صورت می پذیرد 
به ایــن صورت کــه در ابتــدا متقاضی از 
طریق خدمات عمومی سامانه سازمان ملی 
تعلیم و تربیت کــودک، پیش ثبت نام دوره 
توســعه شایســتگی های فردی و حرفه ای 
موسسان را انتخاب و در آن ثبت نام می کند 
و پس از قبولی در ایــن دوره با مراجعه به 
درگاه ملــی مجوز ها می توانــد وارد فرآیند 
ثبت درخواست تاســیس و دریافت مجوز 

کودکستان غیردولتی شود.«

ë  غیرمجاز کودکســتان های  از  تعدادی 
ذی ربط  مراجع  بــه  قانونی  برخورد  برای 

معرفی شده اند
وی در پاســخ بــه اینکــه آیــا در بیــن 
کودکســتان هایی کــه تاکنون شناســایی 
شــده اند، کودکســتان غیرمجاز هم وجود 
داشــت، تصریح کرد: »اگر غیرمجاز بودن 
را بــه معنای عدم داشــتن مجــوز در نظر 
بگیریم، نهادهای متعددی تا قبل از تاسیس 
این سازمان مســئولیت صدور مجوز مراکز 
ارائه کننده خدمات تربیت اوان کودکی را بر 
عهده داشتند که اکنون طبق سیاست های 
ســازمان در فرآینــد تطبیق مجــوز قرار 

گرفته اند.
 برخی از مراکز هم که تابع ضوابط سازمان 
نشــده اند، پس از طی اخطار و تذکر کتبی 
برای برخــورد قانونی بــه مراجع ذی ربط 

معرفی شده اند«.
همتی فــر ابراز کرد: »ســازمان ملی تعلیم 
و تربیــت کودک با توجه بــه دغدغه مقام 
معظم رهبری در دیدار مجازی با فرهنگیان 
در  تاریخ 33 شــهریور 1399 مبنی  بر رها 
ساماندهی  به منظور  کودک  مهدهای  بودن 
امــور مرتبط با تعلیم و تربیت دوره کودکی 
شکل گرفت و به امید خدا در مدتی که این 
سازمان شــکل گرفته با تلاش شبانه روزی 
همکاران و ظرفیت هــای مردمی متصل به 
این ســازمان، گام های قابل توجهی در این 
مسیر برداشته  شــده که البته فاصله قابل 
توجهی با حالت مطلوب داریم که ان شاءالله 

به سوی آن گام های مؤثری برداریم«.

جامعه

توسط عضو هیات مدیره سندیکای صاحبان صنایع 
داروهای انسانی مطرح شد؛

هشدار جدی درباره عواقب کمبودها 
و گرانی های دارویی 

عضو هیات مدیره سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی با اشاره به 
اینکه صنعت داروســازی رشد خوبی داشته و برنامه ریزی در دانشکده 
های داروسازی موجب رشد ۱۶ برابری دانشجویان این رشته شده است 
بیان داشت: بالاترین رشد تولید علم در رشته داروسازی در بین رشته 
های علوم پزشکی اتفاق افتاده است.همچنین بالاترین رشد فناوری را 
چه در مراکز رشــد و چه در پارک های علم و فناوری شــاهد هستیم. 
بنابراین آنچه که امروز در حوزه دارو داریم یک داشــته با ارزشی است 
که در کشــور متاسفانه با آن به صورت غیر منصفانه برخورد می شود. 
امروز به شدت نگران آینده صنعت داروسازی و دسترسی مردم به دارو 
و خدمات دارویی در ســال های آتی هستیم.عباس کبریایی زاده ادامه 
داد: وضع موجود را وقتی بررســی می کنیم خواهیم دید که وضعیت 
امروز بر اســاس تمامی شــاخص ها نگران کننده است؛ شاخص های 
تامین مالی، سیاســت گذاری، تامین در تولید، واردات و حتی شاخص 
مصــرف منطقی همگی باعث نگرانی درباره آینده می شــوند.کبریایی 
زاده با اشــاره به اینکه آینده نظام سلامت کشــور نگران کننده است 
تاکید کرد: وقتی برنامه هفتم توســعه که در مجلس به تصویب رسیده 
و خوشــبختانه در مجمع تشــخیص مصلحت مورد تحلیل و نقد قرار 
می گیرد را می بینم به یقین می توانم بگویم که برنامه هفتم توســعه 
نه تنها حال نظام ســلامت کشــور را بهبود نمی بخشد بلکه بدتر هم 
می کند.وی درباره بودجه ســال ۱۴۰۳ نیز تصریح کرد: امروز چالش 
نقدینگی در صنعت داروسازی کشور بسیار جدی است و نه فقط برای 
صنعت بلکه چالشی برای کل حوزه سلامت است. اگر بخواهیم با عدد 
و رقم صحبت کنیم مصاحبات ســندیکاها به اضافه دانشــگاه و مراکز 
تحقیقاتــی می گوید اگر دولت برای طرح دارویــار حداقل ۱۰۵ هزار 
میلیارد تومان و محاســبه شــده با نرخ تورم ۱۳۵ هزار میلیارد تومان 
اعتبار در نظر بگیرد می توانیم امســال را ســر به ســر بگذاریم؛ یعنی 
پرداخت از جیب مردم فراتر نرود.کبریایی زاده با طرح این ســوال که 
پرداخت از جیب مردم در حال حاضر چقدر اســت؟ گفت: برآوردهای 
دولتی ها نزدیک به ۵۰ درصد اســت؛ یعنی مــردم در حوزه دارو ۵۰ 
درصد از نیاز دارویی شان را خودشان از جیب شان پرداخت می کنند. 
بنابراین اگردولت ۱۳۵ هزار میلیــارد تومان اعتبار تخصیص دهد می 
تواند هم مابه تفاوت نرخ ارز را شــامل شــود و هم اثرات تورم جاری 
کشور در آن لحاظ شود.به طور کلی کل اعتباری که دولت تاکنون در 
اختیار صنعت قرار داده ۳۰ هزار میلیارد تومان هم نرسیده است و فقط 
۲۴ هزار میلیارد تومان برای اجرای طرح دارویار اختصاص داده اند.وی 
ادامه داد: در بودجه ســال آینده گفته اند که حدود ۸۶ میلیارد تومان 
در نظر گرفته اند و اگر نرخ تورم به علاوه آزاد ســازی ارز مواد جانبی 
و بســته بندی که انجام شــده را هم بخواهیم لحاظ کنیم، برآورد می 
شــود که حداقل دولت باید بین ۱۸۰ تا ۲۰۰ هزار میلیارد تومان برای 
جبران مابه تفاوت نرخ ارز و اثر تورم در نظر بگیرد.این داروســاز تاکید 
کــرد: با در نظر گرفتن رقم فوق، باز ۸۶ هزار میلیارد تومان دولت نظر 
گرفته که اغلب دولت بین ۶۰ تا ۷۰ درصد این رقم را بیشــتر پرداخت 
نمی کند. بنابراین آنچه که از پرداخت امسال برآورد می شود این است 
کــه در بهترین حالت دولت بتواند در بهمن مــاه بین ۳۰ تا ۳۵ هزار 
میلیارد تومان از ۶۹ هزار میلیارد تومانی که در بودجه برای امسال در 
نظــر گرفته بود را پرداخت کند.وی با اشــاره به اینکه وضعیت صنعت 
دارو همچون همان بیماری اســت که به همه بیماری ها گرفتار شــده 
اضافه کرد: وضع صنعت دارو نظام سلامت از نظر تمامی شاخص های 
سیاســت گذاری، قانون گذاری، تامین منابع، مصرف منطقی داروها، 
تجویــز منطقی داروها و غیره حال خوبــی نداریم.کبریایی زاده درباره 
عملکرد دولت درباره صنعت داروســازی کشور و نظام سلامت تصریح 

کرد: دولت خیلی بهتر از امروز می تواند عمل کند.

از تازه ترین آمار ثبت نام حج تمتع چه خبر؟
مدیرکل دفتر طرح و برنامه و فناوری اطلاعات سازمان حج و زیارت درباره آخرین وضعیت و روند ثبت نام در کاروان های حج تمتع که از جمعه ۱۵ دی ماه آغاز شده است، گفت: 
براســاس آخرین شــمارش که تا پایان روز ۳۰ دی ماه انجام شده است، ۲۹ هزار و ۹۶۰ نفر در کاروان های حج تمتع ثبت نام کرده اند و هزینه علی الحساب این سفر )به مبلغ ۱۴۰ 
میلیون تومان( را پرداخته اند.از میان این تعداد ثبت نام شده، ۱۳ هزار و ۵۹۹ نفر مرد و ۱۶ هزار و ۳۶۱ نفر خانم بوده اند.حدود ۲۳ هزار و ۳۸ نفر از ثبت نام کنندگان در کاروان های 
حج، شیعه و ۶ هزار و ۹۲۲ نفر هم اهل تسنن بوده اند.مهران فرشید، با بیان اینکه ثبت نام از ودیعه گذاران تا ۳۱ مردادماه ۱۳۸۶ همچنان ادامه دارد، به تمام دارندگان اسناد حج 
تمتع توصیه مؤکد کرد که حتی اگر هنوز اولویت آن ها برای این سفر اعلام نشده است، برای به روز کردن اطلاعات خود در سامانه https://reserve.haj.ir اقدام کنند. بنابر اعلام 

سازمان حج و زیارت، عملیات اعزام کاروان های حج تمتع، دهه سوم اردیبهشت ماه ۱۴۰۳ آغاز می شود و نیمه دوم تیرماه ۱۴۰۳ پایان خواهد یافت.

گزارش

آیا ساماندهی کودکستان ها نظارت ها را افزایش می دهد؟

عبورکودکستانهاازبهزیستیورسیدنبهآموزشوپرورش

هزار

رئیس سازمان نظام پزشکی درباره جرایم پزشکی 
و مســائل مرتبط با قصور پزشــکان گفت: اخیراً 
تفاهم نامــه ای با حــوزه معاونت توســعه نیروی 
انســانی وزارت بهداشــت امضا کردیم تا بتوانیم 
قضات را بیشتر با جرایم پزشکی آشنا و آن ها نیز 
پزشکان را با مبانی حقوقی این حوزه آشنا کنند، 
در حال حاضــر همکاری بســیار نزدیکی وجود 
دارد و قــوه قضاییه بســیاری از پرونده ها را برای 
کارشناســی به ســازمان نظام پزشکی و پزشکی 
قانونــی ارجاع می دهد، این همکاری ها به شــکل 

علمی در حال گسترش و تقویت است.

محمــد رئیس زاده بــا بیان اینکه مقــام اول را 
در بحــث قصور پزشــکی حــوزه زیبایــی دارد 
گفت:شــکایت ها به ویژه در حوزه عمل زیبایی و 
خدمات زیبایی رو به افزایش اســت و برای رفع 
این مشکل لازم است سطح سواد مردم را در این 
حوزه بالا ببریم، چون میزان تقاضا برای خدمات 

زیبایی در کشور بیمارگونه است.
باید به مــردم بگویم که اگر بــرای عمل زیبایی 
اصــرار دارند حتمــا به مراکز معتبــر و مجوزدار 
مراجعه کنند چراکه بیشــترین مشکل در حوزه 
ارائــه خدمات زیبایی در مراکز غیرمجاز به وجود 

می آیــد. رئیس زاده بیان کــرد: در مراکز دارای 
مجوز بیمار می تواند به نظام پزشکی شکایت کند، 
ولــی مکان هایی که فرد بدون مجــوز ورود پیدا 
کرده و تکنســین عمل می کند یا در آرایشگاهی 
که کار زیبایی انجام می شود بیمار نمی تواند برای 
شکایت به نظام پزشــکی مراجعه کند و نظارتی 
در آن حــوزه وجود ندارد. وی بــا تاکید بر اینکه 
در حوزه زیبایی تقریباً حد و مرزی نداریم، گفت: 
بــرای این حوزه بایــد آیین نامه هایــی تنظیم و 
نظارت انجام شــود تا بتوانیم این سونامی اعمال 

زیبایی در کشور را مدیریت کنیم.

رئیس سازمان نظام پزشکی: 

میزان تقاضا برای خدمات زیبایی در کشور بیمارگونه است

چند ماده غذا�ییچند ماده غذا�یی

 محافظ طبیعی معده را بشناسید محافظ طبیعی معده را بشناسید

سیب

آبآلوئهورا

سرکهسیبارگانیک

دمکردهبابونه

شیرینبیان

آبکلمتازه

اینفوگرافیک اختصاصی

رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران در مورد 
مشــکلات مددکاران و امنیت شــغلی آنها نیز 
توضیح داد: ثبات شــغلی مددکاران اجتماعی به 
ویژه در بخش خصوصی دغدغه جدی ماســت. 
ممکن اســت بســیاری از مــددکاران در مراکز 
بیمه نباشــند و یا بیمه کامل نباشند. همچنین 
پرداخت حقوق آنها کمتر از قانون کار است. آنها 
امنیت شغلی ندارند و مجبور هستند این شرایط 
را تحمل کنند. حسن موســوی چلک در ادامه 
فقدان ســازمان مددکاری اجتماعی، مشــخص 
نبــودن تعرفــه مــددکاران اجتماعــی، حضور 
مددکاران اجتماعی غیر متخصص و عدم حضور 
مــددکاران در مدارس را نیز از دیگر دغدغه های 
جامعه مــددکاران عنوان کــرد. رئیس انجمن 
مــددکاران اجتماعــی ایران در مــورد حملات 
به مــددکاران اورژانس اجتماعــی حین انجام 
عملیات و امنیت شــغلی آنهــا نیز بیان کرد: در 
مورد مداخلات مددکاران کار ابزارِ بازدید منزل 
را داریم که از ۶۵ ســال پیــش با راه اندازی این 
رشــته، مددکاران آن را انجام می دهند که البته 
مختص ایران هم نیست. وی در ادامه تاکید کرد: 
طبق قانون حمایت از اطفال و نوجوانان مصوب 
ســال ۱۳۹۹ و آیین نامــه اجرایی مصوب دولت 

در ســال ۱۴۰۰، اختیارات مــددکاران به ویژه 
در حــوزه حمایت از کودکان و نوجوانان افزایش 
یافت. رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران در 
ادامه خاطر نشان کرد: این موضوع به این معنی 
اسن که طبق قانون حمایت از اطفال و آیین نامه 
اجرایی ماده ۶، مددکاران ایــن اختیار را دارند 
که اگر تشخیص دهند حتی »احتمال« خطر در 
مورد کودکی وجــود دارد، می توانند به موضوع 
ورود کنند، اما طی ۱۲ ساعت باید دلیل فوریت 
را به سیســتم قضایی منعکس و گزارش دهند؛ 
لذا محور اجرای این قانون مددکاران هســتند، 
اما مشکلاتی نیز وجود دارد، به طور مثال ممکن 
اســت مکان ورود مددکاران ناامن باشد، گرچه 
در قانون هم پیش بینی شــده که پلیس موظف 
اســت در صــورت تقاضای مــددکار اجتماعی، 
نسبت به تامین امنیت مددکار و کودک مداخله 
کند، اما هرچه جلوتر می رویم مسائل اجتماعی 
عمیق تر و پیچیده تر می شــود و از همین رو نیاز 
به مددکار اجتماعــی در جامعه افزایش می یابد 
و به تناســب این اهمیت از نظر سطح و کمیت، 
مراکز ارائه کننده خدمات بیشــتر شده است، اما 
بســیاری از مراکز و افراد صلاحیت حرفه ای کار 
را ندارند و میزان اســتخدام مددکاران نسبت به 
نیاز جامعه بسیار بسیار کم است. موسوی چلک 
در بخش دیگری از ســخنان خود در پاســخ به 

این ســوال که در ردیف های استخدامی، ردیف 
شــغلی برای مددکاران دیده می شود؟، توضیح 
داد: در اســتخدام هم در پست مددکاری و هم 
کارشناسان مورد نیاز سازمان ها، این فضا وجود 
دارد؛ اما واقعیت این است که در ۲۰ سال اخیر 
میــزان جذب مددکاران به عنوان مســتخدمان 
دولت بســیار کم بوده و به دلیل اینکه ســقف 
استخدام کم و محدود اســت سهمیه استخدام 
را به مشــاغلی همچون حسابداری و فناوری و... 
اختصــاص می دهند، در حالی که حوزه خدمات 
سازمان های اجتماعی، مســائل اجتماعی است 
)یعنی مددکاران(؛ لذا کمبود استخدام تهدیدی 
برای ثبات شغلی اســت و به همین دلیل است 
که پرداختی و دســتمزد این افراد بسیار ناچیز 
و ممکن اســت آنها را بیمه نکنند و یا بیمه پاره 

وقت داشته باشند.

توسط رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران صورت  گرفت؛

تشریح پشت پرده چالش های مددکاران اجتماعی

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

نجمه محمودی نیا / گروه جامعه
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توسعه و بازسازی بیش از 120 کیلومتر شبکه 
آبرسانی در شهرستان رفسنجان

کرمی، خبرنگار یــادگار امروز: طی نه ماه نخســت  کرمــان- شــیوا
آبفــا  آبرســانی توســط شــرکت  کیلومتــر شــبکه  ســال جــاری،124 

رفسنجان در این شهرستان توسعه یافت و بازسازی شد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی شــرکت آب و فاضــاب اســتان کرمــان 
علیرضا عبدیان مدیرعامل این شــرکت با اشاره به این مطلب که 
توســعه و اصاح خطوط آبرســانی از اولویت های مســتمر شــرکت 
آب و فاضاب اســتان به شــمار مــی رود،افزود: در راســتای تداوم 
خدمــت رســانی به شــهروندان و به منظور بهره مندی مشــترکین 
از آب شــرب با کیفیت و پایدار، طی نه ماه نخســت ســال جاری ، 
30 کیلومتر شبکه آبرسانی در شهرستان رفسنجان توسعه یافت .

عبدیان در ادامه گفت: با توجه به اهمیت اصاح خطوط فرسوده 
و غیر استاندارد و همچنین ارتقاء سطح کیفی و کاهش هدر رفت 
آب از ابتدای امســال تا پایان آذر ماه،94 کیلومتر شــبکه فرســوده 

آبرسانی در شهرستان رفسنجان بازسازی شد.

آغازمسابقات والیبال بانوان شرکت ملی پالایش 
گرگان و پخش فرآورده های نفتی ایران در 

گــرگان- آذری، خبرنــگار یــادگار امــروز: مدیــر شــرکت ملــی پخش 
فرآورده هــای نفتــی منطقــه گلســتان از میزبانــی این منطقــه برای 
دومین دوره مســابقات والیبال بانوان بالای ۲۶ ســال شــرکت ملی 
پالایــش و پخــش فرآورده های نفتی ایران در شهرســتان گرگان خبر 
داد.سید محمد حسینی ضمن ابراز خرسندی از انتخاب شایسته 
منطقه گلستان جهت میزبانی این دوره از مسابقات گفت: افتخاری 
نصیبمــان شــد تا میزبان ایــن دوره از مســابقات در قطــب والیبال 
کشــور باشیم.وی گفت: مراسم افتتاحیه این مسابقات  با پذیرش 
۶ تیــم از کل کشــور در رشــته والیبال برگزار شــد و پــس از اتمام این 
مراســم، مســابقات به صورت کاما رسمی زیر نظر هیئت والیبال و 
داوران استان گلستان آغاز شد.سید محمد حسینی در پایان افزود: 
امید اســت کارکنان ورزشــکار و ورزش دوســت شــرکت ملی پالایش 
و پخــش فرآورده های نفتی ایران لحظات خوشــی را در شهرســتان 
گــرگان، ســرزمین طای ســفید و مهد والیبال کشــور ســپری کنند.

در این مراســم رئیس امور ورزش و تربیت بدنی شــرکت ملی پخش 
فرآورده هــای نفتی ایران نیز ضمن خوش آمد گویی به ورزشــکاران 
پالایشــگاهها و شــرکتهای تابعــه شــرکت ملــی پالایــش و پخــش، از 
میزبانی شایسته مدیر و مجموعه همکاران منطقه گلستان تقدیر 
کرد.رضا رمضانی افزود: این مســابقات باحضور ۶ تیم )شــرکت ملی 
پخــش فراورده هــای نفتــی ایران، شــرکت خطــوط لولــه و مخابرات 
ایران، شــرکت پالایش نفت شیراز، شرکت پالایش نفت بندرعباس، 
ک( بصورت  شــرکت پالایــش نفت آبــادان و شــرکت پالایش نفــت ارا
دوره ای طی یک هفته در ســالن ورزشــی شــهید تندگویان شــرکت 
نفت منطقه گلستان برگزار می گردد.این مقام مسئول خاطرنشان 
کرد: هموارسازی مسیر برای کارکنان عاقمند به رشته های ورزشی 
یکــی از اولویت هــای مهم شــرکت به منظــور ایجاد انگیزه، نشــاط و 

افزایش سامت جسمی خانواده بزرگ شرکت نفت است

 در هلدینگ پتروپالایش اصفهان ؛

 مرحله مقدماتی مسابقات سراسری قرآن کریم
نهج البلاغه و اذان صنعت نفت برگزار شد

اصفهان- مریم مومنی، خبرنگار یادگار امروز: مرحله مقدماتی بیست 
و هفتمیــن دوره مســابقات قرآن کریــم، اذان و نهج الباغــه با حضور۴۲۰ 
نفراز پرسنل و خانواده های پتروپالایش اصفهان  برگزار شد. مدیر روابط 
عمومی  و بین الملل و معاون منابع انسانی و توسعه مدیریت هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان گفت: این مسابقات با هدف اشاعه فرهنگ قرآنی 
در بیــن خانــواده هــا به مــدت یکــروز و به دو صــورت شــفاهی و کتبی با 
حضور پر شور پرسنل و خانواده های ایشان در سالن اجتماعات شهرک 
شهید منتظری برگزارشد. به گزارش روابط عمومی و بین الملل هلدینگ 
کــرد: در ایــن دوره از  کیــد  پتروپالایــش اصفهــان، محمــد ده بیدیــان تا
مسابقات تعداد ۴۲۰نفراز پرسنل و خانواده های ایشان شرکت کردند که 
افراد حایز رتبه به مرحله نیمه نهایی این مسابقات که باحضور برگزیدگان 
از چند اســتان برگزار میشــود راه یافتند. وی تصریح کرد: متســابقین در 
بخــش کتبــی در قالب رشــته مفاهیم قــرآن از جــزء یــک و مفاهیم نهج 
الباغه و در بخش شــفاهی در قالب رشــته های قرائت،حفظ جزء یک، 
ترتیل، صحیح خوانی، اذان به رقابت پرداختند. وی ادامه داد: شــرکت 
کننــدگان در ایــن مســابقات ابتــدا در مرحله مقدماتی شــرکت، ســپس 
مرحله نیمه نهایی و در پایان به مرحله نهایی راه می یابند. مدیر روابط 
عمومی و بین الملل و معاون منابع انسانی و توسعه مدیریت هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان ادامه داد: با ثبت نام متسابقین در همه رشته ها در 
پایان ۴۳نفر برگزیده به مرحله نیمه نهایی مسابقات قرآن راه یافتند. ده 
بیدیان، با اشاره به استقبال پر شور بانوان ازاین مسابقات گفت: حضور 

بانوان نسبت به آقایان در این دوره از مسابقات ۶۰به ۴۰بود.

 دیدار مدیرعامل شرکت مخابرات ایران 
با استاندار کرمانشاه

کرمانشاه- فریده محمدی، خبرنگار یادگار امروز: مهندس سلطانی 
در سفر یک روزه خود به استان کرمانشاه با دکتر محمدطیب صحرایی 
اســتاندار کرمانشــاه دیدار کرد.  مهندس ســلطانی، مدیرعامل شرکت 
مخابــرات ایــران در دیدار با اســتاندار کرمانشــاه، ضمن ارائه گزارشــی از 
وضعیت شبکه مخابراتی استان از انجام ۲۰۰ کیلومتر فیبرنوری درسطح 
روســتاهای اســتان خبرداد و اظهار داشــت: با توجه به در پیش بودن 
انتخابــات مجلــس شــورای اســامی، در اقدامی جهادی، بخشــداری 
های استان به فیبرنوری مجهز شدند. مهندس سلطانی در این دیدار، 
ضمــن اعــام این مورد که اســتان کرمانشــاه جز اســتانهای پیشــرو در 
پیاده سازی فیبرنوری و پروژه بزرگ نجما بوده ، از راه اندازی ۱۲ سایت 
۵G در شهرســتان کرمانشــاه و منطقه اورامانات خبرداد. درادامه این 
جلســه ، دکتر صحرایی اســتاندار کرمانشــاه ضمن قدردانی از فعالیت 
کید براین نکته که کرمانشاه در  های مخابرات درسطح استان ، ضمن تا
مسیر زیارتی اربعین می باشد ، خواستار تقویت و پایداری هرچه بیشتر 

شبکه ارتباطات در تمامی مسیرها و جاده های مواصاتی استان شد.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی لرستان خبر داد:

حضور ۲۰ تیم پزشکی تخصصی و فوق تخصصی در بیمارستان صحرایی تشکن

امــروز:  یــادگار  خبرنــگار  هزاریــان،  شــهرام  اهــواز- 
بــا  خوزســتان  منطقــه ای  بــرق  شــرکت  مدیرعامــل 
اشــاره بــه کاهــش نــزولات جــوی و اثــرات آن بــر تولید 
نیروگاه های برق آبی، گفت: با فعالیت شــبانه روزی در 
آماده سازی شــبکه و بهره برداری از پروژه های جدید، 
در تاشیم شبکه را برای تابستانی سخت آماده کنیم.

بــرق منطقــه ای  روابــط عمومــی شــرکت  گــزارش  بــه 
خورســتان، علی اســدی در نوزدهمین جلسه کمیته 
ایــن شــرکت  پیگیــری پروژه هــای حیاتــی و ضــروری 
بــرای گــذر از پیک مصــرف تابســتان ۱۴۰۳، بیــان کرد: 
گــر شــرایط بارش بــاران و برف بر همین منــوال ادامه  ا
داشــته باشــد به دلیل تاثیــر آن بر تولیــد نیروگاه های 
پیــش  در  را  متفاوتــی  و  ســخت  تابســتان  برق آبــی، 

خواهیم داشت.
وی بــا اشــاره بــه ۱۵ پــروژه حیاتــی ایــن شــرکت بــرای 

گــذر از پیــک مصــرف تابســتان ۱۴۰۳ بیان کــرد: از این 
پروژه هــا فــاز دوم طــرح دائم پســت بــرق GIS خزامی 
در شهرســتان کارون بــه ظرفیــت ۵۰ مگاولــت آمپر به 
 GIS بهره بــرداری رســیده و بــه زودی فــاز دوم پســت
کارون در اهــواز و ترانــس ســوم پســت برق ســبزآب در 

اندیمشک نیز به بهره برداری خواهد رسید.
مدیرعامل شــرکت بــرق منطقه ای خوزســتان با بیان 
اینکه عملیات احداث خطوط ۱۳۲ کیلوولت خروجی 
 ) پســت برق مهزیار ) حد فاصل ســپنتا تــا رینگ اهواز
کــه از پروژه هــای ضــروری بــوده نیــز بــه بهره بــرداری 
رســیده است، تصریح کرد: تاش همه کارکنان شرکت 
بــه ویــژه گروه هــای فنــی و عملیاتــی تکمیل بــه موقع 
پروژه ها است تا برق پایداری به مشترکین در ۲ استان 
خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد تحویل داده شود.

اسدی گفت: با وجود مشکات و کمبود نقدینگی، در 

حــال حاضر همه این پروژه هــا فعال بوده و به صورت 
شبانه روزی در حال احداث و تکمیل هستند.

شــرکت برق منطقــه ای خوزســتان مســئولیت انتقال 
برق در ۲ اســتان خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد را 

بر عهده دارد.

مدیرعامل برق منطقه ای خوزستان: 

در تلاشیم برای تابستانی سخت آماده شویم

کید کرد؛   شهردار کرمانشاه تا

 لزوم فراهم کردن زیرساخت های لازم 
برای جذب سرمایه گذار

کرمانشــاه- فریــده محمــدی، خبرنــگار یــادگار امــروز: شــهردار 
کرمانشــاه از لــزوم فراهــم کــردن زیرســاخت های لازم بــرای جذب 

سرمایه گذار در کرمانشاه و مشارکت شهروندان خبر داد.
کیــد بــر فراهــم   نــادر نــوروزی در جلســه ســرمایه گذاری ضمــن تا
کردن زیرســاخت های لازم برای جذب سرمایه گذار در چهارچوب 
قوانیــن، اظهار کرد: در کنار این امر، می توان از ظرفیت مشــارکت 
جــذب  و  مردمــی  مشــارکت  افــزود:  وی  بــرد.  بهــره  نیــز  مردمــی 
ســرمایه گذار ۲ محور مهم در کســب درآمد پایدار شهری است، در 
حوزه مدیریت شهری باید به دنبال تقویت اقتصاد شهری باشیم 
کــه ایجاد انگیــزه برای حضور ســرمایه گذار یکــی از روش های موثر 
اســت. شــهردار کرمانشــاه تصریح کرد: امروزه اســتفاده از ظرفیت 
ســرمایه گذارها برای بهبود و ارتقای وضعیت شهری از موضوعات 

مورد توجه مدیران، کارشناسان و برنامه ریزان است.
کید کرد: ما همواره از محیطی که در آن زندگی می کنیم تاثیر  وی تا
می پذیریم و از ســوی دیگر بر آن تاثیر می گذاریم، این تعامات در 
محیط شــهری به  وجود می آید، یک شــهر و اجزای آن که هر روزه 
در حال تردد در آن هستیم به دست شهروندان ساخته می شود 
و شــرایطی کــه در محیط ما وجــود دارد بر کیفیت رفتــار ما اثرگذار 
اســت. نوروزی ادامه داد: بنابراین بحث هنر و نگاه هنرمندانه در 
مباحث منظر و سیمای شهری باید بیش از همه چیز مورد توجه 
قــرار گیرد، ماننــد یادمان ها، مجســمه ها، تزئینات و نقاشــی های 
دیواری و همچنین رنگ هایی که در کالبد شــهری مورد استفاده 

قرار می گیرند.

راه اندازی سامانه مدیریت تابلوهای تبلیغاتی 
در شهر مشهد

مشــهد- میرشــکار، خبرنگار یادگار امــروز: مدیرعامل ســازمان 
فنــاوری اطاعــات و ارتباطــات شــهرداری مشــهد از راه انــدازی 
ســامانه مدیریت تابلوهای تبلیغاتی در شــهر مشــهد، جهت ارائه 
خدمــات بــه اشــخاص حقیقــی و حقوقــی در زمینــه هــای صدور 
مجــوز تابلوهای صنوف، تمدید مجوز تابلــو، بازدیدهای ادواری، 

کران های تجاری خبر داد. صدور مجوز پرده آویز و ا
محمدرضــا ســمیعی بــا بیان این خبــر اظهار کرد: جهت تســهیل 
در ارائــه خدمت درخواســت نصــب تابلوی صنفی و پــرده آویز به 
صورت غیرحضوری و امکان نظارت مکانمند بر تابلوهای تبلیغی 
ســطح شــهر این سامانه به سفارش ســازمان ساماندهی مشاغل 

شهری و فرآورده های کشاورزی طراحی و تولید شده است.
وی افزود: در فرآیند صدور و تمدید مجوز تابلوهای صنوف، کلیه 
اشــخاص حقیقی و حقوقی پس از ثبت مشــخصات خود، تعداد، 
متن و ابعاد تابلو در مکان مورد نیاز نســبت به پرداخت اینترنتی 
هزینه محاســبه شــده بر اســاس قیمت منطقه ای اقدام نموده و 

مجوز سالانه در سیستم صادر می شود.
شــهرداری  ارتباطــات  و  اطاعــات  فنــاوری  ســازمان  مدیرعامــل 
مشــهد بیان کرد: پیش از این لازم بود کلیه شــهروندان در تمامی 
مناطق شــهری بــا ارائه مــدارک در محل کارگــزاری مربوطه حضور 
کارشــناس انجــام، پرداخــت عــوارض  یافتــه، محاســبات توســط 
صورت پذیرفته تا گواهی صادر می شد، در صورتیکه با راه اندازی 
ایــن ســامانه کلیــه ایــن مراحــل شهروندســپاری شــده و بصورت 
غیــر حضــوری قابــل انجام اســت و منجر به تشــکیل بانک جامع 
اطاعاتی از اصناف خواهد شد. بعاوه تمدید مجوز سالانه نیز بر 

اساس داده های ثبتی قبلی، به راحتی قابل انجام است.

رئیس کمیسیون کارآموزی کانون وکلای دادگستری استان قزوین:

کارآموزان  در اجرای آیین نامه های جدید 
وکالت جدی هستیم

رئیــس  امــروز:  یــادگار  خبرنــگار  مــرادی،  مصطفــی  قزویــن- 
کمیسیون کارآموزی کانون وکای دادگستری استان قزوین گفت: 
در اجرای آیین نامه های جدید و ســخت گیرانه کارآموزان وکالت 

جدی هستیم تا قانون پیاده شود.
بــه گــزارش خبرنگارمــا؛ آییــن اعطــای گواهــی آغــاز دوره کارآموزی 
۲۲۷ نفــر از پذیرفته شــدگان آزمــون وکالت ۱۴۰۲ بــا حضور محمد 
نسخه چی رئیس کانون وکای استان قزوین در سالن اجتماعات 

تبلیغات اسامی قزوین برگزار شد.
ســید تقی حاجی رضی رئیس کمیســیون کارآمــوزی کانون وکای 
دادگســتری قزویــن در ایــن مراســم اظهارداشــت: آمــوزش دانش 
حقوقــی بــرای عموم و بــرای کارآمــوزان و وکا به صــورت خاص در 
دســتور کار کمیســیون قــرار دارد و در اجرای آییــن نامه ها جدی 

هستیم.
وی بیان کرد: آیین نامه تدوین شده که قانون است شاید ایرادات 
زیادی دارد که به نظر می رسد نگاه کارشناسی پشتوانه آن نبوده 
امــا بایــد آن را اجــرا کنیم که در این آیین نامه جزییاتی هســت که 

برای شما تشریح می شود که یک بخش ان بسیار اهمیت دارد.
وی یادآورشد: در این آیین نامه دو آزمون داریم که پس از دو ماه 
یک آزمون و یک  مورد هم در ماه آخر برگزار می شود که باید حتما 

پذیرفته شوید تا بتوانید به مرحله بعدی راه یابید.
رئیس کمیســیون آموزش کانون وکای دادگستری قزوین تصریح 
ک نمره قبولی را بالا برده  کرد: همچنین در آزمون اول و نهایی ما
اند که در گذشته معیار نمره پایین بود و افراد بیشتری قبول می 
شــدند امــا در این آیین نامه نمــره و معدل را بالا بــرده اند و چون 
امتحان ما با دانشگاه فرق می کند امکان کسب نشده حد نصاب 

نمره قبولی زیاد است که این موضوع ما را نگران می کند.
گر آیین  ســید رضی گفت: آزمونهای شــما سرنوشت ساز اســت و ا
نامــه را شــفاف و بــا دقت اجرا کنیم شــاید ۱۰ درصــد کارآموزان هم 
پذیرفته نشوندِ لذا برای پیشگیری از مشکات اعام شده توصیه 
مــی کنیــم حتما مطالعه را جــدی بگیرید و تا روزی که در کســوت 

وکالت هستید از آموختن خود را محروم نکنید.
سید رضی توجه به نظم و انضباط، رعایت اخاق و رفتار مناسب 
در شان یک وکیل و دانش افزایی را از عوامل موفقیت وکا در کار 

مهم دفاع از حقوق مردم دانست.
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خبرنــگار  مومنــی،  مریــم  اصفهــان- 
یــادگار امــروز: مدیرعامــل شــرکت فولاد 
مبارکــه با بیان این که نوآوری در کســب 
و کار شــرکت ایریســا، اولویت اول اســت، 
گفت: توســعه ســرمایه انســانی و نوآوری 

باید در اولویت شرکت ایریسا قرار گیرد. 
محمدیاسر طیب نیا در باردید از شرکت 
کــرد: بــا توجــه بــه همــه  ایریســا اظهــار 
کــه در ایــن  پیشــرفت ها و توســعه هایی 
شرکت صورت گرفته باید توسعه سرمایه 
انســانی بیشــتر مورد توجه قرار گیرد چرا 
که هر اتفاقی در مجموعه ایریسا وابسته 

به سرمایه انسانی است.
وی در ادامــه افــزود: در واقــع هــر اقــدام 
بایــد  مجموعــه  ایــن  در  ســاختاری  و 
و  سرمایه انســانی  توســعه  اولویــت  بــا 
نگهداشت آن رخ دهد زیرا یک موضوع 

محوری است.
بــه  اشــاره  بــا  فولادمبارکــه  مدیرعامــل 
نــوآوری و فناوری هــای جدیــد و نوظهور 
حفــظ  بــرای  حتــی  کــرد:  خاطرنشــان 
شــرایط در فــولاد مبارکــه نیــز به نــوآوری 
الــزام داریــم و بــرای تحقق شــعار و خلق 

آینده بهتر در راستای توسعه و پیشرفت 
صنعت فولاد وکشور و همچنین افزایش 
درآمدها قطعا بایــد به این حوزه به طور 
جــدی توجه شــود و نوآوری در کســب و 
کار شــرکت ایــن مجموعــه، اولویــت اول 
است. وی ادامه داد: تحقیق و توسعه از 
دیگــر مواردی اســت که باید بــه آن نگاه 
ویژه داشــت و شرکت هایی مانند ایریسا 
باید بخش اصلی درآمد خود را در مسیر 
گــر در  تحقیــق و توســعه قــرار دهنــد و ا
ایــن حــوزه ســرمایه گذاری نشــود عقــب 

می مانیم.

کــرد: اصــل درآمــد  نیــا  تصریــح  طیــب 
و  توســعه  و  در همیــن بخــش تحقیــق 
فعالیت های نوآورانه است و باید بودجه 
ویــژه ای را بــرای این حوزه در اســتراتژی 
و راهبردهــای ایریســا قــرار گیــرد. طیــب 
کــه در موضــوع امنیــت  کــرد  کیــد  نیــا تا
هرچند فعالیت های نوآورانه انجام شده 
اما تا چند ســال آینــده همچنان نیاز به 
تحقیــق و توســعه در ایــن حــوزه وجــود 
دارد. انتظــار مــی رود ســازوکارهایی در 
نظــر گرفته شــود تا نخبــگان بین المللی 
و فعال در شــرکت های بزرگ بین المللی 

جــذب و امــکان ســرعت بخشــیدن بــه 
توسعه فراهم شود. 

هوشمندســازی،  داشــت:  عنــوان  وی 
هــوش مصنوعــی و اینترنــت اشــیا نیــز از 
دیگر مباحثی اســت که باید توسط این 
شــرکت دنبــال شــود و در کنــار آن حوزه 
»امنیت« هم به عنوان یک کســب و کار 
مهــم و بــا اهمیت اســت کــه بایــد امروزه 
روی آن تمرکــز و نــگاه ویــژه ای شــود. به 
دلیــل جایگاه فولادمبارکــه و جنگ نرم، 
دشــمن در وهلــه اول از طریــق جنــگ 
ســایبری و و در عرصه فناوری اطاعات 
حمله می کند که شرکت ایریسا باید خط 

مقدم را در این حوزه حفظ کند.
کید بــر ضرورت  طیــب نیــا در پایان بــا تا
اطاعــات  فنــاوری  خدمــات  صــادرات 
گفت: برای توسعه این مجموعه و کسب 
درآمد و انتقال دانش به ایران نیاز داریم 
کــه ایــن حــوزه گســترش یابــد و "ایریســا 
پرایم" مدل مناســبی بــرای آن می تواند 
باشد که کشورهای همسایه نیز بستری 
بــرای ایــن فعالیت و کســب درآمــد ارزی 

خواهند بود.

مدیرعامل فولاد مبارکه :

توسعه سرمایه انسانی و نوآوری اولویت اول شرکت ایریسا است

خــرم آبــاد- مهــدی نجــف ونــد، خبرنــگار 
یادگار امروز: رئیس دانشــگاه علوم پزشکی 
اســتان از حضــور ۲۰ تیــم پزشــکی تخصصی 
و فــوق تخصصــی در بیمارســتان صحرایــی 

تشکن شهرستان چگنی خبر داد.
بــه گزارش یادگار امــروز؛ دکتر » بهرام دلفان« 
رئیــس دانشــگاه علوم پزشــکی لرســتان  در 
تشــکن  صحرایــی  بیمارســتان  از  بازدیــد 
شهرستان دوره چگنی در جمع خبرنگاران 
گفت: در کنار خدماتی که ما در بیمارستانها 
کــز بهداشــتی درمانــی ارائــه مــی دهیم  و مرا
کز بهداشتی  ،منتظر نمی مانیم تا مردم به مرا
و درمانــی مــا مراجعــه کننــد؛ بلکــه در قالب 
اردوهــای  جهــادی، تجهیــزات و امکانــات 
مــورد نیاز پزشــکان متخصــص را به مناطق 
محروم استان برده تا اقدام به ارائه خدمات 

تخصصی رایگان به مردم نمایند.
امــروز  راســتا،  همیــن  در  کــرد:  اظهــار  وی 
شاهد حضور ۲۰ نفر پزشک متخصص، پنج 
نفــر دندانپزشــک بــا اســتقرار چهــار یونیت 
دندانپزشــکی و پنــج نفر پزشــک عمومی با 
کلیه امکانات، دردهســتان تشــکن هستیم 
کــه در بیمارســتان تخصصــی یــک روزه ی 
صحرایی که به همت بسیج جامعه پزشکی 
اســتان و با همکاری دانشــگاه و شبکه دوره 
چگنی برپا شده است؛ خدمات تخصصی و 

کلینیک رایگان به مردم ارائه شود. پارا
دکتر دلفــان ادامــه داد: در این بیمارســتان 
کســانی کــه نیــاز بــه خدمــات بالاتــر ماننــد 
جراحی داشــته باشند به بمارستانها ارجاع 
داده مــی شــوند و طــی روزهــای آینــده ایــن 

خدمات به آنها ارائه خواهد شد.
 تحویل یکی از پیشرفته ترین شتابدهنده 

های جهان،به دانشگاه علوم پزشکی 
لرستان

لرســتان  پزشــکی  علــوم  دانشــگاه  رئیــس 
گفــت : بــرای اولیــن بار در لرســتان دســتگاه 
 versa شتابدهنده خطی شرکت الکتا با مدل
 , 18MV ,l0mv مجهــز به انــرژی فوتــون HD
6mv و انــرژی هــای الکتــرون با دقت بســیار 
بالا با مســاعدت دکتــر عین الهی مقام عالی 
وزارت بهداشــت و کمک دکتر سعید کریمی 
معــاون درمــان وزیر از طریــق هئیات امنای 
صرفه جویی ارزی در معالجه بیماران وزارت 
بهداشت به دانشگاه علوم پزشکی لرستان 

تحویل داده شــد. دلفان  گفت : برای اولین 
بار در لرســتان دســتگاه شتابدهنده خطی 
شــرکت الکتــا بــا مــدل versa HD مجهــز بــه 
انــرژی فوتــون 6mv , 18MV ,l0mv و انــرژی 
های الکترون با دقت بسیار بالا با مساعدت  
دکتر عین الهی مقام عالی وزارت بهداشت و 
کمک دکتر سعید کریمی معاون درمان وزیر  
از طریق هئیات امنای صرفه جویی ارزی در 
معالجه بیماران وزارت بهداشت به  دانشگاه 
علــوم پزشــکی لرســتان تحویــل داده شــد. 
 HDRS این دســتگاه با اســتفاده ازتکنیــک
 IMRT،VMAT اســتریوتکنیک،  توانائــی 
Arctherapy،  را دارد. کولیماتور این دستگاه 
از نــوع HD Ayility بــوده کــه در آن ســرعت 
لیف ها نســبت به سایر کولیماتورها دو برابر 
شــده و60 درصــد زمــان درمــان را کمتر کرده 
اســت. سیســتم هدایت تصویــر رادیوتراپی 
غیرتهاجمی 4D، شکل دهی پرتو با کیفیت 
بالا، هدایت تصویری پیشرفته آناین، تولید 
پرتوهــای با دوز بــالا و HDRS از ویژگی های 
منحصر به فرد این شــتابدهنده خطی می 
باشد. رئیس دانشگاه علوم پزشکی لرستان 
تصریح کرد: به گفته شرکت پشتیبان ، فرآیند 
ســاخت بونکر ســازی این پروژه و نصب این 

دستگاه  چندین ماه زمان می برد.
کید کرد: این دستگاه یکی از بروزترین و  وی تا
فوق العاده ترین دستگاه های کشور است و 
نوع خاصی بوده که تنها روی بافت تومورال 
تمرکز کــرده و کمتریــن عارضه را بــرای بافت 

های سالم دارد.
رییس دانشگاه علوم پزشکی لرستان  افزود: 
ســامت بیمــاران ســرطانی و نیازمنــد پرتــو 
درمانــی و خدمــات درمانــی خاص همــواره 

مورد توجه ما بوده اســت و امید اســت که با 
نصب، راه اندازی و بهره برداری این دستگاه 
بتوانیم خدمات شایســته تری را به بیماران 
استان لرستان و حتی  بیماران استان های 
همجوار با تعرفه دولتی و تحت پوشس بیمه 
ای ارائه دهیم و برنامه توســعه حوزه درمان 
ســرطان و تجهیزات پیشــرفته و مدرن برای 
تحویــل به دانشــگاه لرســتان در دســتور کار 

قرار دارد.
اختصاص »ام آرآی« پیشرفته به 

بیمارستان شهدای عشایر خرم آباد
رئیــس دانشــگاه علــوم پزشــکی لرســتان از 
اختصاص یک دســتگاه »ام آرآی« پیشرفته 
به بیمارستان شهدای عشایر خرم آباد خبر 
دادو گفــت : یــک دســتگاه »ام آرآی« یــک و 
نیم تســا پیشــرفته با پیگیری های مستمر 
تیــم مدیریتــی دانشــگاه و موافقــت مقــام 
عالــی وزارت از محل اعتبارات بانک جهانی 
وارد اســتان و تحویــل مرکز آموزشــی درمانی 
شهدای عشــایر خرم آباد شد واین دستگاه 
از ســری محصولات تولیــدی کمپانی تایماز 
- فیلیپــس، و از وجــوه تمایــز آن نســبت به 
سایر دستگاه های مشابه موجود، عدم نیاز 
بــه تزریق متناوب »هلیم« اســت که این امر 
از جنبه هــای اقتصادی و عملکردی بســیار 
حائــز اهمیت اســت. رئیس دانشــگاه علوم 
پزشــکی لرســتان، گفــت: ارزش تقریبــی روز 
ایــن دســتگاه نزدیک بــه ۵۰ میلیــارد تومان 
بــرآورد می شــود وامیدواریم با بهره بــرداری از 
این دســتگاه در آینــده نزدیک که مقدمات 
نصب آن تقریباً آماده شده است، شاهد این 
خدمات ارزشمند و ماندگار توقف اعزام بیمار 
به خارج از بیمارســتان و استان برای انجام 

تصویربرداری بر مبنای »ام آرآی« در راستای 
اهداف تعالی نظام سامت و با تعرفه دولتی 

و خدمات بیمه ای پایه باشیم.
برپایی بیمارستان صحرایی برای خدمات 

تخصصی
مســئول بســیج جامعه پزشــکی اســتان نیز  
هــدف از برپایــی این بیمارســتان صحرایی 
کلینیک،  را ارائــه ی خدمات تخصصــی، پارا
دندانپزشکی، مشاوره، روانشناسی و ویزیت و 
تجویز داروی رایگان مردم شریف این منطقه 

عنوان کرد. 
 سرهنگ » مصطفی امیری« ضمن قدردانی 
از رئیــس دانشــگاه، معــاون درمــان، معاون 
دانشجویی فرهنگی، رئیس شبکه، مدیریت 
کــه بســیج  روابــط عمومــی و کلیــه افــرادی 
جامعــه پزشــکی اســتان را در برپایــی ایــن 
بیمارستان تخصصی یاری نموده اند؛  اظهار 
داشــت: برپایــی ایــن بیمارســتان یــک روزه 
کلینیکی  شامل کلیه خدمات تخصصی و پارا
با حضور ۲۰ پزشــک متخصص می باشد که 
عــاوه بــر آن حدود ۱۰۰ نفر کارشــناس نیز در 
رشــته هــای بهداشــتی و درمانــی، مشــاوره، 
تغذیه، روانشناسی و غیره نیز درگیر خدمات 
بهداشتی و درمانی و برپایی این بیمارستان 
صحرایی بوده اند تا بهترین خدمات رایگان 
بــه مــردم ارائــه گــردد.   وی افــزود: برپایی دو 
غرفــه ی فرهنگی و جوانی جمعیت توســط 
معاونت فرهنگی و دانشــجویی دانشــگاه از 
دیگر اقداماتی بود که امروز شاهد آن بودیم. 
درمــان  معــاون  بیرانونــد  دکتــر  ادامــه  در   
دانشــگاه علوم پزشــکی اســتان نیــز در این 
خصوص گفت: در این بیمارستان صحرایی، 
کثر رشته های تخصصی از جمله متخصص  ا
چشم پزشکی، فوق تخصص جراحی، فوق 
تخصــص قلــب، داخلــی، جراحــی عمومی، 
متخصــص تغذیه، مغــز و اعصاب بــا حضور 
۲۰ نفــر پزشــک متخصــص و اســتقرار چهــار 
یونیت دندانپزشکی )توسط مرکز بهداشت 
شهرســتان خرم آباد( با حضور دندانپزشک 
کلینیکــی بــا حضــور  و ارائــه ی خدمــات پارا
و  ســونوگرافی  متخصــص  رادیولوژیســت، 
آزمایشــگاه به منظور ارائه خدمات مطلوب 
و در شان مردم منطقه در حال اجراست که 
تمام خدمات تخصصی، ویزیت و تجویز دارو 
و ...در اختیار مراجعه کنندگان قرار می گیرد.
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زمان معرفی جانشین یحیی گل محمدی روی نیمکت تیم پرسپولیس اعلام 
شد. 

باشــگاه پرســپولیس این روزها و بعد از جدایی یحیی گل محمدی از این 
تیم در تکاپو برای انتخاب ســرمربی جدید است. مدیران این باشگاه ابتدا 
در تلاش بودند تا بعد از ۴ ســال بار دیگر سرمربی سابق خود یعنی برانکو 
ایوانکوویچ را به خدمت بگیرند کــه این مربی کروات که هدایت تیم ملی 
عمان را در جام ملت های آســیا برعهده دارد بعد از ملاقات با رضا درویش 
به پیشنهاد قرمزها پاسخ منفی داد تا این باشگاه به سراغ سایر گزینه های 

دیگر برود.
باشگاه پرسپولیس با خوزه پیسرو سرمربی کنونی تیم ملی نیجریه، پتکوویچ 
سرمربی سابق لاتزیو و تیم ملی سوئیس در کنار دی بیاسی سرمربی سابق 
اودینزه به عنوان جدی ترین گزینه های درویش برای جانشینی گل محمدی 

وارد مذاکره شد.
با پیگیری های خبرنگار ما مشــخص شد با توجه به وضعیت این مربیان و 
شرایط کنونی سرخ پوشان حضور این سه مربی بر روی نیمکت پرسپولیس 

منتفی شد.

 این در حالی است که باشگاه در کنار این سه نفر با دو مربی دیگر که گفته 
می شود از ابتدا گزینه های اصلی باشگاه پرسپولیس بودند وارد مذاکره شده 
و مذاکرات به خوبی پیش رفته و اگر مشکلی رخ ندهد از بین این دو مربی 

یک نفر به عنوان سرمربی جدید قرمزها معرفی خواهد شد.
موضوع حائز اهمیت در خصوص ســرمربی جدید پرسپولیس زمان معرفی 
آن است. از همین رو بعد از مذاکرات صورت گرفته بین باشگاه و سرمربی 
جدید، رضا درویش در تلاش است تا سرمربی جدید قرمزها در اردوی این 
تیم که در کشور امارات برگزار می شود به جمع سرخ پوشان ملحق شود تا 

اردو خارجی تیم زیر نظر سرمربی جدید برگزار شود. 
گفتنی اســت اردو خارجی پرسپولیس از روز پنج شنبه ۵ بهمن ماه برگزار 

خواهد شد و تا چهاردهم بهمن ما در کشور امارات ادامه خواهد داشت.

پویش اطلاع رسانی تغذیه سالم با محوریت نمک یددار 
و مصرف لبنیات از دیروز اول بهمن ماه آغاز شد و برای 
روز اول این پویش شــعار »نمک کم بخورید، اما نمک 
مصرفی حتما تصفیه شده ید دار باشد«، انتخاب شده 
اســت. بیادتان باشد که حتما نمک مصرفی روزانه باید 
نمک تصفیه شــده یددار باشد و به میزان کم در طول 

روز نمک مصرف کنید.
نمک نامی است عام که به کلرور سدیم )ترکیب کلر و 
سدیم( گفته می شود، کلرور سدیم به صورت بلورهای 
سفید مکعبی شــکل با دانه های بسیار ریز در طبیعت 
وجود دارد. نمک طعام محصولی است متبلور، شورمزه 

و بدون بو که عمدتا از کلرور سدیم تشکیل شده است. 
نمــک به مقدار حدود 3-5 گرم در روز )نصف قاشــق 
مرباخوری( مورد نیاز است. )یک قاشق چایخوری نمک 

حدود 2300 میلی گرم سدیم در خود دارد.(
نمک چه نقشــی در بدن دارد؟بنابر اعلام دفتر بهبود 
تغذیه جامعه وزارت بهداشــت، نمک یکی از مواد مورد 
نیاز برای سوخت وساز مواد غذایی در بدن، انتقال پیام 
های عصبی و کارکرد صحیح عضلات اســت. این ماده 
به مقدار محدود مورد نیــاز بوده و مصرف متعادل آن 
لازم اســت. به طور مثال در هنگام اسهال و استفراغ و 
یا فعالیت شــدید بدنی و در هوای گرم با مصرف کمی 

نمک می توان املاح از دست رفته بدن را جبران کرد.
وزارت بهداشت ظرف 20 ســال گذشته برای کاهش 
شــیوع گواتر واختلالات ناشــی از کمبود ید، سیاست 
افزودن ید به نمک های خوراکی را درپیش گرفته و در 
حال حاضر  کلیه کارخانجات تولید کننده موظفند ید 
را به میزان توصیه شــده وزارت بهداشت به نمک های 

خوراکی اضافه کنند. 
زیرا استفاده از نمک یددار تصفیه شده تنها راه رساندن 
ید به بدن برای انجام اعمال حیاتی که وابسته به این ریز 

مغذی است، می باشد.
نرســیدن ید کافی به بدن با عوارض بی شماری شامل 
گواتر، ناهنجاری های مادرزادی، افزایش موارد سقط و 
مرده زایی، هیپوتیروئیدی مادرزادی، کر و لالی مادرزادی 

و کاهش بهره هوشی همراه است و به این دلیل وزارت 
بهداشــت تاکید بر مصرف نمک یددار تصفیه شده که 

می تواند ید مورد نیاز را به بدن برساند، می کند.
 نمک های تصفیه شده یددار  مشمول دریافت پروانه های 
بهداشتی از وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، 
تاریخ تولید و انقضاء و استاندارد اجباری می باشد. این 
گونه نمک های تصفیه شــده یددار فاقد فلزات سنگین 
شامل سرب، ارسنیک و... )عوامل ایجادکننده سرطان( و 
ناخالصی های محلول مانند گچ و... می باشد که به دلیل 
ســفید بودن غیر قابل جداسازی است. از طرفی میزان 
محاسبه شده ید در نمک تصفیه شده باعث پیشگیری 
از بیماری گواتر و به دنبال آن باعث پیشگیری از عقب 
ماندگی جسمی و ذهنی، سقط جنین و ... خواهد شد. 

ورزش - سلامت

زمان معرفی سرمربی پرسپولیس مشخص شد؛    

هر سه گزینه از برنامه خارج شدند!

نمکِ کم اما تصفیه شده و یُددار بخورید

در حالی تیــم ملی برابر هنگ کنگ، با وجود پیروزی، نمایش پر 
از اشکالی داشت که امیر قلعه نویی معتقد بود شاگردانش بازی 

خوبی انجام داده اند و تنها در زدن ضربات آخر ناموفق بودند. 

تیم ملی فوتبال جمعه شــب در دومین دیدار در جام ملت های آسیا برابر 
هنگ کنگ با یک گل پیروز شــد تا با ثبت دومین برد متوالی، صعودش 
را به مرحله حذفی قطعی کند. دو برد در دو مســابقه، عملکرد قلعه نویی 
و شــاگردانش تا اینجای حضور در قطر اســت، نتایجی که روی کاغذ به 
او و تیمش نمره قبولی می دهــد. با این حال مرور نمایش تیم ملی برابر 
هنگ کنگ با وجود پیروزی که به دست آمد، نگرانی ها را نسبت به تیمی 

که می خواهد برای قهرمانی بجنگد، بیشتر می کند.
تیم ملی اگر چه برابر هنگ کنگ با تک گل مهدی قایدی توانســت ســه 
امتیاز را بگیرد اما برخلاف نمایشــی که آبان ماه امســال برابر این تیم در 
تهران در چارچوب انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ داشت در بازی جمعه شب 
دور از انتظار بازی کرد، عملکردی که ســبب شد آن برد قاطع ۴ بر صفر 
دو ماه گذشــته نه تنها تکرار نشود، بلکه تیم ملی با یک نتیجه حداقلی و 

با استرس ناشی از نخوردن گل مساوی، بازی را به پایان برساند!
با وجــود بازی ضعیف تیم ملی، اما قلعه نویی در نشســت خبری پس از 
مســابقه به دفاع از تیمش پرداخت و مدعی شد که شاگردانش، عملکرد 
خوبی داشــتند و فقط او به دلیل اینکه بازیکنانش موقعیت های زیادی را 

از دست داده اند، ناراحت است!
مرور اتفاقاتی که در ورزشگاه خلیفه دوحه گذشت اما با ۱۸۰ درجه با آن 
تصویری که قلعه نویی از بازی ارائه می کند، تفاوت دارد. تیم ملی در حالی 
برابر هنگ کنگ به پیروزی رسیدکه برخلاف بازی با فلسطین، از روزهای 
آرمانی بــه دور بود و از خط دروازه گرفته تا خــط حمله، با ضعف هایی 
روبرو بود که سبب شد یک نمایش ضعیف را از شاگردان قلعه نویی شاهد 
باشــیم. این در حالی بود که حریف تیم کشورمان، ضعیف ترین تیم گروه 
بود و انتظار می رفــت تیم ملی مانند انتخابی جام جهانی، در جام ملت ها 
هم مشــکلی برابر شاگردان یورن اندرسن نداشــته باشد. با این حال در 
حالی بازی با هنگ کنگ به پایان رســید که خیلی ها نسبت به سرنوشت 

تیمی که قرار است برای قهرمانی بجنگد با شک و تردید روبرو شوند.
از خط دروازه شــروع کنیم، بیرانوند به جز توپــی که از زیر طاق دروازه 

بیرون کشــید، در ســایر دقایق مســابقه به خصوص در بازی با پا، بارها 
بی احتیاط نشان داد، به طوری که به نظر می رسد چنین بی احتیاطی هایی 
در بازی مقابل تیم های بزرگ و بازیکنانی که منتظر یک لغزش هســتند، 

می تواند برای تیم ملی گران تمام شود.
در خط دفاعی و جلوتر در پســت هافبــک دفاعی، در این بازی همچنان 
ناهماهنگــی  بیــن مدافعان محســوس بــود و بارها با لــو دادن توپ، 
هنگ کنگی ها صاحب موقعیت شدند و بی تجربگی شان سبب شد نتوانند 
از چنین فرصت هایی اســتفاده کنند و گرنه این اشتباهات می تواند برابر 
تیم های بزرگ با تنبیه غیرقابل جبرانی همراه شود. هافبک های میانی و 
هجومی نیز کمتر توانستند مهاجمان را در موقعیت های خطرناک گلزنی 
قرار دهند و از روزهای خوبشــان دور بودند و حتــی در دقایقی از بازی 
این هافبک هــای هنگ کنگ بودند که میانه زمین را در دســت گرفتند 
و تیــم ملی به خصوص در دقایق پایانی، زیر فشــار حریف قرار داشــت؛ 
هم بازیکنان و هم مربیان و البته هواداران روی ســکوها، لحظه شــماری 
می  کردند که داور تاجیکســتانی هر چه سریعتر سوت پایان بازی را بزند، 
آن هم نه مقابل یک تیم اسم  و رسم دار، بلکه برابر یکی از تیم های درجه 

۳ آسیا!
در خط حمله هــم با وجود موقعیت های محدودی کــه در این بازی به 
دســت آمد اما عدم دقــت در زدن ضربه آخر و بدشانســی مانند ضربه 
ســری که مغانلو به تیر دروازه زد، سبب شــد تا تعداد گل های تیم ملی 
از یــک فراتر نرود. این در حالی بود کــه هنگ کنگی ها هم کم موقعیت 
خطرناک روی دروازه بیرانوند نداشــتند، به طــوری که مربی ای که باید 
بیشتر از دســت مهاجمان تیمش برای گل نزدن گله کند، سرمربی تیم 

ملی هنگ کنگ است نه قلعه نویی.
البته هنوز تیم ملی در اول راه جام ملت هاست و چنین نمایشی نمی تواند 
سبب ناامیدی شــود، به خصوص که تیمی مانند ژاپن به عراق می بازد و 
کره هم نتوانســت از پس اردن بربیاید و برابر این تیم به تساوی رسید و 
چنیــن اتفاقاتی در فوتبال طبیعی اســت و حتی تیم های بزرگ دنیا هم 
با افت و خیزهایی روبرو می شــوند. مانند آرژانتین که در جام جهانی سال 
گذشته، با شکست برابر عربستان، مسابقات را شروع کرد اما در پایان جام 
را لیونل مســی و یارانش به بوینس آیرس بردند. به همین خاطر نمایش 
ضعیــف تیم ملی آن هم در مســابقه ای که با برد هم به پایان رســیده، 
نمی تواند توجیهی برای قطع امید از قلعه نویی و شاگردانش باشد. موضوع 
مهــم، دیدن نقاط ضعف هــا و تقویت تیم برای بازی های آینده اســت، 
رقابت هایی که تیم ملی حریفانی به مراتب خیلی ســخت تر از هنگ کنگ 
پیــش رو دارد. صحبت  های قلعه نویی و بیان اینکه »تیم ملی بازی خیلی 
خوبی انجام داد« اما نشــان می دهد که او نمی خواهد قبول کند که تیم 
ملی برابر هنگ کنگ با وجود پیــروزی، یکی از ضعیف ترین نمایش های 

اخیر را ثبت کرده است.
مقاومت برابر ضعف هایی که مشــهود بود شــاید ادامــه کار تیم ملی را 
ســخت تر کند، این در حالی است که می شود با قبول واقعیت، نگرانی ها 
را برطرف کرد. بدیهی است برخی نقدهایی که به گفته قلعه نویی از روی 
حب و بغض می شود، نباید سبب شود تا او چشم بر روی نقدهای منصفانه 
هم ببندد و نمایش دارای اشــکال های زیاد تیــم ملی را »خیلی خوب« 
عنوان کند و تنها مشــکل تیم ملی را در بازی دیشب، بی دقتی مهاجمان 

در زدن ضربات آخر عنوان کند.
تیم ملی فوتبال روز سه شــنبه در آخرین دیدار مرحله گروهی از ساعت 

۱۸:۳۰ به مصاف امارات متحده عربی خواهد رفت.

مدیرگروه پیشــگیری و مبارزه با بیماری های 
معاونت بهداشت دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشــتی با بیان اینکه مشکلات پا یا زخم پای 
دیابتی یکی از عوارض بیماری دیابت اســت، 
بر لزوم مراقبت و کنتــرل پاها به عنوان یکی 
از فعالیت هــای روزانه ضروری بیماران دیابتی 

تاکید کرد.

دکتر محمدرضا ســربازی بر ضرورت آشنایی بیماران 
دیابتی با نحوه بررســی و مراقبت از پاها تاکید کرد و 
گفت: آســیب عروق کوچک و بزرگ یکی از عوارض 
بیماری دیابت اســت که همزمــان اندام های مختلف 

بدن نظیر چشم ، قلب و کلیه  را درگیر می کند.
به گفتــه وی، بیماران دیابتی بایــد به صورت فصلی 
)هر سه ماه یک بار( به پزشک مراجعه کنند تا از نظر 
عوارض این بیماری از جمله سلامت پاها مورد بررسی 

قرار گیرند.   
مدیرگروه پیشــگیری و مبارزه با بیماری های معاونت 
بهداشــت دانشــگاه علوم پزشــکی شــهید بهشتی، 
آســیب های عروقی و اختلالات حســی را از عوارض 
دیابت برشــمرد که زمینه بروز زخــم  را در پای فرد 
مبتــلا فراهم می کند که این زخم ها به راحتی ممکن 

است عفونی شوند.
ســربازی خاطرنشــان کرد: احتمال بروز زخم پا در 
افراد دیابتی سیگاری دارای تغذیه نامناسب و  دیابت 
کنترل نشــده افزایش می یابد. فشارخون بالا و چربی 
خون به ویژه کلســترول بالا نیز از دیگر عوامل خطر 

برای ابتلا به پای دیابتی است.
به گفتــه وی، ســالمندان دیابتی که تنهــا زندگی 
می کننــد یا برنامه مراقبتی خوبی ندارند و افرادی که 
مشکل بینایی دارند از گروه های در معرض خطر پای 
دیابتی هســتند و به مراقبت بیشــتری در این زمینه 

نیاز دارند.
او به بیماران دیابتی توصیه کرد که همواره هوشــیار 

باشند و با مشاهده هرگونه تغییر رنگ، کبودی، رنگ 
پریدگی، قرمزی یا سیاهی، زخم، تاول، میخچه و پینه 
در پاهای خود یا احساس درد، تورم و بدفرمی در پاها 
سریع به پزشک مراجعه کنند تا بررسی های لازم برای 

آنان انجام شود.

ë اقدامات ضروری برای جلوگیری از زخم پای دیابتی
مدیرگروه پیشــگیری و مبارزه با بیماری های معاونت 
بهداشت دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با تاکید 
بر اهمیت معاینه روزانه پا در افراد دیابتی، گفت: تمام 
افراد دیابتــی و مراقبان آنها بایــد آموزش چگونگی 

مراقبت از پاها را دریافت کنند.
وی تاکید کرد: برای پیشگیری از عوارض دیابت، باید 
قند و فشارخون در مبتلایان کنترل شود و طبق نظر 

پزشک معالج آزمایش های لازم انجام شود.
بنابر اعــلام روابط عمومی دانشــگاه علوم پزشــکی 
شهیدبهشتی، سربازی در ادامه به بیان نکات کلیدی 
برای مراقبــت روزانه از پا در بیماران دیابتی پرداخت 

که به شرح زیر است:

هر روز پــس از فعالیت روزانه پاهــای خود را از نظر 
وجود قرمزی، تورم، تغییر رنگ، زخم، ترک خوردگی 
و ترشــح بررسی کنید. برای مشــاهده کف پا و بین 
انگشــتان می توانید از فرد دیگری کمک گرفته یا از 
آینه اســتفاده کنید. هر روز پاهای خود را با آب ولرم 
و صابون ملایم بشــویید ســپس با دقت به ویژه بین 
انگشــتان پا را با حوله نرم خشــک کنید. به منظور 
پیشــگیری از خشــکی پوســت می توانید از کرم یا 
نرم کننده ها اســتفاده کنید ولی نباید بین انگشتان را 
چرب کنید. با توجه به این که بیشــترین مشکلات پا 
در بیماران دیابتی از یک زخم ســاده شروع می شود، 
تغییر یا هر گونه ضایعه در پاها را باید جدی بگیرید و 

در اسرع وقت به پزشک معالج مراجعه کنید.
هر دو هفته یکبار پس از حمام کردن، ناخن های خود 

را با ناخن گیر کوتاه کنید.
ناخن ها باید مستقیم کوتاه شود و از گرفتن گوشه های 

ناخن و زاویه دار کردن آن خودداری کنید.
همچنین برای کوتاه کردن ناخن از قیچی اســتفاده 

نکنید.

ســعی کنیــد ناخن های پا بــا دقت کوتاه شــوند و 
درصورتی که مشــکل بینایی دارید از شخص دیگری 

برای کوتاه کردن ناخن های خود کمک بگیرید.
جوراب هــای خود را روزانه تعویض کــرده و حتما از 

جوراب نخی و ضخیم استفاده کنید.
به علــت اختلالات عروقی و حســی، ممکن اســت 
متوجه حرارت شــدید و سوختگی نشــوید؛ بنابراین 
باید احتیاط کــرده و از نزدیک کــردن پای خود به 
آتش، بخاری، شــوفاژ و هر نوع وسیله گرمایشی دیگر 

خودداری کنید.
به منظور پیشگیری از سوختگی هنگام حمام کردن، 

باید دمای آب توسط فرد دیگری تنظیم شود.  
کفش بیمار دیابتی باید راحت، پاشــنه کوتاه و پنجه 

پهن باشد.
از پوشــیدن کفش های تنگ، نوک تیز، پاشــنه دار یا 
کفش هایی که به هر شــکلی به پا فشار وارد می کند 

خودداری کنید.
برای پیشگیری از مشــکلات احتمالی پا، حتی روی 

فرش با پای برهنه راه نروید.
داخل منزل از کفش راحتی و دمپایی مناسب استفاده 
کنید. قبل از پوشیدن کفش همیشه داخل کفش خود 
را چک کنید تا مطمئن شــوید جسم خارجی در آن 

وجود ندارد یا کفی کفش آسیبی ندیده است.
برای حفظ گردش خون پاها در هنگام نشستن پاهای 
خــود را آویزان نکنید و آنها را بالاتر از ســطح زمین 

)روی میز یا چهارپایه( قرار دهید.
پاهای خود را برای مدت طولانی روی هم نیندازید.

هنگام اســتراحت انگشتان و مچ پاها را حرکت دهید 
این ورزش به بهبود جریان خون پاها کمک می کند.

برای بهبود خون رسانی به پاها یک ورزش سبک مثل 
پیاده روی انتخاب کنید اما از ورزش های ســنگین که 
باعث فشــار روی پاها می شــود مثل دویدن و پریدن 

خودداری کنید.
هنگام ورزش حتما کفش مناسب بپوشید.

اعلام جایگاه لیگ فوتبال ایران در آسیا و جهان

لیــگ فوتبال ایران در رده بنــدی بهترین های دنیا در جایگاه »پنجم 
آسیا« ایستاد. لیگ فوتبال ایران در رده ۶۸ جهان ایستاد. این گزارش 
دیروز )یکشــنبه( سایت فدراســیون بین المللی آمار و فوتبال از رده 
بندی لیگ های فوتبال دنیا در ســال ۲۰۲۳ است. در این رده بندی 
ســری آ ایتالیا برای دوازدهمین بار در تاریــخ به عنوان بهترین لیگ 
فوتبال دنیا انتخاب شد. لیگ برتر انگلیس برای ششمین بار در ۷ سال 
گذشــته رده دوم را از آن خود کرد. لالیگا هم در رده سوم قرار گرفت. 
لیگ فوتبال ایران با کسب ۲۶۸ امتیاز در رده پنجم لیگ های فوتبال 
آسیا قرار گرفت. کره جنوبی، عربستان، ژاپن و ازبکستان بالاتر از لیگ 

ایران در رده های اول تا چهارم آسیا قرار گرفتند.

روادید صادر شد؛

کاراته کاهای ایران راهی لیگ جهانی می شوند

با صدور روادید از ســوی ســفارت فرانســه در تهــران کاراته کاهای 
کشــورمان چهارشــنبه هفته جاری جهت حضور در رقابت های لیگ 

جهانی راهی پاریس می شوند. 
نخســتین مرحله از رقابت های لیگ جهانی کاراته در ســال ۲۰۲۴ با 
حضور ۳۸۳ کاراته کا از ۵۸ کشــورمان طی روزهای ششــم تا هشتم 
بهمن ماه به میزبانی فرانســه در سالن »پیر دو کوبرتن« شهر پاریس 
برگزار خواهد شد. بر همین اســاس کاراته کاهای کشورمان که برای 
حضور در این مســابقات ثبت نام کرده بودند، روادید سفر به فرانسه را 
دریافت کرده و طبق برنامه بامداد چهارشنبه راهی پاریس خواهند شد. 
طبق برنامه اعلام شــده از سوی کمیته برگزاری، این دوره از مسابقات 
جمعه ششــم بهمن ماه با برگزاری مبارزات وزن ۷۵- کیلوگرم مردان 
آغاز می شــود. مبارزات اوزان ۶۰- کیلوگــرم و ۸۴- کیلوگرم مردان، 
۵۰- و ۶۱- کیلوگرم زنان و کاتای زنان در روز نخست برگزار می شود. 
کاراته کاهای اوزان ۵۵-، ۶۸- و ۶۸+ کیلوگرم زنان، ۶۷-، ۸۴- و ۸۴+ 
کیلوگرم مردان به همراه کاتای مردان شنبه هفتم بهمن ماه و در روز 
دوم برگزار خواهد شــد. مبارزات رده بندی و فینال کلیه رده ها نیز در 

روز پایانی یکشنبه هشتم بهمن ماه انجام می شود.
مهســا افســانه، آتوســا گلشــادنژاد، مبینا حیدری و لیلا برجعلی در 
بخش بانوان، علی مســکینی، امیر مهدیزاده، بهمن عسگری، ذبیح الله 
پورشیب، محمود نعمتی، صالح اباذری و مهدی عاشوری کاراته کاهای 

کشورمان هستند که برای حضور در این مسابقات ثبت نام کرده اند.

کوتاه از ورزش

سلامت

نگاهی به نمایش تیم ملی برابر هنگ کنگ؛ 

واکنشعجیبآقایمربی

چند راهکار برای پیشگیری از زخم پای دیابتی

آگهی مزایده اتومبیل
به موجب پرونده اجرائی کلاســه ۱۴۰۲۰۱۳۴۹ له خانم زینب نجفی 
علیه سجاد صالحی نیا یک دستگاه خودروی سواری سمند تیپ سورن 
پــلاس مدل: ۱۴۰۰ تعداد محور: ۲ رنگ: ســفید تعداد چرخ: ۴ تعداد 
سیلندر: ۴ ،بنزین ســوز، دنده دستی ، کار کرد به کیلومتر: ۲۴۰۲۵۸ 
،خودرو ســبک به شــماره پــلاک ۸۲ س ۲۹۵ ایران ۳۱ ، شــماره 
موتور:0585238 شماره شاســی : ۹۰۷۵۵۷ که طبق نظر کارشناس 
رسمی دادگستری مورخ1402/08/15 وضعیت فنی خودروی فوق به 
شرح ذیل میباشد: ۱- فاقد بیمه نامه 2- وضعیت تودوزی تمیز و عالی 

3- وضعیت لاستیکها  %85 
4 - وضعیت گیربکس : سالم -۵ وضعیت جلوبندی : سالم ۶- وضعیت 
رنگ زدگی دربهای ســمت راست 7- وضعیت اطاق سالم 8- وضعیت 
موتور ســالم ، دو درب سمت راســت خودرو آثار تصادف جزیی دارد 
)ترمیم رنگ ولیسه کشــی نیاز دارد( به مبلغ 4/650/000/000 ریال  
)معادل چهارصد و شــصت و پنج میلیون تومــان( ارزیابی گردیده از 
ســاعت ۹ الی ۱۲ مورخه 1402/11/16 در اداره اجرای اسناد رسمی 
خرم آباد واقع در خیابان ۶۰ متری مدیریت - بلوار شهید فرشاد شفیع 
پور - خیابان ۲۴ متری شــهید چمــران - خیابان جهان آراء از طریق 
مزایده به فروش می رســد. مزایده از مبلغ کارشناسی شده فوق الذکر 
شــروع و به بالاترین قیمت پیشــنهادی نقداً فروخته می شد و کلیه 
هزینه های قانونی به عهده برنده مزایده است و نیم عشر و حق مزایده 
نقداً وصول خواهد شــد . ضمنا شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده 
درصد از مبلغ کارشناسی به حساب سپرده ثبت میباشد و برنده مزایده 
مکلف اســت ما به التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت پنج روز از تاریخ 
مزایده به حساب ثبت تودیع نماید در صورتیکه ظرف مهلت مقرر مانده 
فروش را به حســاب سپرده ثبت واریز نکند مبلغ مذکور قابل استرداد 
نبوده و به حساب خزانه واریز خواهد شد بستانکار پرونده اجرایی نیز در 
صورتیکه خواستار شرکت در مزایده بعنوان خریدار میباشد میبایست 
نسبت به پرداخت ده درصد از مبلغ کارشناسی به حساب سپرده اقدام 
نماید. لازم به ذکر اســت اتومبیل فــوق الذکر طبق نامه ۳۶۰۰۸۰۵۴ 
مورخ 1402/10/30 فاقد بیمه نامه و در پارکینگ کمالوند شهرســتان 

خرم آباد میباشد.

ملک نیاز اسدالهی

ریس اداره اجرای اسناد رسمی خرم آباد

آگهی مفقودی
برگ سبز)شناســنامه( خودروی ســواری هاچ بک سیســتم ســایپا 
تیــپ تیبا 2 مدل 1400 به رنگ ســفید و شــماره پــلاک 737 ط 
43 ایران 40 و شــماره موتور  M15/9350510و شــماره شاســی 
NAS821100M1001680 بــه نــام جواد محبی به شــماره ملی 

4199786678 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

اعلام مفقودی
ســند کمپانی و کارت  کامیون باری سیستم دوو مدل 1401 به شماره موتور 
     N5UGC5AA1NS000037  176265  و شماره شاسیC09 DL06K
و شــماره پلاک ایــران 31 – 937 ع 26به مالکیت اقای صید ولی حســنوند 

مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.الشتر
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۳۰۰ میلیارد تومان
 پاداش صرفه جویی برق برای تهرانی ها

اســتاندار تهران با حضور در شــرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ از 
سامانه های هوشمند پایش شبکه برق فشار ضعیف شهر تهران بازدید و 

از اقدامات انجام شده قدردانی کرد. 
صبح روز یکشــنبه؛ اول بهمن ماه، استاندار تهران با حضور در ساختمان 
ســتادی برق پایتخت از رصدخانه شــبکه برق و انــرژی، مرکز راهبری 
و پایش هوشمند شــبکه برق مشترکین شــهر تهران و مرکز کنترل و 

دیسپاچینگ این شرکت بازدید کرد.
"علیرضا فخاری" در این بازدید با اشــاره به این مهم که زیرساخت مورد 
نیــاز تمامی بخش های اجرایــی، انرژی برق و تأمین آن مایه آســایش 
و آرامش مردم اســت گفت: امروز شــاهد هســتیم که مجموعه شرکت 
توزیع نیروی بــرق تهران بزرگ با بهره گیری از ظرفیت های الکترونیکی 
و فناوری های نوین گام بلندی در بررســی لحظــه ای و پایش وضعیت 
شــبکه برق پایتخت برداشــته و از این راه توانسته است علاوه بر تأمین 
پایداری شبکه، در زمان وقوع حوادث غیرمترقبه و اختلالات احتمالی در 
کوتاه ترین زمان با شناســایی اختلال پیش آمده اقدام به رفع مشکل در 

زمانی بسیار کوتاه کند.
وی با قدردانی از اقدامات انجام شــده، اطلاع رســانی دقیق و به موقع 
به مشــترکان را از دستاوردهای اســتفاده از فناوری های مکان محور در 
مجموعه برق پایتخت دانســته و یادآور شــد: بخش قابل ملاحظه ای از 
مصرف برق شــهر تهران مربوط به دســتگاه های اداری و اجرایی است و 
همراهی مشــترکان این بخش در کنار اقدامات کنترلی در مدیریت بار 
تابســتان نقش ارزنده ای داشته و تداوم این همراهی می تواند در گذر از 

پیک مصرف برق سال آتی نیز بسیار مؤثر باشد.
در ادامــه "کامبیز ناظریان" مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق تهران 
بزرگ نیز با بیان اینکه طی تابســتان ســال ۱۴۰۲ علاوه بر تأمین صد 
درصدی برق مورد نیاز هموطنان تهرانی، شش درصد انرژی بیشتر برای 
مشــترکان برق تهرانی توزیع شده اســت گفت: به موازات فعالیت های 
گســترده همکاران ما کمک و همراهی شــهروندان نیز در مدیریت بار 
شبکه نقش بســیار مؤثری داشت و در همین راستا بالغ بر ۵۰ درصد از 
مشترکان خانگی تهران امسال مشمول دریافت پاداش شدند که مجموع 
این پــاداش بر روی قبوض صادره، رقمی بیــش از ۳۰۰ میلیارد تومان 

است.
ناظریان تصریح کــرد: بخش قابل ملاحظه ای از مشــترکان تهرانی نیز 
امســال به دلیل همکاری مناسبی که داشــته اند و موفقیت در کاهش 
مصرف برق نســبت به مدت مشــابه سال گذشــته، قبوض برق رایگان 
و بــدون مبلغ دریافــت کرده اند که امیدواریم با تــداوم این همراهی و 
همچنین اجرای طرح های جدید این شرکت در سال آتی نیز شاهد عبور 

موفق از پیک تابستان باشیم.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ همچنین با بیان اینکه 
اســتفاده از سامانه های نوین و فناوری های مکان محور منجر به آن شده 
است که با در اختیار داشتن اطلاعات اشتراک یکایک مشترکان برق شهر 
تهران بتوان ارتباطی دوســویه با تمامی مشــترکان برقرار کرده و اطلاع 
رســانی مناسب و در لحظه از شرایط و وضعیت شبکه و اشتراک برق به 
مخاطبان ارائه داد خاطرنشــان کرد: با اقدامات انجام شــده خوشبختانه 
امروز شاهد افزایش قابل ملاحظه و بیش از پیش رضایتمندی هموطنان 
تهرانی هستیم و مفتخریم که طی سال جاری و همزمان با ایام ا… دهه 
فجر از اقدامات و دســتاوردهای ارزنده دیگری نیز در راســتای توسعه و 
بهسازی شبکه برق شــهر تهران و بهسازی هرچه بیشتر شیوه های ارائه 

خدمات به ذی نفعان رونمایی کنیم.

نفت و انرژی

رییس مرکز راهبری گاز کشــور با اشاره به ۵۴۵ میلیون 
مترمکعبی میزان مصرف گاز در کشــور گفت: نیروگاه ها 
در دی مــاه حدود ۴۰ درصــد و صنایع عمده حدود ۱۷ 
درصد گاز بیشــتری را نسبت به ســال گذشته مصرف 
کردند. محمدرضا کوشــکی رییس مرکــز راهبری گاز 
کشور با اشاره به میزان مصرف گاز در کشور گفت: دیروز 
میزان مصرف گاز در بخش های خانگی، تجاری و صنایع 
عمده به عدد ۵۴۵ میلیون مترمکعب رســید که نسبت 

به روز قبل حدود ۵ درصد افزایش مصرف داشــته است. 
وی افزود: طبق پیش بینی های ســازمان هواشناسی، از 
فردا موج جدید سرما وارد کشور می شود و شاهد کاهش 
دما و افزایش مصرف گاز خواهیم بود. کوشکی بیان کرد: 
میانگین مصــرف گاز بخش خانگی در دی ماه امســال 
حــدود ۵۳۵ میلیون مترمکعب بود که نســبت به مدت 
مشابه سال گذشته، به دلیل افزایش محسوس دما میزان 
مصرف کمتری را در کشــور شــاهد بودیم. رییس مرکز 

راهبری گاز کشور ادامه داد: امسال با کاهش ۱۰ درصدی 
مصرف گاز نسبت به سال قبل، توانستیم سهم بخش های 
صنعتی و نیروگاهی را افزایش دهیم. نیروگاه ها در دی ماه 
امسال حدود ۴۰ درصد و صنایع عمده حدود ۱۷ درصد 
گاز بیشــتری را نسبت به سال گذشــته مصرف کردند.
کوشــکی گفت: با توجه به آنکه هفته آینده کاهش دما 
را خواهیم داشت و به تبع میزان مصرف گاز هم افزایش 
می یابد، طبق پیش بینی های صورت گرفته میزان مصرف 
گاز معــادل ۱۰۰ میلیون مترمکعب افزایش می یابد و از 
بخش های عمومی، تجاری مدیریت کنند.هموطنان درخواســت می کنیم مصرف گاز را به ویژه در 

یک پژوهشگر حوزه آب و محیط زیست با اشاره 
بــه وضعیت وخیم بارش، منابع آب و ســدهای 
خالی گفت: تأمین بدون هشدار آب در این روز ها 
و ماه ها در کلان شهرهایی مانند مشهد و تهران 
باعث شده است که اغلب شهروندان شدت تنش 
آبی را درک نکرده و بــه مصارف عادی و حتی 

اسراف گونه خود ادامه  دهند. 

مصطفــی فدائی فرد ، در ارزیابی اوضــاع منابع آبی در 
شرایط تداوم کم بارشی در کشور اظهار داشت: در سال 
آبی جاری که یکی از کم بارش ترین ها در پنجاه ســال 
گذشته اســت، به غیر از استان های گیلان و مازندران، 
برخی از اســتان های کشور مانند تهران، لااقل با حدود 
۶۰ درصد کاهش بارش مواجه شده اند و باقی استان ها 
نیز با کاهش شــدید میزان بارندگی روبه رو هستند که 
به دلیل خشکســالی های سه سال گذشته، اثرات بسیار 
نامطلوبی را بر جای نهاده اســت که حتی اگر ماه های 
پُربارشی را پیش رو داشته باشــیم نیز موضوع کمبود 
آب بســیار جدی است. باید پذیرفت که کم آبی در ذات 

وضعیت جغرافیایی این کشور است.

ë اوضاع آب کدام شهرها بحرانی است؟
وی بــا بیان اینکه در حال حاضر آب موجود در مخازن 
چهار سد از ســد های پنج گانه تأمین آب شرب تهران، 
به کمتر از ۱۵ درصد رســیده و ســد لار نیــز تقریبا 
خشــک شــده اســت، گفت: تامین آب شــرب برخی 
مناطق در کشــور مانند سیستان وبلوچســتان، مشهد، 
تهــران و گلســتان، بســیار جدی اســت و در اولویت 
برنامه ریزی های وزارت نیرو قرار دارند. برخی شهرهای 
دیگر خراسان رضوی، لرســتان، کهگیلویه  و بویراحمد، 
خراسان شمالی، سمنان، سیستان  و بلوچستان و کرمان 
و ساوه مشمول طرح های تأمین آب  اضطراری هستند. 
این در حالی اســت که مسئولین تاکید دارند که لحاظ 
کردن طرح هــای اضطراری تأمین آب به معنای بحرانی 
بودن شرایط تأمین آب نیست، البته وضعیت تامین آب 
کشاورزی بسیار بحرانی تر است و بطور حتم، چالش های 

اقتصادی و حتی امنیتی شدید را ایجاد خواهند کرد.

ë علاقمندی به مخفی کاری
این پژوهشــگر حوضه آب و محیط زیست تصریح کرد: 
بحران تامین آب شــرب مختص امســال نیست و در 
بسیاری از ســال های قبل نیز در کلان شهرها مشکلات 

جدی در تامین آب شرب وجود داشته است.
 بطور مثال آب شــرب کلان شهر مشــهد در تابستان 
گذشــته با اجرای طرح هــای اضطــراری و به صورت 
کاملا میلیمتری تامین شــد و کار بــه جیره بندی آب 
نرســید و مردم نیز بویی از این شرایط بحرانی نبردند 
چون مســئولین به منظور ســرپوش گذاشتن بر سوء 

مدیریت ها، علاقمند به مخفی کردن بحران ها هستند. 
به همین منوال و در این ماه هــای بحرانی که نیازمند 
اطلاع رســانی گســترده هســتیم، مســئولین نه تنها 
هشــدارهای جدی نمی دهند بلکه بــا تاکید بر این که 
آب جیره بندی نخواهد شد، خیال مردم را برای مصرف 
بی رویه آب راحت می کنند. این در حالی است که طی 
چنــد ماه اخیر همــه اخبار و گزارش های رســانه های 
داخلی و خارجــی معطوف به جنگ حماس و حوثی ها 
با اســرائیل و حمله موشکی ســپاه به عراق، سوریه و 
پاکستان شده اســت و بحران های مرتبط با تامین آب، 
توسعه فرونشست و نابودی محیط زیست بیش از پیش 

به محاق رفته است.

ë چرا شهروندان درکی از شدت تنش آبی ندارند؟
وی تاکیــد کرد: در مجموع کوتاهــی کردن در تبیین 
شرایط فعلی و خشکی شدید ایران و به خصوص تهران، 
موجب شده اســت که شهروندان درکی از شدت تنش 
آبی نداشــته باشــند. درواقع تأمین بدون هشدار آب 
در این روز ها و ماه ها در کلان شــهرهایی مانند مشــهد 
و تهران باعث شــده اســت که اغلب شهروندان شدت 
تنش آبــی را درک نکرده و به مصــارف عادی و حتی 

اسراف گونه خود ادامه  دهند.

ë اجرای پروژه های خلق الساعه برای هیچ
فدائی فرد بیان داشــت: در طی ۴۵ سال گذشته، فقط 
و فقط به فکر تامین آب به هر شــکل ممکن بوده ایم و 
بــا این رویکرد، توهم فراوانی منابع آب را برای مصارف 

هرچه بیشتر آب ایجاد کرده ایم.
در طــی دو دهه ی ۷۰ و ۸۰ و حتی تا اوایل دهه ۹۰ با 
سدسازی های بی رویه و غیراصولی به این رویکرد دامن 
زده ایم و در یک دهه ی اخیر با اجرای طرح های انتقال 
آب بین حوضه ای که فاقد مطالعات و ارزیابی های کافی 

بوده اند، به این رویکرد ادامه داده ایم. در سال های اخیر 
هم که دیگر جایی برای احداث سد در کشور، همچنین 
آبی برای انتقال بین حوضــه ای باقی نمانده، به اجرای 
طرح هــای تامین آب اضطراری خلق الســاعه )نوپدید( 
بــدون مطالعه لازم و بعضا غیراصولی مانند بهره برداری 
از آب های ژرف یا فســیلی رو آورده ایم که تاکنون هیچ 

ثمری نداشته اند 

ë روند تصاعدی بی آبی
 وی ادامه داد: در مجموع، این رویکرد منجر به توســعه 
بی رویه و رشــد جمعیت غیر قابل کنترل کلان شهرها 
شده اســت و ضمن اینکه موضوع تامین آب آنها را در 
وقوع خشکســالی ها بحرانی کرده است، به دلیل فقدان 
طرح های پدافندی تامین آب برای جمعیت های پُرشمار 
و کلان، شــرایط را سیاســی نیز خواهد کــرد. با این 
وضعیت و با گذر زمان و استفاده از مُسکن های مقطعی، 
بحران هــای مرتبط با موضوع آب و محیط زیســت به 
صورت تصاعدی تشدید شده و امکان وقوع شرایط غیر 

قابل انتظار را در پی دارد.   

ë همه دشت های کشور درگیر فرونشست هستند
مدیر ســابق طرح جامع آب کشــور با اشاره به تشدید 
وقــوع پدیده فرونشســت گفت: در حــال حاضر همه 
دشــت های کشور که آب شیرین و قابل برداشت دارند، 

درگیر فرونشست هستند.
 به اعتقاد بســیاری از کارشناســان و کنشگران آب و 
محیط زیست، پدیده فرونشست زمین مهم ترین عامل 
نابودی ســرزمین ایران خواهد بود و بــا وجود این که 
نرخ فرونشســت در ایران بطور متوسط بیش از ۵ برابر 
متوسط جهانی است و البته تبدیل شدن آن به فروچاله 
در برخی مناطق ده ها برابر است، متاسفانه هیچ توجهی 
بــه این پدیده و اثرات برگشــت ناپذیر آن نمی شــود و 

همین بی توجهی بر وخامت اوضاع افزوده است.
ë  تأمین آب از چاه ها از مرز ۷۰ درصد هم فراتر رفته

است
فدائی فــرد گفت: بــا وجود آنکه هیچ رقم رســمی در 
خصوص میزان برداشــت از منابع زیرزمینی آب تهران 
اعلام نشده است، بررسی های غیررسمی نشان می دهد 
برداشــت از منابع آب زیرزمینی به شدت افزایش یافته 
و به منظور حفــظ اندک آب باقی مانده در ســدهای 
پنجگانه تهران که جملگی رو به خشکی می روند، میزان 
تأمین آب از محل چاه ها از مرز ۷۰ درصد نیاز هم فراتر 
رفته اســت. این در حالی است که هم اکنون و پیش از 
برداشت های برنامه ریزی شــده نیز، شاهد بیلان منفی 
۵.۵ میلیارد مترمکعب هر ساله سفره های آب زیرزمینی 
هستیم و بطور حتم، توسعه بیشتر و بیشتر فرونشست 

زمین را در پی خواهد داشت.

ë  حجم آب تجدیدپذیر کشور به کمتر از ۱۰۰ میلیون
متر مکعب رسیده است

به گفته وی؛ توسعه پدیده فرونشست باعث از بین رفتن 
مخازن زیرزمینی شــده و در نهایت نه تنها نفوذ رواناب 
به مخازن سفره های آب زیر زمین کاهش خواهد یافت، 
بلکه منجر به افزایش ســیلاب نیز می شود و نتیجه آن 
نابودی بیش از پیش آب تجدیدپذیر کشــور و افزایش 
بحران ها برای تامین آب خواهد بود. طی سی سال اخیر، 
حجم آب تجدیدپذیر کشور از حدود ۱۳۰ میلیون متر 
مکعب در ســال، به کمتــر از ۱۰۰ میلیون متر مکعب 
رسیده است و متاســفانه با تداوم سوءمدیریت ها، روند 

این نابودی با شتاب ادامه دارد.

ë به خطر افتادن امنیت غذایی مردم
این پژوهشــگر حوضــه آب و محیط زیســت در ادامه 
با اشــاره به تهدید امنیت غذایی مردم اظهار داشــت: 
موقعیت جغرافیایی ایران و شــرایط اقلیمی کشــور به 
گونه ای اســت که بطور متوســط ســالانه بیش از ۷۰ 
درصد از کل بارش های محدود و با پراکندگی نامناسب 
زمانی و مکانی خود را از طریق تبخیر و تعرق از دســت 
می دهد و این به آن معناست که این کشور برای توسعه 

کشاورزی مناسب نیست. 
بــا وجودی که ایــن موضوع در طرح جامع آب ســال 
۱۳۵۳ مورد تاکید قرار گرفته اســت، متاسفانه در طی 
۴۵ سال گذشته توسعه بی رویه، غیراصولی، کم راندمان 
و با الگوی کشــت های پُرمصرف همواره در دستور کار 
بوده است و حتی با شعار خودکفایی، بیش از ۹۰ درصد 
از منابع آب کشور را در کشاورزی مصرف و یا بهتر است 
بگوییم هدر می دهیم و با این سیاســت ها علاوه بر این 
که بیش از ۳۰ درصد از آب تجدیدپذیر کشور را تاکنون 
نابود کرده ایم، نه تنها به خودکفایی نرسیده ایم بلکه به 
دلیل توســعه فراگیر فقر امنیــت غذایی مردم را نیز به 

خطر جدی انداخته ایم.  

خبر

سهم ۴۰ درصدی نیروگاه ها از سوخت گاز
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قانونی به عمل خواهدآمد.  بروجرد

آگهی مفقودی

ســند کمپانی ، شناســنامه مالکیت) برگ ســبز ( و پلاک  خودروی 
نیمــه یــدک سیســتم مامــوت مــدل 1393  به شــماره شاســی 
NACCMT356E1032261 و شماره پلاک 989 ع 56 ایران 31 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی

ســند کمپانی ، برگ ســبز  و کارت ماشــین)تمام مدارک( ســواری 
پراید مدل 1381 به شــماره موتور 00388706 و شــماره شاســی 
S1412281853680 و شــماره پــلاک 588 ل 75 ایران 68 مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

اعلام مفقودی

ســند کمپانی خودروی ســواری تیبــا مدل 1395 به شــماره موتور 
8274685  و شماره شاسی  NAS811100G5887751  و شماره 
پلاک ایران 31 – 193ط 28 به مالکیت خانم سپیده پایدار نیا  مفقود 

و از درجه اعتبار ساقط می باشد.الشتر

آگهی مفقودی
موتور  شماره  به  سفید  رنگ  به   ۱۴۰۱ مدل   PARSTU5 پژو  سواری  مالکیت  شناسنامه 
164B0303721  به شماره شاسی NAAN11FE5NH214835 متعلق به سجاد همتی 

کلورزی مفقود وازدرجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهــــی
اداره تصفیه امور ورشکستگی گیلان به قائم مقامی از شرکت ورشکسته سهامی خاص آوا درمان کیمیا با شماره 
ملی ۰۱۰۷۲۰۰۸۵۳۸۵ در نظر دارد اموال غیر منقول شرکت یاد شده را به روش مزایده بفروش برساند. تاریخ 
مزایده چهارشنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۲/۲۳ ساعت ۱۱:۰۰ محل برگزاری رشت میدان دکتر حشمت چله خانه خیابان 
دکتر حشمت کوچه مقیمی کد پستی ۴۱۳۷۶۴۳۹۹۳ اداره تصفیه امور ورشکستگی دادگستری کل استان 
گیلان تلفن )۰۱۳۳۳۳۲۳۹۲۹( مورد مزایده: ششدانگ عرصه و اعیانات کارخانه شرکت ورشکسته به نشانی بندر 
،کیاشهر ورودی شهر از سمت آستانه اشرفیه ابتدای بلوار سمت چپ روبروی کشتارگاه دام سابق به پلاک ثبتی 
۲۷۲۱ فرعی از ۱۰۷ اصلی بخش ۱۴ گیلان با زمینی به مساحت ۴۳۰۵ متر مربع دارای سند مالکیت دفترچه 
ای به شماره ۱۰۰۷۷ در صفحه ۳۴۵ دفتر ۱۴/۹۷ ملک تعرفه شده دارای پروانه ساختمانی به شماره ۸۵۴۴ 
مورخ ۱۳۸۰/۱۱/۱۱ صادره از شهرداری بندر کیاشهر مجوز احداث ۸۴۰ متر ،کارگاه ۴۸۰ متر انبار- ۱۸۰ متر 
مسکونی با لحاظ عقب نشینی مساحت باقیمانده عرصه ۳۸۳۹/۳۰ متر مربع می،باشد عرصه ملک مذکور بصورت 
مخلوط ریزی شده مسطح و فاقد کف سازی می باشد  ملک دارای کاربری صنعتی و امتیازات برق سه فاز آب و 
گاز شهری میباشد ساختمان استریلیزه به شرح کارشناسی موجود در اداره. قیمت پایه عرصه و اعیان با توجه به 
نوع سازه و کیفیت ساخت بدون در نظر گرفتن تجهیزات به مبلغ ۳۲۰,۵۸۸,۸۰۰،۰۰۰ ریال ) سیصد و بیست 
میلیارد و پانصد و هشتاد و هشت میلیون و هشتصد هزار تومان( شرایط شرکت در مزایده : ۱-داوطلبان میتوانند 
برای آگاهی از مشخصات و شرایط کامل ،ملک ملاحظه نظریه کارشناسی و دریافت اسناد مزایده تا دو روز قبل 
از تاریخ مزایده در اداره تصفیه امور ورشکستگی ،حاضر اسناد مزایده را دریافت و اطلاعات لازم را کسب نمایند 
بازدید از ملک با هماهنگی دفتر اداره تصفیه امکان پذیر است ۲-فروش نقدی است و دستمزد کارشناسی هزینه 
آگهی و هزینه های مربوط به انتقال رسمی مورد مزایده )به جز دیون مورد  مزایده که به عهده فروشنده است( و 
تحویل آن به عهده برنده مزایده است .پیشنهاددهندگان باید قبلًا ۵ درصد قیمت پایه ملک را طی یک فیش به 
حساب جاری )شبا( IR۷۴۰۱۷۰۰۰۰۰۰۰۱۱۴۴۱۱۵۶۹۰۰۴ ورشکستگان گیلان نزد بانک ملی ایران مرکزی 
رشت را واریز و یا معادل رقم فوق چک بانکی اخذ و ضمیمه پیشنهاد خود نمایند. -۴- پیشنهادات باید به همراه 
((فرم ثبت نام سامانه ثنا)) در پاکت لاک و مهر شده و با ذکر جمله ((مربوط به مزایده شرکت ورشکسته شهد 
ارک(( به همراه مشخصات کامل )بویژه شماره ملی و تلفن همراه (و محل اقامت پیشنهاد دهنده بر روی پاکت 
تا ساعت ۱۰ صبح همان روز مزایده به دفتر اداره تصفیه امور ورشکستگی گیلان به نشانی یادشده تسلیم گردد 
۵-پیشنهادات در ساعت ۱۱ صبح همان روز باز و خوانده خواهد شد برنده مزایده کسی است که بالاترین قیمت 
را پیشنهاد نماید اداره تصفیه با توجه به شرایط و وضعیت اقتصادی کشور و در نظر گرفتن مصالح و رشکسته و 
بستانکاران در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات حتی پیشنهاد بالاترین ،قیمت مختار است و به پیشنهادات مبهم 
مشروط فاقد سپرده و برخلاف شرایط این اگهی ترتیب اثر نمی دهد. ۶-برنده مزایده باید ظرف مدت حداکثر ۴۵ 
روز پس از جلسه مزایده بقیه ثمن معامله قیمت )پیشنهادی را به حساب اداره تصفیه واریز نماید تا اداره تصفیه 
تشریفات انتقال رسمی ملک را برگزار نماید مدت پرداخت در صورت موافقت اداره تا سه ماه از تاریخ مزایده قابل 
تمدید و تقسیط است ۷-تحویل مورد مزایده پس از پرداخت ۱۰۰ درصد قیمت پیشنهادی و تنظیم سند رسمی 
به نام برنده مزایده میسر خواهد بود. -۸-چنانچه پرداخت بها در موعد یا اقساط مقرر انجام نگیرد یا آنکه برنده 
مزایده حاضر به اجرای تعهد خود نگردد خسارات وارد شده از محل وجه مبلغ تودیعی برداشت و مورد مزایده از 
طریق مزایده مجدد به فروش خواهد رسید -۹-مراجعه به ادارات مربوط و هزینه های لازم جهت انجام تشریفات 

انتقال سند از ،شهرداری اداره ثبت ، مالیات و غیره به عهده خریدار میباشد .
ایمان غریب نواز
معاون قضایی رئیس کل و رئیس اداره تصفیه امور ورشکستگی دادگستری کل استان گیلان



»منشور اخلاقی«
پایبندی به اصول دینی، توجه به واقعیت های عینی، احترام به اســتقلال و 
حاکمیت ملی، پاسداشت ارزشهای انسانی، دفاع از آزادی قلم، انتشار دقیق 
وبدون سانسور اخبار ؛دوری از رانت و فساد، رعایت حقوق شهروندی،  خود 
داری از تهمت و افتراء و فعالیت های رسانه ای بصورت حرفه ای از اهداف 

این رسانه است. 
روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

 دوشنبه 2 بهمن ماه  1402 شماره 1461

 صاحب امتیاز و مدیر مسئول: دکترحسن نجف وند
 زیرنظرشورای سردبیری

 دبیر سرویس صفحه اقتصاد: مریم کاظمیان فرد
 دبیر سرویس صفحه سیاسی: آناهیتا جعفری
 دبیر سرویس صفحه گوناگون: بهاره  یوسفی

 دبیر سرویس صفحه جامعه: سعیده کاظمیان فرد
 دبیر سرویس نفت و انرژی: فائزه میردریکوندی

 دبیر اخبار شهرستانها: مرتضی برکاتی

 صفحه آرا: فاطمه مهرابی
 چاپخانه: چاپ کارگر -تلفن : 7 - 66817316

 نشانی دفترتهران:  خیابان جمهوری خیابان دانشگاه - کوچه ماستری فراهانی پلاک 6 طبقه اول
 تلفن تماس: 66973714-66461770-66373678 - داخلی 3

 نشانی دفتر خرم آباد:  خیابان علوی- کوچه شهید شاهرخی- پلاک 9 مجتمع مطبوعاتی
 تلفن خرم آباد: 33405109 ـ 066      نمابر: 33438620ـ066

 تلگرام و  واتساپ : 09027833627

 ایمیل: 
yadegar.emroz@gmail.com

 سایت:
www.yadegaremrooz.ir

www.yadegaremrooz.ir

کیومرث منشــی زاده را به دلیل به کار بردن 
اعداد و نشــانه های ریاضی در شعرهایش به 
»شاعر ریاضی« می شناسند.کیومرث منشی زاده 
متولد دوم بهمن ســال ۱۳۱۷ در جیرفت، از 
شاعران دهه ۱۳۴۰ و ۱۳۵۰ بود که سبک خاصی 
در شعر داشت؛ شاعری که در شعرهایش اعداد 
و نشانه های ریاضی را به کار می برد و با همین 

کار به شاعر ریاضی معروف شد.

 شــاید یکی از دلایل اینکه او در شعرهایش از اعداد و 
نشانه های ریاضی استفاده می کرد این بود که لیسانس 
اقتصاد داشت و تحصیلات خود را در زمینه ریاضیات و 
فیزیک اتمی دنبال کرده بود. ویژگی دیگر منشی زاده 
در دنیای شعر، استفاده از رنگ ها بود. از او اشعاری به 
جا مانده که به شعر رنگی معروف هستند. البته او در 
کارنامه هنری علاوه بر شعر، در زمینه طنز مطبوعاتی 
هم فعالیت داشت و در دهه ۱۳۵۰ با روزنامه »توفیق« 

و »خوشه« همکاری داشت.
منشی زاده »شعر ریاضی« را در اواخر دهه ۱۳۴۰ ابداع 
کرد و با استفاده از اعداد، مفاهیم ریاضی و فرمول های 
فیزیکی شعرهایی سرود که بحث برانگیز هستند مانند 
شعر »سرنوشت در کهکشان خانم گیسو دراز«: »رها 
کن تربیع دایره را/ و تثلیث زاویه را/ چه کسی می داند 
جذر صفر/ بی نهایت است یا صفر« یا شعر »من از سال 
صفر با تو ســخن می گویم/ من از صفر مطلق، کارآیی 
منفی/ جذر صفر و مجذور صفر با تو سخن می گویم«  
و در شعر »سقوط افقی« »دایره ای که بر گرد خودش 
می گردد/ بر گرد خودش می گردد/ و به دایره ای می ماند 
که از خودش کمی می گریزد/ که در خودش می گریزد/ 
ستاره دنباله داری که در مدار بیضی می چرخد/ همیشه 

دارد از لبه خودش پرت می شود«.
منشــی زاده می گوید: اینکه ســعی کرده ام ریاضیات 
را به شــعر نزدیک کنم، به ایــن دلیل بوده که هر دو 
آن ها مقولاتی هســتند که به آدم بیکار و فارغ از امور 
دنیوی مربوط هســتند. شعر هرچه  جهانی باشد بهتر 
است و مخاطب بیشتری نیز پیدا می کند. ترجمه شعر 
معاصر به زبان های دیگر خیلی راحت تر از ترجمه شعر 
حافظ به زبان های دیگر است. چون مترجم فرانسوی یا 
انگلیسی نمی تواند به راحتی کلمات و تعبیرات حافظ 

را ترجمه کند.
 اینکه من می گویم شعر باید بنیان ریاضی داشته باشد 
یک علتش این است که ریاضی زبان جهانی است. من 
هایکو ژاپنی را به چند زبان خواندم، درســت و کامل 
متوجه نشــدم. چون شــاعر ژاپنی از کلمه »نیلوفر« 
مقاصد زیــادی دارد، اما برای من نیلوفر تنها یک گل 
است. شعر اگر جنبه ریاضی داشته باشد، در همه جای 
دنیا قواعد و اصول آن را می شناسند و  همه می دانند 
مثلا عدد اول چیســت. شعر و ریاضی هر دو دستاورد 
ذهن انسان هستند و هر دو برخلاف نظر عوام که تصور 

می کنند منطقی هستند، منطقی نیستند.
منشی زاده شعر رنگی را در ادامه حرکت خود در شعر 
خوانده و گفته است: من دوست ندارم شعرهایم سیاه 
و سفید باشد. تفاوت »شــعر رنگی« با سیاه و سفید، 
شباهت نزدیکی دارد با تفاوت فیلم های سیاه و سفید 
و رنگی و به اعتقاد من، این که شعری رنگی شده باشد، 
مهم است. عمده  مسأله  »شعر رنگی« کلمه است؛ منتها 
کلماتی که در خود رنگ هایی را دارند. مثلا در شــعر 
قدیم، طوطی رنگ سبز را تداعی می کرد و یا برف رنگ 
ســفید را؛ درواقع این کلمات خود رنگی نبودند؛ بلکه 
رنگی را برای مخاطب تداعی می کردند. من به این فکر 

افتادم که به جای تداعی رنگ ها، آن ها را به شعر بیاورم 
و مخاطب با شنیدن آن ها به تصویر رنگ ها پی ببرد.

 منشی زاده معتقد بود: شعر باید کارمایه داشته باشد، 
وگرنه شعر سرودن کاری بیهوده خواهد بود. باید مثل 
ســعدی شعر گفت تا مانا باشد. این روزها باید با زمان 
جلو رفت و از شــعر کشاورزی پرهیز کرد. شعر جدید 
ما باید مثل زندگی کنونی ما باشــد.  البته این به آن 
معنا نیســت که از ساختار کلاســیک پرهیز کنیم تا 
شــعرمان امروزی شود، چرا که برخی در قالب های نو 
هم سروده اند، اما شعرشان امروزی نیست. برای مثال 
سهراب سپهری شعرهایش را با مغز پیر هرات سروده و 
اگر چه وزن و قافیه ندارد، اما امروزی نیست.  متاسفانه 
ما نانیمایی ترین اشــعار یوشیج را دوست داریم، چون 
تربیت شــعر قدیم را داریم و برای همین به مدرن و 

امروزی سرودن کمتر توجه می کنیم.
»ســفرنامه مرد مالیخولیایی رنگ پریده«، »یک شعر 
بلند«، »قرمزتر از ســفید« ، »گزیده اشعار« و کتاب  
»حافظ حافظ« از آثار کیومرث منشی زاده است که ۲۶ 
فروردین  ۱۳۹۶ بر اثر ســکته مغزی در ۷۹ سالگی از 

دنیا رفت.

کیومرث منشی زاده؛

 شاعری که دوست نداشت شعرهایش سیاه   و سفید باشند

چهره

السا فیروزآذر؛

دورخیز برای کارگردانی سینما با »دیلیت«
بازیگر سینما عنوان  الســا فیروزآذر 
کرد که این روزها مشغول بازنویسی 
فیلمنامه »دیلیت« است تا بتواند آن 

را کارگردانی کند.
الســا فیــروزآذر دربــاره تازه تریــن 
فعالیت های خود گفت: این روزها در 
حال بازنویسی و اتمام فیلمنامه ای با 

نام »دیلیت« هستم که فکر می کنم حدود ۸ سال می شود که در حال کار کردن 
روی آن هستم. این فیلم نامه تجربه ویژه ای برای من است و معنای ویژه ای هم 

برای خودم دارد.
وی افزود: تم اصلی این فیلمنامه مربوط به دغدغه شخصی ام درباره مقوله ازدواج 
اســت اما در مسیر نگارش آن در این ســال ها، براساس تجربه هایی که کسب 
کردم، موضوعات و رویکردهایی در روایت آن تغییر کرد و این اتفاق برای خود 

من تجربه جالبی بود. 
شاید حتی بتوانم بگویم برخی پیام های فیلمنامه با توجه به تجربه های شخصی ام 
در این سال ها دستخوش تغییر نگرشم نسبت به این موضوع شد.وی افزود: به 
زودی برای این فیلمنامه درخواست پروانه ساخت خواهم داد و امیدوارم بتوانم 

خودم »دیلیت« را بسازم.
 مــن پیش تر تئاتری بــا عنوان »هزار و یک تــو«  را کارگردانی کرده بودم که 
مخاطب قابل توجهی هم داشت، همین تجربه مشوق اصلی من بود تا همان ایده 

را تبدیل به یک کار بلند کنم.
 تجربه ای که می توان آن را تجربه ای مشترک میان تئاتر و سینما دانست. تلاش 
کردم دکوپاژهایم در آن کار سینمایی باشد و آن را با میزانسن هایی که مختص 

تئاتر است، تلفیق کردم.
کیفیت کار بســیار مهم است و به همین دلیل خیلی صبورانه، در این سال ها 
حضور در پروژه های مختلف را برای ایفای نقش و یا کارگردانی و نگارش، انتخاب 

کرده ام.
فیروزآذر در ادامه گفت: برای تجربه آن تئاتر توانستم جایزه بهترین کارگردانی 
را هم دریافت کنم و در جشنواره تئاتر فجر هم توانست در ۸ حوزه، کاندیدای 

دریافت جایزه شود.
 تجربه ساخت آن کار، باعث شد احساس کنم کارگردانی به روحیه ام نزیک است 
و دوست دارم تجربه های بیشتری در این زمینه داشته باشم. اینکه بتوانی درباره 
موضوعــی، تخیل کنی و بعد بتوانی همان پیامی را که در خیال خود داری، به 

اجرا درآوری، تجربه بسیار جذابی است.
این بازیگر سینما درباره دلیل کم کاری اش در حوزه بازیگری در سال های اخیر 
هم توضیح داد: اگر نگاهی به کارنامه من بیندازید، هیچ گاه اینگونه نبوده است که 

بخواهم به صورت پشت سر هم در چند پروژه حضور داشته باشم.
 برایم کیفیت کار بســیار مهم اســت و به همین دلیل خیلی صبورانه، در این 
سال ها حضور در پروژه های مختلف را برای ایفای نقش و یا کارگردانی و نگارش، 
انتخاب کرده ام. فیلمنامه هایی که تا به امروز نوشته ام هم حداقل دو یا سه سال 

روی آن ها وقت گذاشته ام.
 به همین دلیل خودم را خیلی صبور می دانم و شاید ریتم فعالیت هایم اینگونه 

است. کیفیت برایم نسبت به کمیت ارجحیت بیشتری دارد.
وی درباره دیگر فعالیت های خود گفت: من علاقه بســیاری به مطالعه دارم و 
از آنجایی که پیش تر رشــته تخصصی ام معماری بوده است، از همین طریق با 
سبک های مختلف هنری هم آشنا شدم. در مقطع ارشد سراغ ادبیات نمایشی 
رفتم و در دانشگاه سوره در این زمینه تحصیل کردم. در این مرحله هم تحقیقات 
بیشتری درباره سبک های مختلف هنری داشتم. برخی از سبک های هنری در 
حوزه معماری را در فرآیند فیلمنامه نویسی و کارگردانی هم معادل سازی کردم.

فیروزآذر افزود: همزمان مشــغول تدریس و آموزش شدم تا خودم هم بیشتر 
بتوانم فرا بگیرم. فعالیت هایی مانند دســتیاری کارگردانی و منشی  صحنه هم 
از کارهایی است که از همان ابتدای ورودم به سینما آن ها را تجربه کرده بودم. 
در ادامه همین تجربه ها هم فیلمنامه نویسی برای کارهای کوتاه و بلند را آغاز 
کردم. همان نمایش »هزار و یک تو« که به آن اشــاره کردم هم علاوه بر جایزه 
کارگردانی، متن نمایش هم کاندیدای جایزه فجر شــد و همین اتفاقات انگیزه 

اصلی ام برای ادامه این مسیر شد.
این بازیگر سینما در پاسخ به اینکه موفق ترین تجربه خود در سینما تا به امروز 
را چه می داند هم گفت: واقعیت این اســت که اکثر کارهایی را که تا به امروز 
سراغ آن ها رفته و انجام داده ام، دوست داشته ام و برای آن ها حتما دلیل قاطعی 

داشته ام.
 از »ملی و راه های نرفته« و »تسویه حساب« گرفته تا همین سریال »فوفو« که 
اخیرا در آن ایفای نقش داشتم، همه آثاری است که می توانم بگویم بخشی از 
من در آن ها وجود دارد اما در میان کارهایم، علاقه ویژه ای به »یکی از ما دو نفر« 
دارم. چراکه احســاس می کنم بیشتر خودم را در آن می بینم.وی افزود: سریال 
»جزیره« هم که مربوط به دوسال پیش می شود، کاری بود که به نقش خودم 
در آن علاقه داشتم و متأسفانه فصل دوم آن ساخته نشد و اتفاقاتی که انتظار 
داشتم برای آن بیفتد، نیفتاد. جاه طلبی کاراکتر »ماهک« در این سریال، برایم 

بسیار ارزشمند بود.

هنر هفتم

چشمه آتشین، ازعجایب ناشناخته ایران

چشمه  آتشین ساری، واقع در روستای اردشیر محله، یکی از جذابیت های 
توریستی استان مازندران محسوب می شود. این چشمه عجیب در سال 
۱۳۴۵ پیدا شده اما متاسفانه هنوز نسبتا ناشناخته است و آن چنان که 

باید مورد توجه توریست ها قرار نگرفته است.
 چشمه آتشین که آن را تحت عنوان چشمه مشتعل یا چشمه آب و آتش 
هم می شناسند، چاه آبی است که به محض این که بالای آن کبریت یا 

فندک روشن کنید شعله ور می شود!

ë ماجرای چشمه آتشین ساری
در واقع، ماجرای چشمه آتشین ساری از این قرار است که در سال ۱۳۴۵، 
مردم ساکن روستای اردشیر محله تصمیم گرفتند تا با حفر کردن یک 
چــاه نیمه عمیق، کمبود آب را برای مصارف کشــاورزی خود جبران و 

مشکل کم آبی را حل کنند.
در همین حین، به طور اتفاقی متوجه شــدند که از این چاه شعله های 
آتــش بیرون می زند. به همین خاطر حفر چاه را نیمه کاره رها کرده و از 

آن بهره برداری نکردند. 
امروزه این چاه جذاب که به چشمه آتشین معروف شده و آب حاصل از 
آن با قرار گرفتن در معرض شعله کبریت مشتعل می شود تبدیل به یک 

جاذبه گردشگری شده است.

ë چرا چشمه آتشین مشتعل می شود؟
می دانیم که همواره از آب برای خاموش کردن آتش اســتفاده می شود. 
پس چرا آب چشمه آتشین ساری به جای این که آتش را خاموش کند 

مشتعل می شود؟ 
شایعات و خرافات زیادی پیرامون این موضوع وجود دارد اما حقیقت این 

است که این ماجرا دلیل علمی دارد.
پس از بررســی هایی که روی آب این چشمه انجام شد محققان متوجه 
شدند که دلیل مشتعل شدن چشمه آتشین وجود مقداری گاز متان، که 
به گاز مردابی معروف است، می باشد. البته حجم گاز موجود در این چاه 
بسیار کم است اما گذر زمان باعث شده که با فعل و انفعالات شیمیایی، 

این خاصیت عجیب در آب چشمه آتشین ساری به وجود بیاید.

ë گاز مردابی چگونه وارد چشمه آتشین شده؟
گفتیم که دلیل شعله ور شدن چشمه آتشین ساری، وجود گاز مردابی یا 

همان گاز متان است.
 اما سوال اینجاست که گاز مردابی چطور وارد آب این چشمه شده  است؟ 
در مناطقی که مخروط افکنه مرداب وجود دارد رســوبات با قرار گرفتن 
روی باقی مانده های این مرداب های قدیمی می توانند موجب تجزیه مواد 

آلی شوند. حاصل تجزیه این مواد آلی، گاز متان است.
هنگامی که چاه یا چشمه ای در چنین مناطقی حفر می شود آب آن که 
باید از این بستر عبور کند آغشته به مقادیر اندکی از گاز متان می شود و در 
نتیجه با روشن کردن یک کبریت یا قرار گرفتن در معرض کوچک ترین 

حرارت دیگری، به سادگی شعله ور خواهد شد.چشمه آتشین ساری

ë چشمه آتشین در کجا واقع شده است؟
چشمه آتشین ساری در روستای اردشیر محله واقع شده  که به طور دقیق 
در عرض جغرافیایی ۳۶ درجه و ۳۸ دقیقه و طول جغرافیایی ۵۳ درجه 

و ۷ دقیقه قرار گرفته است .
 این روستا در بخش مرکز شهرستان ساری در استان مازندران قرار دارد 

و حدود هشت کیلومتر با شهر ساری فاصله دارد.
روستای اردشــیر محله از سمت جنوب منتهی به معلم کلا و از سمت 
شــمال منتهی به روستای دیگری به نام ولشکلا می شود که زمین های 

کشاورزی این روستا در سمت شرق اردشیر محله قرار دارند. 
وقتی به روستای اردشیر محله رسیدید از هرکس که سراغ چشمه آتشین 
یا چشمه آب و آتش را بگیرید این چشمه عجیب را به شما نشان خواهد 

داد.

ë آیا چشمه آتشین ساری تنها چشمه مشتعل ایران است؟
پیش تر درمورد نحوه ورود گاز مردابی به آب چشمه ها و چاه های کم عمق 

صحبت کردیم. 
جالب است بدانید چشمه آتشین ساری تنها چشمه آبی نیست که تحت 

تاثیر گاز متان قرار گرفته و قابلیت اشتعال دارد. 
چشــمه های آتشــین دیگری نیز در اســتان مازندران وجود دارند که 
خاصیتی مشابه دارند. یکی از آنها در زاغمرز و دیگری در حسین آباد شرق 

مازندران واقع شده است.  

سیری در ایران

ë سفر به جزیره هِنگام

منبع: ایرنا

با پی  بردن دانشــمندان به وجود آب در ســیاره 
مریخ، امیدها برای اسکان بشر در  این سیاره سرخ 
افزایش یافته اســت. اگرچه مریخ میلیارد ها سال 
پیش میزبان اقیانوس هایی از آب مایع بوده است، 
امــا امروزه هر گونه اثری از آب در مریخ به خوبی 

پنهان شده است. 
با این وجود دانشــمندان مقادیر زیادی آب را زیر 
ســطح در منطقه استوای این ســیاره که با نام 
Medusae Fossae )MFF( شناخته می شود، 
پیــدا کرده اند که در صورت ورود انســان به این 
ســیاره می تواند مکانی مناســب برای زندگی در 
مریخ باشد.  بر اساس داده های جدید منتشر شده 
توسط فضاپیمای مارس اکسپرس، آب به شکل یخ 

در لایه ای با ضخامت بیش از ۳.۷ کیلومتر منجمد 
شده است. این یخ ها اگر آب شوند، آب کل سیاره 

مریــخ را در لایه ای از مایع تا عمق ۸.۸ فوت )۲.۷ 
متر( می پوشاند که برای پر کردن دریای سرخ روی 

زمین کافی است.
اگرچه زمانی کــه فضانــوردان روی مریخ فرود 
می آیند، ذوب یخ ممکن است به عملیات حفاری 
جاه طلبانه نیاز داشته باشد، اما می توان از آن برای 
نوشیدن یا کشــت محصولات کشاورزی استفاده 
کرد. همان گونه که در مقاله تحقیق جدید انجام 
شده توسط گروهی از کارشناسان بین المللی در 
 Geophysical Research Letters مجلــه
منتشر شده اســت، بخش بالایی هر لایه مملو از 
یخ حداقل به ۱۰۰۰ فوت )۳۰۰ متر( زیر ســطح 

می رسد. 

زندگی انسان در مریخ چگونه خواهد بود؟
دریچه علم

روایت زندگی و خاطرات فرج الله 
سلحشور منتشر شد

 کتاب »سلحشــور؛ روایت یک هنرمند جهانی« 
نوشته معین عارفی به تازگی توسط انتشارات راه 
یار منتشــر و روانه بازار نشر شده است. این کتاب 
روایتــی از زندگــی و خاطرات مرحــوم فرج الله 
سلحشور، بازیگر، نویســنده و کارگردان سینما و 

تلویزیون است.
کتاب »سلحشور؛ روایت یک هنرمند جهانی« در 
پنج فصل »خاطرات« شــامل دو بخش »هنرمند 
جهانی« و »ســریال یوســف پیامبر«، »به روایت 
رهبری«، »از نــگاه دیگران«، »یادداشــت ها« و 
»فیلم شناســی« به انضمام ســال شمار زندگی و 

تصاویر روایت کرده است.

ایوب پیامبر، مردان آنجلس و یوسف پیامبر از جمله 
آثار مرحوم سلحشور هستند که علاوه بر استقبال و 
پخش چندباره در ایران، در برخی کشورهای دیگر 

هم پخش و مورد استقبال قرار گرفتند.
فرج الله سلحشور سال ۱۳۳۱ در قزوین به دنیا آمد. 
او در ســال ۱۳۶۱ با بازی در فیلم سینمایی توبه 
نصوح وارد سینما شد و دو سال بعد در »گورکن« 
علاوه بر بازیگری به چهره پردازی نیز پرداخت و در 
سال ۱۳۶۵، در فیلم »پرواز در شب« ساخته رسول 
ملاقلی پور نیز به ایفای نقش پرداخت. سلحشور در 
ســال ۱۳۶۷ شمســی علاوه بر بازیگری در مقام 
تهیه کنندگی »انســان و اسلحه« ساخته مجتبی 
راعی حضور یافت. در ســال ۱۳۷۲، فیلم »ایوب 
پیامبر« را با نقش آفرینی، نویسندگی و کارگردانی 
خودش ســاخت و رســماً وارد فضای فیلمسازی 
شد. سلحشور که در ســال های بعد کوشیده بود 

داســتان های قرآنی را به مجموعه های تلویزیونی 
تبدیل کند در ســال ۱۳۷۶، مجموعه تلویزیونی 
»مردان آنجلس« را ســاخت و ده ســال بعد در 
سال ۱۳۸۶ مجموعه تلویزیونی »یوسف پیامبر« را 

نویسندگی، کارگردانی و تهیه کنندگی کرد.

پاتوق کتاب

 فراریان  از مالیات  در  تور قانون گرفتار می شوند
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شرکت گاز استان کرمانشاه درنظردارد مناقصه عمومی به شماره  ۲۰۰۲۰۰۱۳۳۹۰۰۰۱۰۲   

را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت تجدید نماید.
موضوع مناقصه: تعویض علمک های نا ایمن اسلام آباد غرب.

شماره مناقصه :۲۰۰۲۰۰۱۳۳۹۰۰۰۰۱۱۲
شرکت های متقاضی دارای گواهی نامه صلاحیت پیمانکاری در رشته تأسیسات و تجهیزات و 
نیز گواهینامه صلاحیت ایمنی پیمانکاران می توانند درصورت داشتن ظرفیت مجاز کاری، کلیه 
مراحل برگزاری مناقصه اعم از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی 

پاکت ها را، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( پیگیری نمایند.
لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و 

دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
 برآورد صورت گرفته جهت انجام پروژه : ۱۴,۰۰۹,۸۵۰,۴۷۰ریال.

 مبلغ تضمین شرکت در مناقصه : ۷۷۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال.
 تاریخ انتشار مناقصه در سامانه۱۴۰۲/۱۰/۱۹می باشد.
 مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت :

ساعت۱۶:۰۰روز شنبه مورخ۱۴۰۲/۱۱/۰۷.
 مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : ساعت ۱۶:۰۰ روز شنبه مورخ۱۴۰۲/۱۱/۲۱.

 زمان بازگشایی پاکات ارزیابی کیفی : ساعت ۹:۳۰ روز دوشنبه مورخ۱۴۰۲/۱۱/۲۳.
 مناقصه گران می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به آدرس : کرمانشاه، میدان آزادی، 
ابتدای بلوار شهید بهشتی شرکت گازاستان کرمانشاه طبقه اول اتاق ۲۱۵ یا پایگاه اطلاع 

رسانی الکترونیکی )WWW.NIGC-KSh.ir( مراجعه نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲/۱۱/۰۱ تاریخ انتشار نوبت دوم :۱۴۰۲/۱۱/۰۲ 

روابط عمومی شرکت گاز استان کرمانشاه

تجدید فراخوان مناقصه عمومی
همزمان با ارزیابی کیفی

FR-CO-37/00)یک مرحله ای(

نوبت دوم
شرکت ملی گاز ایران

شرکت گاز استان کرمانشاه )سهامی خاص(


